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Asunto: PLENO ORDINARIO DO 29-9-2022

Número 10 - Ano 2022.

ACTA

da  sesión  Ordinaria,  en  primeira  convocatoria,  celebrada  polo  Pleno  do
Excmo. Concello de Lugo o día

29 de setembro de 2022

No Salón de Sesións do Excmo. Concello de Lugo, sendo ás dez horas e
seis minutos do día vinte e nove de setembro de dous mil vinte e dous; baixo a
presidencia da Excma. Sra. Alcaldesa, DONA LARA MÉNDEZ LÓPEZ, reúnense
por medios telemáticos os concelleiros e concelleiras DON RAMÓN CARBALLO
PÁEZ;  DONA  MARÍA  CARMEN  LÓPEZ  SILVA;  DON  ANTONIO  AMEIJIDE
OSORIO; DONA BEATRIZ ISABEL VÁZQUEZ BELDA; DONA MARÍA DEL MAR
CARBALLAS PIÑEIRO; DONA SAGRARIO SÁNCHEZ RAMIL; DON ÓSCAR POY
FRANCO; DON JAVIER VÁZQUEZ PRADO; DONA MARÍA CRISTINA ABADES
MARTÍNEZ; DON MANUEL RAFAEL PÉREZ-PRADOS; DON ÁLVARO SANTOS
RAMOS,  Ilmo.  Tenente  de  Alcalde  Delegado  da  Área  de  Sostibilidade  Urbana;
DONA MERCEDES PAULA ALVARELLOS FONDO, Ilma. Sra. Tenenta de Alcalde
da  Área  de  Gobernanza,  Economía  e  Recursos  Humanos;  DON  MIGUEL
FERNÁNDEZ MÉNDEZ, Ilmo. Tenente de Alcalde Delegado da Área de Cohesión
Territorial; DON MAURICIO VICTORIO REPETTO MORBAN, Concelleiro Delegado
de Xuventude e Deportes; DONA MARÍA OLGA LÓPEZ RACAMONDE, Concelleira
Delegada de Benestar Social, Inclusión e Persoas Maiores; DONA SILVIA ALONSO
PÉREZ,  Concelleira  Delegada  de  Muller  e  Igualdade;  DON  RUBÉN  ARROXO
FERNÁNDEZ,  Ilmo.  Tenente  de  Alcalde  Delegado  da  Área  Mobilidade  e
Infraestruturas  Urbanas;  DONA  TAREIXA  ANTÍA  FERREIRO  TALLÓN,  Ilma.
Tenenta de Alcalde Delegada da Área de Cultura, Turismo e Promoción da Lingua;
DON  ALEXANDRE  PENAS  ROIBÁS,  Concelleiro  Delegado  de  Infraestruturas
Urbanas; DONA MARÍA CRISTINA LÓPEZ FERNÁNDEZ, Ilma. Tenenta de Alcalde
da  Área  de  Participación  e  Servizos  para  a  Veciñanza;  DON  FELIPE  RIVAS
JORGE, Concelleiro Delegado de Educación e Difusión do Coñecemento; DONA
MARÍA OLGA LOUZAO ALDARIZ e DON JUAN MANUEL VIDAL-PARDO GARCÍA,
co obxecto de celebrar  sesión ordinaria  do Excmo. Concello  Pleno,  en primeira
convocatoria, conforme á correspondente orde do día.

Para os efectos de votación, faise constar que a Corporación municipal está
formada por vinte e cinco concelleiros de feito e de dereito, incluída a presidenta.

Incorpórase  á  sesión  cando  se  está  a  producir  o  debate  conxunto  dos
puntos 2/112 ao 5/115,  e son as dez horas e dez minutos,  DONA ANA MARÍA
GONZÁLEZ ABELLEIRA, Ilma. Tenenta de Alcalde Delegada da Área de Cohesión
e Dinamización Social.
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Dá fe  do  acto  o  Secretario  Xeral  do  Pleno,  don  Rafael  José  del  Barrio
Berbel,  e  está  presente  o  Interventor  Xeral  Municipal  don  Manuel  Vázquez
Fernández.

A presente sesión foi convocada por resolución da alcaldía de data 26 de
setembro  de  2022  e  notificada  por  secretaría  aos  membros  da  Corporación
conforme ao seguinte ORDE DO DÍA:

1/111  APROBACIÓN  DAS  ACTAS  DO  EXCMO.  CONCELLO  PLENO
CORRESPONDENTES  ÁS  SESIÓNS  EXTRAORDINARIAS  CELEBRADAS  OS
DÍAS 17 E 23 DE XUÑO E Á SESIÓN ORDINARIA CELEBRADA O 30 DE XUÑO
DE 2022.

A) PARTE RESOLUTIVA

INTERVENCIÓN

2/112   RECOÑECEMENTO  EXTRAXUDICIAL  DE  CRÉDITO  14-2022  CON
REPARO 135-2022. 

3/113 RECOÑECEMENTO EXTRAXUDICIAL DE CRÉDITO NÚMERO 15-2022. 

4/114 RECOÑECEMENTO EXTRAXUDICIAL DE CRÉDITO NÚMERO 16-2022. 

5/115  MODIFICACIÓN  ORZAMENTARIA  MEDIANTE  SUPLEMENTO  DE
CRÉDITO-CRÉDITO EXTRAORDINARIO NÚM. 3/2022.

CULTURA

6/116  RATIFICACIÓN  DO  DECRETO  NÚMERO  8583/2022  RELATIVO  Á
PROPOSTA Á XEFATURA TERRITORIAL DA CONSELLERÍA DE EMPREGO E
IGUALDADE PARA O SINALAMENTO DOS FESTIVOS LOCAIS DO ANO 2023.

PROPOSICIÓNS

7/117  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  DO  PARTIDO  POPULAR,
NÚMERO 297/2022 DE REXISTRO DE PLENO, EN RELACIÓN CO ATRASO NA
EXECUCIÓN DA AUTOVÍA A-54 (Exp. 2022/G004/000737). 

8/118  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  DO  PARTIDO  POPULAR,
NÚMERO  298/2022  DE  REXISTRO  DE  PLENO,  PARA  LOITAR  CONTRA  A
OCUPACIÓN  ILEGAL,  MELLORAR  A  CONVIVENCIA  VECIÑAL  E  A
PROTECCIÓN  DA  SEGURIDADE  DAS  PERSOAS  E  COUSAS  NAS
COMUNIDADES DE PROPIETARIOS (Exp. 2022/G004/000738). 
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9/119  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  DO  PARTIDO  POPULAR,
NÚMERO 299/2022 DE REXISTRO DE PLENO, PARA QUE O CONCELLO DE
LUGO PROMOVA A EDICIÓN ESTABLE DA ‘AXENDA CULTURAL DA CIDADE
DE LUGO’ (Exp. 2022/G004/000739). 

10/120 PROPOSICIÓN DO GRUPO MUNICIPAL CIUDADANOS LUGO, NÚMERO
300/2022 DE REXISTRO DE PLENO, PARA AXILIZAR O TRÁFICO NA FONTE
DOS RANCHOS E HUMANIZAR O ESPAZO PÚBLICO (Exp. 2022/G004/000755). 

11/121 PROPOSICIÓN DO GRUPO MUNICIPAL CIUDADANOS LUGO, NÚMERO
301/2022 DE REXISTRO DE PLENO, PARA IMPLANTAR UNHA APP PARA A
LECTURA DE CONTADORES DE AUGA (Exp. 2022/G004/000756).

12/122  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  PsdeG-PSOE,  NÚMERO
302/2022  DE  REXISTRO  DE  PLENO,  RELATIVA  AO  CUMPRIMENTO  DO
COMPROMISO  ADQUIRIDO  POLA  XUNTA  DE  GALICIA  EN  LUGO  PARA
FINALIZAR O PLAN PARADAI (Exp. 2022/G004/000757).

13/123  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  PsdeG-PSOE,  NÚMERO
303/2022  DE  REXISTRO  DE  PLENO,  EN  RELACIÓN  COS  REFORZOS  DO
SERVIZO DE XERIATRÍA NO HULA (Exp. 2022/G004/000758).

14/124  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  PsdeG-PSOE,  NÚMERO
304/2022  DE  REXISTRO  DE  PLENO,  RELATIVA  ÁS  ACTUACIÓNS  DAS
ADMINISTRACIÓNS CONTRA A SUBMISIÓN QUÍMICA QUE ATENTA CONTRA
AS MULLERES (Exp. 2022/G004/000759).

B) PARTE DE INFORMACIÓN, IMPULSO E CONTROL

ACTAS E GOBERNO

15/125 DACIÓN DE CONTA DOS DECRETOS QUE OBRAN NO SERVIZO DE
ACTAS E GOBERNO DENDE O DÍA 13 DE XULLO DE 2022, RECOLLIDOS NO
LIBRO ÚNICO DE RESOLUCIÓNS (Exp. 2022/G004/000725). 

TESOURERÍA

16/126  DACIÓN  DE  CONTA  DO  INFORME  DE  MOROSIDADE
CORRESPONDENTE AO SEGUNDO TRIMESTRE DE 2022.

17/127  DACIÓN  DE  CONTA  DAS  RESOLUCIÓN  DE  TESOURERÍA  DITADAS
DURANTE OS MESES DE XUÑO, XULLO E AGOSTO DE 2022.

DESENVOLVEMENTO LOCAL
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18/128  DACIÓN DE CONTA DA APROBACIÓN DO PLAN DE ACCIÓN LOCAL,
ENMARCADO NA AXENDA URBANA ESPAÑOLA 2030,  DENOMINADO: LUGO
CIDADE VERDE.

C) ROGOS E PREGUNTAS

ROGOS:

A) ROGO  DO  GRUPO  MUNICIPAL  DO  PARTIDO  POPULAR,  NÚMERO
305/2022 DE REXISTRO DE PLENO, PARA PÓR EN MARCHA UN PLAN
DE  DESBROCES  E  LIMPEZA  DE  PARCELAS  QUE  SON  ORIXEN  DE
PROBLEMAS  DE  SALUBRIDADE  E  SEGURIDADE  AO  LONGO  DA
CIDADE. 

D) DECLARACIÓNS INSTITUCIONAIS

A) CONDOLENCIAS CO MOTIVO DO FALECEMENTO DE DONA ANA GOY
DIZ.

Aberto o acto pola Presidencia e da súa orde,  éntrase seguidamente no
exame da orde do día, e adóptanse, en relación con ela, os seguintes ACORDOS:

1/111  APROBACIÓN  DAS  ACTAS  DO  EXCMO.  CONCELLO  PLENO
CORRESPONDENTES ÁS SESIÓNS EXTRAORDINARIAS CELEBRADAS OS
DÍAS 17 E 23 DE XUÑO E Á SESIÓN ORDINARIA CELEBRADA O 30 DE XUÑO
DE 2022.-

Examinado o expediente tramitado para os efectos e vista a proposta de Secretaría,
do 14 de setembro de 2022, do seguinte teor literal:

“Durante  o  pasado  mes  de  xuño  o  Excmo.  Concello  Pleno  celebrou  sesión
extraordinaria   o  día  17,  sesión  extraordinaria  o  día  23   e   a  sesión  ordinaria
correspondente ao referido mes o día 30. Das referidas  sesións  levantáronse  as
correspondentes actas que, unha vez transcritas as intervencións nelas producidas
e ultimada a súa redacción, foron asinadas polo Secretario Xeral do Pleno e pola
Alcaldesa Presidenta.

Por todo o exposto, proponse a adopción dos seguintes acordos:

APROBAR  as  actas  do  Excmo.  Concello  Pleno  de  Lugo  correspondentes  ás
seguintes sesións:

4

C
V
D
:
 
w
G
4
T
B
r
V
T
1
N
Y
b
T
t
5
y
6
N
1
Y

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.



ACTAS E GOBERNO
RBB/jch
Refª: ispac2180659362116710313.doc
Asunto: PLENO ORDINARIO DO 29-9-2022

- Sesión extraordinaria celebrada o 17 de xuño de 2022.

- Sesión extraordinaria celebrada o 23 de xuño de 2022.

- Sesión ordinaria celebrada o día 30 de xuño de 2022.”

Ao  non  suscitarse  debate,  sométese  o  asunto  directamente  a  votación,
acadándose os seguintes resultados:

Votos emitidos: 24

- Votos a favor: 24 dos Grupos Municipais do Partido Popular, do Partido 
Socialista de Galicia-PSOE, do Bloque Nacionalista 
Galego e de Ciudadanos Lugo.

- Votos en contra: 0
- Abstencións: 0

En  virtude  de  todo  o  cal,  o  Excmo.  Concello  Pleno,  por  unanimidade,
ACORDA:

APROBAR  as  actas  do  Excmo.  Concello  Pleno  de  Lugo  correspondentes  ás
seguintes sesións:

- Sesión extraordinaria celebrada o 17 de xuño de 2022.

- Sesión extraordinaria celebrada o 23 de xuño de 2022.

- Sesión ordinaria celebrada o día 30 de xuño de 2022.

A) PARTE RESOLUTIVA

INTERVENCIÓN

2/112  RECOÑECEMENTO  EXTRAXUDICIAL  DE  CRÉDITO  14-2022  CON
REPARO 135-2022.

Examinado o expediente tramitado para os efectos e vistos:
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1.- PROPOSTA DA ALCALDÍA, do 16 de setembro de 2022, do teor literal seguinte:

“Asunto: Tramitación Aprobación de Facturas
Fase do Gasto: Recoñecemento da obriga  Fase O)
Reparo Núm 135-2022: Art 216.2 c) Recoñecemento extraxudicial 14-2022
IMPORTE TOTAL: 9.608,44 €
IMPORTE BASE IMPOÑIBLE FACTURA: 8.045 €
IVE DE CARÁCTER NON DEDUCIBLE: 1.563,44 €
IVE DE CARÁCTER DEDUCIBLE (non orzamentario): 0 €
IMPORTE TOTAL imputado ao orzamento 2022: 9.608,44 €

Durante o presente exercicio remitiuse por parte dos servizos municipais ao
departamento de contabilidade municipal, as facturas devengadas e executadas no
exercicio  anterior  que  non  foron  imputadas  ao  orzamento,  por  importe  total  de
9.608,44 €

No presente exercicio procedeuse á verificación da existencia dos informes
de  conformidade  preceptivos  e  esixibles  para  a  tramitación  do  correspondente
expediente de recoñecemento extraxudicial de crédito, así como da habilitación do
crédito polo órgano responsable da contabilidade municipal. 

Considerando  a  conformidade  prestada  polos  responsables  técnicos
municipais,  así  como  polos  titulares  das  concellerías  delegadas  de  Área  ás
mencionadas facturas corroborando así a efectiva execución dos servizos.

Considerando igualmente a imputación orzamentaria das facturas con cargo
ao estado de consignacións orzamentarias incluídas no Orzamento corporativo para
o  exercicio  2022,  xuntándose a  dilixencia  estendida  pola  responsable  da
contabilidade  municipal  indicativa  da  referencia  do  mandamento  contable  RC
asinado pola tesoureira municipal  como responsable  da contabilidade municipal,
acreditativo  da existencia  de crédito  dispoñible,  por  importe total  de  9.608,44  €
(contía  imputable  ao  orzamento:  9.608,44  €)  nas  respectivas  aplicacións
presupostarias de imputación relacionada, sen que tal circunstancia supoña ningún
menoscabo na prestación dos servizos de natureza básica e esencial, asumindo
como  responsable  da  xestión  orzamentaria  que  a  imputación  dos  gastos
relacionados  con  cargo  aos  créditos  do  orzamento  vixente  non  causará  ningún
prexuízo  nin  limitación  ningunha  para  a  realización  das  atencións  do  exercicio
corrente, e polo tanto, resulta posible a súa imputación sen minoración da calidade
dos  servizos  e  con  coherencia  respecto  dos  obxectivos  de  estabilidade
orzamentaria e regra de gasto.

Considerando  finalmente  o  enriquecemento  inxusto  da  Administración
municipal como consecuencia da execución de gastos no beneficio dos intereses
xerais,  e atendendo á conformidade prestada polos servizos técnicos municipais
tanto ás cantidades, como ás calidades e prezos.

Logo  de  ver  o  informe  emitido  pola  Intervención  Xeral  Municipal  Ref.
2022/1372,  de  data  13.09.2022  relativo  ao  expediente  de  administrativo
extraxudicial  de  créditos  14-2022  reparo  135-2022,  coas  consideracións  nel
contidas e o decreto de levantamento de reparo núm. 9025/2022 do 15.09.2022,
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esta alcaldía no uso das atribucións conferidas propón ao Pleno a adopción do
acordo correspondente á seguinte:
PROPOSTA DE ACORDO
De conformidade co establecido no artigo 60.2 do Real Decreto 500/1990 de 20 de
abril,  proponse a habilitación de crédito así  como a aprobación da autorización,
disposición  do  gasto,  recoñecemento  e  liquidación  das  obrigas  relacionadas  no
presente  expediente  de  recoñecemento  extraxudicial  de  crédito  das  facturas
relacionadas e con cargo ás aplicacións orzamentarias e mandamentos sinalados
nas dilixencias respectivas de existencia de crédito e cuxo importe global suma a
cantidade de 9.608,44 €:

COD_FAC
T

PROVEDOR NUM_FAC
T

FFACT CONCEPTO PARTIDA NUM_OPER IMP_BA
SE

IVE_DED IVE_NON_
DED

TOTAL CODAREA
GES

88811 RADIO  POPULAR
SA
COPE_A28281368

028020014
6

31/3/2021 Campaña  promoción
obras-infrae  structuras
---    

44000.22699 202200057683 980,20 0,00 205,84 1.186,04 ENXEÑERI
A

91849 ASTRA  SISTEMAS
SA_A61562898

22000022 11/4/2022 SERVICIOS
PRESTADOS  EN  O
VELLO   CARCERE-O
VELLO  CARCERE-EL
PE  RIODO  DE
AGOSTO 2018-  

33312.22701 202200057686 1.616,20 0,00 339,40 1.955,60 MUSEOS

91850 ASTRA  SISTEMAS
SA_A61562898

22000023 11/4/2022 SERVICIOS
PRESTADOS  EN  O
VELLO   CARCERE-O
VELLO  CARCERE-EL
PE  RIODO  DE  JULIO
2018-  

33312.22701 202200057686 1.616,20 0,00 339,40 1.955,60 MUSEOS

91851 ASTRA  SISTEMAS
SA_A61562898

22000024 11/4/2022 SERVICIOS
PRESTADOS  EN  O
VELLO   CARCERE-O
VELLO  CARCERE-EL
PE RIODO DE JUNIO
2018-  

33312.22701 202200057686 1.616,20 0,00 339,40 1.955,60 MUSEOS
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COD_FAC
T

PROVEDOR NUM_FAC
T

FFACT CONCEPTO PARTIDA NUM_OPER IMP_BA
SE

IVE_DED IVE_NON_
DED

TOTAL CODAREA
GES

92092 ASTRA  SISTEMAS
SA_A61562898

19000832 10/5/2019 SERVICIOS
PRESTADOS  EN  O
VELLO   CARCERE-O
VELLO  CARCERE-EL
PE  RIODO  DE  ABRIL
2019-  

33312.22701 202200057686 1.616,20 0,00 339,40 1.955,60 MUSEOS

92835 ASOCIACION
TAMBUKADA_G274
65178

-FAC2 3/6/2022 PASARRUAS  DO
GRUPO  DE
PERCUSIO  N
TAMBUKADA  POLA
PRAZA  MAIOR  E
RECINTOS
HISTORICOS EN SAN
FR OILAN 2020 ---

33801.22699 202200057682 600,00 0,00 0,00 600,00 CULTURA

TOTAL 8.045,00 0,00 1.563,44 9.608,44

2.- DITAME FAVORABLE DA COMISIÓN ESPECIAL DE CONTAS E ORDINARIA
DE ALCALDÍA E GOBERNANZA: ECONOMÍA E RECURSOS HUMANOS, emitido
na sesión celebrada o 23 de setembro de 2022.

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 13 dos Grupos Municipais do Partido Socialista de 
Galicia-PSOE e do Bloque Nacionalista Galego.

- Votos en contra: 2 do Grupo Municipal de Ciudadanos Lugo.
- Abstencións: 10 do Grupo Municipal do Partido Popular.

En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno, por maioría absoluta,
ACORDA:

De conformidade co establecido no artigo 60.2 do Real Decreto 500/1990 de 20 de
abril, APROBAR a habilitación de crédito así como a aprobación da autorización,
disposición  do  gasto,  recoñecemento  e  liquidación  das  obrigas  relacionadas  no
presente  expediente  de  recoñecemento  extraxudicial  de  crédito  das  facturas
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relacionadas e con cargo ás aplicacións orzamentarias e mandamentos sinalados
nas dilixencias respectivas de existencia de crédito e cuxo importe global suma a
cantidade de 9.608,44 €:

COD_FAC
T

PROVEDOR NUM_FAC
T

FFACT CONCEPTO PARTIDA NUM_OPER IMP_BA
SE

IVE_DED IVE_NON_
DED

TOTAL CODAREA
GES

88811 RADIO  POPULAR
SA
COPE_A28281368

028020014
6

31/3/2021 Campaña  promoción
obras-infrae  structuras
---    

44000.22699 202200057683 980,20 0,00 205,84 1.186,04 ENXEÑERI
A

91849 ASTRA  SISTEMAS
SA_A61562898

22000022 11/4/2022 SERVICIOS
PRESTADOS  EN  O
VELLO   CARCERE-O
VELLO  CARCERE-EL
PE  RIODO  DE
AGOSTO 2018-  

33312.22701 202200057686 1.616,20 0,00 339,40 1.955,60 MUSEOS

91850 ASTRA  SISTEMAS
SA_A61562898

22000023 11/4/2022 SERVICIOS
PRESTADOS  EN  O
VELLO   CARCERE-O
VELLO  CARCERE-EL
PE  RIODO  DE  JULIO
2018-  

33312.22701 202200057686 1.616,20 0,00 339,40 1.955,60 MUSEOS

91851 ASTRA  SISTEMAS
SA_A61562898

22000024 11/4/2022 SERVICIOS
PRESTADOS  EN  O
VELLO   CARCERE-O
VELLO  CARCERE-EL
PE RIODO DE JUNIO
2018-  

33312.22701 202200057686 1.616,20 0,00 339,40 1.955,60 MUSEOS

92092 ASTRA  SISTEMAS
SA_A61562898

19000832 10/5/2019 SERVICIOS
PRESTADOS  EN  O
VELLO   CARCERE-O
VELLO  CARCERE-EL
PE  RIODO  DE  ABRIL
2019-  

33312.22701 202200057686 1.616,20 0,00 339,40 1.955,60 MUSEOS

92835 ASOCIACION
TAMBUKADA_G274
65178

-FAC2 3/6/2022 PASARRUAS  DO
GRUPO  DE
PERCUSIO  N
TAMBUKADA  POLA
PRAZA  MAIOR  E
RECINTOS
HISTORICOS EN SAN
FR OILAN 2020 ---

33801.22699 202200057682 600,00 0,00 0,00 600,00 CULTURA
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COD_FAC
T

PROVEDOR NUM_FAC
T

FFACT CONCEPTO PARTIDA NUM_OPER IMP_BA
SE

IVE_DED IVE_NON_
DED

TOTAL CODAREA
GES

TOTAL 8.045,00 0,00 1.563,44 9.608,44

DELIBERACIÓN

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Algunha  cuestión  sobre  as  distintas  actas,  Non?
Aprobámola por unanimidade dos presentes, 24 votos.
Pasamos, entón, aos seguintes puntos da orde do día. Tal e como establecemos na
Xunta de portavoces, imos proceder a facer ese debate conxunto dos puntos 2, 3, 4
e 5. E despois procederemos á súa votación por separado. Así que iniciamos este
debate coa concelleira de gobernanza, a señora Alvarellos, 3 minutos.

-  MERCEDES PAULA ALVARELLOS FONDO: Bos días a todos e todas. Moitas
grazas,  señora  alcaldesa.  Levamos  a  pleno  para  ser  recoñecidas
extraxudicialmente 47 facturas cun importe total de preto de 48.000 euros. Son tres
recoñecementos diferentes. O 14 e o 15, os gastos destes recoñecementos están
realizados con servizos ordinarios, necesarios para o correcto funcionamento dos
servicios  municipais.  E  a  razón  fundamental  de  que  estas  facturas  non  fosen
tramitadas no seu exercicio correspondente, no 2021, e, case na totalidade delas, a
inactividade do provedor.
Concretamente, na Comisión de contas se me preguntou polo recoñecemento 14,
que son 5 facturas: 4 de cultura e unha de enxeñaría, porque a prestación dos
servizos foi no 2018, pero entraron no Concello o 11 de abril deste ano. Por iso
contesto a esa pregunta que se me fixo na comisión.
Respecto ao recoñecemento 16, correspóndese con cotas de comunidades da rúa
Río Sil, 11, que é propiedade do Concello, adscrito ao programa de erradicación do
chabolismo. Esta mesma situación que falamos no pleno de xuño.
Meteron as facturas a finais de xuño do ano 2022. 
Respecto ao último punto de suplemento 3-2022, a finalidade é dar cobertura ás
obrigas derivadas de resolucións ditadas por Augas de Galicia e a Xunta Superior
de Facenda pola inspección do canon da auga.
A financiación financiarase con anulación de crédito doutra aplicación orzamentaria.
Como ben sabedes, ou como ben saben vostedes, no pleno de xuño aprobouse por
unanimidade o suplemento 1/2022 para arranxar o novo auditorio. Establecéronse
dúas  fases:  a  primeira,  e  a  máis  importante  agora  mesmo,  que  é  reparar  os
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numerosos danos... Ademais esta cantidade corresponde exactamente co que se
vai  a  reclamar  á  Xunta  de  Galicia.  E  unha  fase  segunda  que  é  todo  o
desenvolvemento da urbanización, que non é un simple axardinamento como se
explicou naquel momento.
Pero o importante, esta primeira fase, que... se mantén neste momento, o que se fai
neste momento é anular a parte que corresponde á urbanización que se fará nun
momento posterior. Ademais así se cumpre o establecido na proposición do mes de
xullo de establecer exactamente cal é a cantidade que se vai reclamar á Xunta de
Galicia pola súa responsabilidade nos defectos que presentou...
Teño  que  dicir  que  esa  parte  que  non  se  anula,  xa  está  a  punto  de  saír  o
procedemento de licitación, e por fin os veciños van poder ter á súa disposición este
tan ansiado edificio cultural.
Continuarei na segunda intervención.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Pois quenda para a portavoz de
Ciudadanos.

- MARÍA OLGA LOUZAO ALDARIZ: Moi bos días a todos. Señora Alvarellos, hoxe
podemos comprobar  neste pleno  que se lle  acumulan os problemas de xestión
económica. Non só este bigoberno segue presentando reparos de legalidade, como
vemos  hoxe  e  como  podemos  comprobar  nos  decretos  asinados  pola  señora
alcaldesa para levantar reparos de xeito continuo.  Seguen a iniciar  cada sesión
plenaria con recoñecemento de créditos como se non pasase nada.
Este é nun bigoberno que non é capaz de controlar o seu ritmo de gasto e o seu
debe xa supera o seu haber. 
E agora, por riba, por se fose pouco, impóñenlles sancións de máis dun millón de
euros... Dun millón de euros!, que pagamos todos e cada un dos lucenses, non o
olvidemos, por non asumir as súas competencias e as súas responsabilidades ante
Augas  de  Galicia  en  relación  ao  canon  da  auga.  E  disto  fai  dez  anos,  que
gobernaba o Partido Socialista.
E será que non tiveron tempo vostedes de tratar de darlle unha solución. Vostedes
fixeron iso que se lles dá tan ben: o de tirar para adiante a ver se cola. E de aí
dende o segundo semestre de 2012.
Cando  chegou  o  primeiro  requirimento  en  decembro  de  2016  foron  pedindo
vostedes prórrogas nesta tan características súa fuxida cara adiante. E isto tendo
en conta o clara que é a normativa ao respecto. A entidade subministradora, no
caso de Lugo este concello, está obrigada a facturar e recadar dos seus abonados
o  canon  da  auga  e  de  presentar  autoliquidación  e  ingresar  os  importes
correspondentes  a  cada  período  establecido  na  normativa  reguladora.  E  a
presentación da relación das débedas tributarias repercutidas aos contribuíntes e
non  satisfeitas  por  eles  exoneraría  a  este  concello  da  responsabilidade  a  este
respecto.
E que fixeron os gobernos socialistas nestes últimos anos?
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Nada, salvo recorrer, sabendo que se lles acabaría volvendo en contra, e alegar
que carecen de medios persoais e materiais para esa xustificacións. É que é de
traca.
Resulta indignante e vergoñento ler isto na resolución da Consellería de Facenda e
Administración  pública  cando  vostedes,  este  goberno,  en  2019,  en  concreto  o
concelleiro Álvaro Santos, ... responsable de augas naquel momento, afirmou neste
pleno,  no  debate dunha  proposta  nosa  para  mellorar  o  servizo  de  augas  que
estabamos a mentir e que no había tales problemas.
Non sei se hoxe se atreve a dicir o mesmo. E tendo en conta ademais que vostedes
neste mandato aprobaron unha RPT que ía ser a solución a todos los males desta
administración.
Sabemos que nin solución,  nin remedio,  nin nada.  Nin  persoal,  nin medios,  nin
contrato en vigor:  unha auténtica desidia e inacción que custa hoxe a todos os
lucenses 1.040.000 euros.
E  iso  só  ata  2015,  polo  que  aínda  nos  queda  outro  tanto,  porque  seguimos
exactamente igual.
Non sei,  non se lles  pasou pola  cabeza nalgún  momento  en todos estes anos
preguntar  como están a facer  otros  concellos? Por  se vostedes podían facer  o
mesmo.
Por curiosidade, máis que nada, para saber se podían atopar unha solución. Pero o
de quedarse sentados sen facer nada, de verdade que resulta alucinante.
Miren se teñen vostedes onde gastar os cartos. En cousas necesarias. Xa sei que
luce menos unha pasarela inútil que inauguran cunha chocolatada, pero miren por
onde aforraríamos hoxe un millón de euros que temos que pagar todos, coa falta
que nos fan.
Resulta imposible entender como fan as cousas así, porque alongan con recursos
unha situación que xa pinta mal dende o comezo en lugar de tratar de buscar unha
solución e preguntar. Que é moi de listos preguntar aquilo que non se sabe.
Señora  alcaldesa,  con  estes  bimbios  deixan  cada  vez  máis  claro  que  esto  da
xestión de...

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moitas grazas. Quenda agora para a portavoz do Partido
Popular.

- MAR CARBALLAS PIÑEIRO: Buenos días. Gracias, alcaldesa.
Señora Alvarellos. Pero lo que nos acaba de contar usted aquí es un cuento. Lo
que no sé bien es cómo catalogarlo, si ciencia ficción, satírico, fantástico...
Pero, vamos a ver, dejémonos de cuentos y vayamos a la realidad. La realidad es
que hoy nos trae tres reconocimientos extrajudiciales de crédito y un suplemento de
crédito extraordinario. La realidad es que desde el inicio del mandato, en vez de
mejorar, ustedes van a peor.
Y le voy a dar los datos: al pleno de septiembre del 2019 llegaban al reconocimiento
extrajudicial de crédito número 10. En el de septiembre de 2020, llegaban al 15. En
septiembre del 2021, llegaban al número 13. Y en este 2022, al número 16, el peor
de todo el mandato, un nuevo récord.
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Esta es la realidad. El pasado pleno de julio, usted me decía que tenía que estudiar
más, algo muy recurrente por su parte. Pues aquí podríamos aplicar el refranero
popular, que tiene frases tan sabias como: "Lo que dice Juan de Pedro, dice más
de Juan que de Pedro",  "Dime de qué presumes y te diré  de qué careces",  o
"Consejos vendo, que para mi no tengo".
Pero yo no vengo aquí  a dar  clases ni  lecciones  de moral,  que es  una de las
muchas diferencias que tenemos con ustedes.
Desde el Partido Popular lo que queremos es que este concello cumpla con los
plazos, que cumpla con sus obligaciones y que trabaje en beneficio de Lugo.
En beneficio de una correcta gestión económica de este concello, algo que mes tras
mes, pleno tras pleno, vemos que no hacen.
Un ejemplo de ello es el reconocimiento extrajudicial de crédito número 14, que nos
traen encima con reparo.
¿Cómo es posible que se incluya una factura de marzo del 2021 en septiembre del
2022, un año y medio después?
Pero aún peor. ¿Cómo es posible que se pague una factura de mayo del 2019?
Casi dos años y medio. Pero qué explicación puede tener eso? Es que siguen con
la misma dinámica, echándole la culpa a los que prestan el servicio, pero quién se
va a creer que un autónomo, que un empresario, va a querer estar sin cobrar años.
Lo que tienen que hacer es facilitarle a los que prestan el servicio el cobro de sus
trabajos.
Pero es que esto no termina aquí, esto no termina aquí, señora Alvarellos.
Cuando  creíamos  que  ya  lo  habíamos  visto  todo  de  su  gestión:  contratos
caducados de más de 10 años, facturas mal cobradas, calles sucias, comprar ...,
edificios abandonados, construir algunos sin saber para que serán usados, caldas
de agua calentada...
Cuando creíamos que ya lo habíamos visto todo llega la guinda del pastel: más de
un millón de euros que el Concello tiene que pagar a Augas de Galicia por el canon
del agua del 2012 al 2019.
¿Cómo puede ser posible que desde el año 2012 ustedes no hayan sido capaces
de  solucionar  este  problema?  Es  que  el  desconocimiento,  el  descontrol  y  el
desorden que ustedes tienen es tal, que no son capaces de enviarle información de
las facturas que se le solicita.
Como no lleva un control no sabe ni cuánto se debe y quien lo debe. ¿Cómo le
explican ahora a los lucenses que tienen que pagar más de un millón de euros,
cómo les van a explicar a los lucenses que tenemos que pagar, una vez más, de
nuestros bolsillos, casi 200 mil euros solo en concepto de intereses de demora por
no enviar la información que se le solicita.
Estamos hablando de 200.000 euros de todos los lucenses, casi un 25% más por
su falta de diligencia.
Y no es menos curiosa la modificación presupuestaria que realizan: del millón y
medio de euros que destinaban para lo que llaman el arreglo del auditorio, ahora
destinan poco...
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-  LARA MÉNDEZ  LÓPEZ: Moitas  gracias.  Iniciamos  agora  a  segunda  quenda.
Qunda para a portavoz do Goberno.

-  MERCEDES  PAULA  ALVARELLOS  FONDO: Moitas  grazas, alcaldesa.  Eu
tamén quero contestar cun refrán: "Non hai peor xordo que o que non quere oír".
Acabo de dicirlle que as facturas do 2018 e 2019, que ademais contestei a unha
pregunta de Comisión, entraron no concello o 11 de abril de 2022. Non se puideron
aplicar ao orzamento do 21 por iso.
Non hai peor xordo que o que non quere oír.
Polo tanto, clases de moral non dou. Podo dalas doutras cousas. De moral, non.
Ata hoxe.
Dito isto, o que quero sinalar  tamén, señora Louzao,  que este Concello cumpre
sempre coas súas obrigas tributarias e como xa se deu explicación na comisión
correspondente, estamos a buscar unha solución que permita establecer de modo
axeitado o trasvase de datos que se nos solicita dende Augas de Galicia.  Pero
tamén quería  incidir  nas  alegacións  e  os argumentos que o  noso concello  deu
reiteradamente neste procedemento.
O primeiro que quería dicir é que a aplicación informática, posta a disposición das
entidades subministradoras de auga por parte de Augas de Galicia para validar os
datos  a  remitir  non  funcionou  correctamente  en  ningún  momento,  porque  non
soporta  o  volume de recibos  emitido  polo  Concello  de  Lugo,  que  son máis  de
57.000,  desoíndo  constante  e  reiteradamente  este  organismo  autónomo,  as
peticións  reiteradas  deste  concello,  solicitando  colaboración  para  facilitar  o
cumprimento  das  obrigas  tributarias.  Pedíamos  soamente  o  cumprimento  dun
artigo, que está no regulamento de augas: o artigo 4, que é a colaboración.
Segundo: os padróns dos exercicios de 18 e 19 aínda non prescribiron. Polo tanto,
aínda son susceptibles de seren enviados a Augas de Galicia para que poida este
esixilo.
É dicir, aquí non lle treme a man á Xunta, en reclamar estas cantidades. Pero non
cumpre  a  parte  que  lle  corresponde  a  ela,  que  é  a  colaboración.  Pola  contra,
ademais, levan máis dunha década sen reverter no municipio nin un só euro, dos 7
millóns que xa se pagou en concepto de canons que se recadaron.
É un imposto finalista e teñen que revertelo no Concello.  A isto sumarase este
millón. Terán que reverter no concello 8 millóns de euros, porque así establece o
artigo 44 da Lei de augas de Galicia, que teñen que apoiar economicamente...

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Finalizado  o  seu  tempo,  señora  Alvarellos.  Moitas
grazas e segunda quenda para a portavoz de Ciudadanos.

-  MARÍA OLGA LOUZA ALDARIZ: Señora Alvarellos,  home,  cumprir,  cumprir...
Pois, mire, eu creo que non cumpren moito coas obrigas tributarias, porque senón
non non sancionarían con máis dun millón de euros.
Podemos dicir o que queiramos, pero ás probas me remito.

14

C
V
D
:
 
w
G
4
T
B
r
V
T
1
N
Y
b
T
t
5
y
6
N
1
Y

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.



ACTAS E GOBERNO
RBB/jch
Refª: ispac2180659362116710313.doc
Asunto: PLENO ORDINARIO DO 29-9-2022

A resolución da Consellería  de Facenda déixalles  ben claro que non cumpriron
vostedes porque non lles deu a gana. Porque non preguntaron, que é moi lícito
preguntar cando un non sabe, para saber como teñen que facer.
Piden vostedes colaboración. E a normativa é moi clara. O que vostedes entregaron
foi un CD, a ver se colaba. Pero, por que non preguntaron a aqueles concellos que
o estaban a facer ben. Polo menos terían a oportunidade de poder presentar as
cousas ben e non ter que pagar hoxe, en 2022, máis dun millón de euros. Que
pagamos todos, que non paga vostede nin a alcaldesa Lara Méndez. Todos e cada
un dos lucenses, porque vostedes non fixeron ben o seu traballo. Punto e final da
discusión: aquí non ten nada que argumentar vostede.
Fixérono  mal  e  ségueno  a  facer  mal.  E  xa  lle  dixen  antes:  servizo  de  augas
descontrolado, obsoleto e desestruturado. E non fan absolutamente nada. A RPT
non lles valeu de nada, e como iso outros moitos máis servizos.
Esta é a constatación de que cando xa criamos que o podiamos ver todo,  pois
chega isto: unha sanción dun millón de euros pola súa inacción e a súa desidia.
Isto deixa moi claro, señora alcaldesa, que a xestión económica a este Concello
quédalle moi grande.
E isto non o di Ciudadanos, nin o Partido Popular, nin ninguén. Dino as probas que
hoxe podemos constatar nesta sesión plenaria.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Pois segunda quenda para a
portavoz do Partido Popular.

- MAR CARBALLAS PIÑEIRO: Señora Alvarellos, es que desde el Partido Popular
lo que queremos es que este Concello cumpla con los plazos, que cumpla con sus
obligaciones y que trabaje en beneficio de Lugo.
Es que ustedes, año tras año, nos sorprenden con sus ocurrencias. Llevan casi dos
años y medio con excusas, cambiando las cifras de la reparación del auditorio de
Magoi a su antojo.
Han pasado de un millón y medio de euros a 400.000.  Esa es la prioridad que
tienen ustedes en abrir el auditorio. Díganle a todos los lucenses que, una vez más,
por su mala gestión, el auditorio sigue cerrado. Si todos sabemos que firmaron el
acta de recepción sin una sola pega.
Déjense  de  cuentos  y  hablen  claro:  díganles  que  no  piensan  abrir  el  auditorio
porque no saben ni cómo gestionarlo, ni qué contenidos darle.
Y porque la señora Lara Méndez no quiere dárselo al BNG de Rubén Arroxo. Sean
sinceros y díganles a todos los lucenses que el servicio de Arquitectura de este
Concello  emitió  un  informe  desfavorable  ante  el  proyecto  que  ustedes  querían
hacer.
Ustedes no pueden hacer las cosas a su antojo. Han tenido la deferencia... ¿Han
tenido la diferencia de ponerse en contacto ustedes con el autor de auditorio de
Magoi, para decirle que un edificio, avalado por un concurso internacional, que fue
seleccionado para recibir más de ocho premios, que, por cierto, muchos de ellos,
como ya les dije, internacionales, como tanto le gusta a nuestra alcaldesa, la señora
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Lara Méndez.  ¿Se han puesto ustedes en contacto con ellos  para decirles que
pretenden gastarse un millón y medio de euros en modificarlo porque no les gusta?
Por favor, señora Alvarellos. Yo le pido que dejen ustedes de perder el tiempo, de
gastar el dinero de los lucenses, que dediquen sus esfuerzos a trabajar y dejen de
contarnos cuentos y traernos sorpresas.
Insisto:  dediquen sus esfuerzo en cumplir  con sus obligaciones en beneficio  de
Lugo,  en  beneficio  de  una  correcta  gestión  económica  de  este  Concello  y  en
beneficio...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  última  quenda  para  a
portavoz do Goberno.

- MERCEDES PAULA ALVARELLOS FONDO: Ben, non vou repetir o que se dixo
nos últimos plenos.  No de xuño,  no de xullo...  Respecto do auditorio  de Magoi,
respecto da acta de recepción, porque, volvo a dicirlle, non hai peor xordo que o
que non quere oír.
Polo tanto, parece que vostede non estivo neses plenos e que polo tanto non vou
entrar niso.
O que está claro é que se iniciarán proximamente as obras de arranxo da parte
interior  toda do edificio.  Esa vai  ser  a cantidade,  por  iso está dividida en dúas
fases... Esa vai ser a cantidade que se vai reclamar á Xunta de Galicia, tal e como
aprobamos na proposición do pleno do mes de xullo.
A segunda parte farase unha vez que acabe esta primeira. É dicir, no ano 2023.
Vólvolle dicir...

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Pois imos proceder ás distintas
votacións, señor secretario.

3/113 RECOÑECEMENTO EXTRAXUDICIAL DE CRÉDITO NÚMERO 15-2022.-

Examinado o expediente tramitado para os efectos e vistos:

1.- PROPOSTA DA ALCALDÍA, do 15 de setembro de 2022, do seguinte teor: 

“IMPORTE FACTURAS: 38.130,80 €
IMPORTE BASE IMPOÑIBLE FACTURAS: 36.217,54 €
IVE DE CARÁCTER NON DEDUCIBLE: 1.913,26 €
IVE DE CARÁCTER DEDUCIBLE (non orzamentario): 0 €
IMPORTE TOTAL: 38.130,80 €
IMPORTE TOTAL imputado ao orzamento 2022: 38.130,80 €

Durante  o  presente  exercicio  remitíronse  por  parte  de  diversos  servizos
municipais  ao departamento de Contabilidade  municipal,  facturas  devengadas  e
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executadas  en  exercicios  anteriores,  que  non  foron  imputadas  ao  respectivo
orzamento, por importe total de 38.130,80 €.

Neste  exercicio  procedeuse  á  verificación  da existencia  dos  informes  de
conformidade  preceptivos  e  esixibles  para  a  tramitación  do  correspondente
expediente de recoñecemento extraxudicial de crédito, así como da habilitación do
crédito polo órgano responsable da Contabilidade municipal. 

Considerando  a  conformidade  prestada  polos  responsables  técnicos
municipais,  así  como  polos  titulares  das  concellerías  delegadas  de  Área  ás
mencionadas  facturas  corroborando  así  a  efectiva  execución  dos  servizos  e
subministracións.

Considerando igualmente a imputación orzamentaria das facturas con cargo
ao estado de consignacións orzamentarias incluída no orzamento corporativo para
o  exercicio  2022,  xuntándose as  dilixencias  estendidas  pola  responsable  da
Contabilidade  municipal  indicativas  das referencias  dos mandamentos contables
RC  asinados  pola  tesoureira  municipal  como  responsable  da  Contabilidade
municipal,  acreditativos  da existencia  de crédito  dispoñible,  por  importe total  de
38.130,80  €  (contía  imputable  ao  orzamento:  38.130,80  €)  nas  respectivas
aplicacións presupostarias de imputación relacionadas, sen que tal  circunstancia
supoña  ningún  menoscabo  na  prestación  dos  servizos  de  natureza  básica  e
esencial, asumindo como responsable da xestión orzamentaria que a imputación
dos gastos relacionados con cargo aos créditos do orzamento vixente non causará
ningún  prexuízo  nin  limitación  ningunha  para  a  realización  das  atencións  do
exercizo corrente, e polo tanto, resulta posible a súa imputación sen minoración da
calidade dos servizos e con coherencia respecto dos obxectivos de estabilidade
orzamentaria e regra de gasto.

Considerando  finalmente  o  enriquecemento  inxusto  da  Administración
municipal como consecuencia da execución de gastos en beneficio dos intereses
xerais, e atendendo á conformidade outorgada polos servizos técnicos municipais
tanto ás cantidades, como ás calidades e prezos.

Logo  de  ver  o  informe  emitido  pola  Intervención  Xeral  Municipal  Refª
2022/1373 do 13.09.2022 relativo ao expediente administrativo de recoñecemento
extraxudicial de créditos 15-2022, coas consideracións nel contidas, esta alcaldía
no uso das atribucións conferidas propón ao Pleno a adopción do seguinte acordo:
PROPOSTA DE ACORDO
De conformidade co establecido no artigo 60.2 do Real decreto 500/1990 de 20 de
abril,  proponse a habilitación de crédito así  como a aprobación da autorización,
disposición  do  gasto,  recoñecemento  e  liquidación  das  obrigas  relacionadas  no
presente  expediente  de  recoñecemento  extraxudicial  de  crédito  das  facturas
relacionadas e con cargo ás aplicacións orzamentarias e mandamentos sinalados
nas dilixencias respectivas de existencia de crédito e cuxo importe global suma a
cantidade de 38.130,80 €
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COD_F
ACT

PROVEDOR NUM_FAC
T

FFACT CONCEPTO APLICACIÓN NUM_OPER IMP_BASE IVE_D
ED

IVE_NON_DE
D

TOTAL CODAREA
GES

87981 TORNEIRO SA_A27020718 49868 30/11/2020 SIERRA  CALAR
FESTOOL PSBC
420 Li 5.2 E-P->
EN  CAJA
SYSTAINER
SYS 2T-LOC-> 2
HOJAS  DE
CALAR  ,
PROTECCION
ANTIASTILLAS,
1 B

15300.22699 2022000578
37

754,70 0,00 158,49 913,19 ENXEÑERI
A

89039 TUV  SUD  ATISAE
SA_A28161396

646262042
5

25/11/2021 BTN  -  Baja
Tensión      

32000.21300 2022000469
48

900,00 0,00 189,00 1.089,00 ENXEÑERI
A

89494 TALLERES  TORNEIRO
SA_A27105964

80329 13/12/2021 Del  04/10/21  al
14/10/21
RECOG  IDA-
RGD  CTO  ALL
38722  10 DIA S-
ALQUILER  DE:-
CASETA
AISLADA  MA-40
4x2.35x2.54  TT

33801.22699 2022000427
78

395,00 0,00 82,95 477,95 ENXEÑERI
A

89495 TALLERES  TORNEIRO
SA_A27105964

80331 13/12/2021 Del  04/10/21  al
14/10/21
RECOG  IDA-
RGD  CTO  ALL
38721  10 DIA S-
ALQUILER  DE:-
CASETA  AISL.
MA  -75  A2LS
7.6x2.35 C/ AIRE

33801.22699 2022000427
78

595,00 0,00 124,95 719,95 ENXEÑERI
A

91502 COROAS*ARIAS,LAURA_33540
633D

2 28/3/2022 ALUGUER  E
MONTAXE  DE
ATREZZO C ON
MOTIVO  DE
"TARDE
TARDIÑA  20
21"---  

33000.22699 2022000468
33

495,87 0,00 104,13 600,00 CULTURA

91810 ASOCIACION  POLA
LIBERDADE  AFECTIVA  E
SEXUAL DE LUGO_G27291814

76 15/10/2021 V  CONCURSO
MISS  DEUSA
2021      

33801R22699 2022000170
60

3.500,00 0,00 0,00 3.500,00 CULTURA
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COD_F
ACT

PROVEDOR NUM_FAC
T

FFACT CONCEPTO APLICACIÓN NUM_OPER IMP_BASE IVE_D
ED

IVE_NON_DE
D

TOTAL CODAREA
GES

92158 ASOCIACION  CULTURAL  OS
TRASTIÑOS  DE
CASTELO_G27457027

2 22/10/2021 ACTUACION
SAN  FROILAN
2021      

33801.22699 2022000468
81

650,00 0,00 0,00 650,00 CULTURA

92195 GRAFICAS  INTEGRALES  CO
GA MI SL_B15650831

000517 2/5/2022 Carteles  tamaño
50x70  cm  impre
sos  a  4+0  tintas
sobre  papel  e
stucado  brillo  de
150  grs.  SAN
FROILAN  2020-
Maquetacion  e
im

33801.22699 2022000468
43

568,57 0,00 119,40 687,97 CULTURA

93218 ENFERMERIA  DE  GESTION
SOCIOSANITARIA
SL_B27298306

72 22/6/2022 PRAZAS  NON
OCUPADAS  E
NON  RESE
RVADAS  ANO
2020  E  2021-
ANO  202  0
XULLO-ANO
2020  AGOSTO-
ANO  20  20
SETEMBRO

23185.22799 2022000578
31

12.096,00 0,00 483,84 12.579,84 CENTRO
DIA

93220 ENFERMERIA  DE  GESTION
SOCIOSANITARIA
SL_B27298306

73 22/6/2022 SERVIZOS
PRESTADOS
DURANTE  O  P
ERIODO  DE
PECHE
OBRIGADO
(16/0  3/2020  A
15/07/2020)-
MARZO 16 DIAS
MEDIA
XORNADA-
MARZO 16 DI

23185.22799 2022000576
85

16.262,40 0,00 650,50 16.912,90 CENTRO
DIA

TOTAL 36.217,54 0,00 1.913,26 38.130,80

2.- DITAME DA COMISIÓN ESPECIAL DE CONTAS E ORDINARIA DE ALCALDÍA
E  GOBERNANZA:  ECONOMÍA  E  RECURSOS  HUMANOS,  emitido  na  sesión
celebrada o día 23 de setembro de 2022.

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25
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- Votos a favor: 13 dos Grupos Municipais do Partido Socialista de 
Galicia-PSOE e do Bloque Nacionalista Galego.

- Votos en contra: 0
- Abstencións: 12 dos Grupos Municipais do Partido Popular e de 

Ciudadanos Lugo.

En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno, por maioría absoluta,
ACORDA:

De conformidade co establecido no artigo 60.2 do Real decreto 500/1990 de 20 de
abril, APROBAR a habilitación de crédito así como a aprobación da autorización,
disposición  do  gasto,  recoñecemento  e  liquidación  das  obrigas  relacionadas  no
presente  expediente  de  recoñecemento  extraxudicial  de  crédito  das  facturas
relacionadas e con cargo ás aplicacións orzamentarias e mandamentos sinalados
nas dilixencias respectivas de existencia de crédito e cuxo importe global suma a
cantidade de 38.130,80 €

COD_F
ACT

PROVEDOR NUM_FAC
T

FFACT CONCEPTO APLICACIÓN NUM_OPER IMP_BASE IVE_D
ED

IVE_NON_DE
D

TOTAL CODAREA
GES

87981 TORNEIRO SA_A27020718 49868 30/11/2020 SIERRA  CALAR
FESTOOL PSBC
420 Li 5.2 E-P->
EN  CAJA
SYSTAINER
SYS 2T-LOC-> 2
HOJAS  DE
CALAR  ,
PROTECCION
ANTIASTILLAS,
1 B

15300.22699 2022000578
37

754,70 0,00 158,49 913,19 ENXEÑERI
A

89039 TUV  SUD  ATISAE
SA_A28161396

646262042
5

25/11/2021 BTN  -  Baja
Tensión      

32000.21300 2022000469
48

900,00 0,00 189,00 1.089,00 ENXEÑERI
A

89494 TALLERES  TORNEIRO
SA_A27105964

80329 13/12/2021 Del  04/10/21  al
14/10/21
RECOG  IDA-
RGD  CTO  ALL
38722  10 DIA S-
ALQUILER  DE:-
CASETA
AISLADA  MA-40
4x2.35x2.54  TT

33801.22699 2022000427
78

395,00 0,00 82,95 477,95 ENXEÑERI
A
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COD_F
ACT

PROVEDOR NUM_FAC
T

FFACT CONCEPTO APLICACIÓN NUM_OPER IMP_BASE IVE_D
ED

IVE_NON_DE
D

TOTAL CODAREA
GES

89495 TALLERES  TORNEIRO
SA_A27105964

80331 13/12/2021 Del  04/10/21  al
14/10/21
RECOG  IDA-
RGD  CTO  ALL
38721  10 DIA S-
ALQUILER  DE:-
CASETA  AISL.
MA  -75  A2LS
7.6x2.35 C/ AIRE

33801.22699 2022000427
78

595,00 0,00 124,95 719,95 ENXEÑERI
A

91502 COROAS*ARIAS,LAURA_33540
633D

2 28/3/2022 ALUGUER  E
MONTAXE  DE
ATREZZO C ON
MOTIVO  DE
"TARDE
TARDIÑA  20
21"---  

33000.22699 2022000468
33

495,87 0,00 104,13 600,00 CULTURA

91810 ASOCIACION  POLA
LIBERDADE  AFECTIVA  E
SEXUAL DE LUGO_G27291814

76 15/10/2021 V  CONCURSO
MISS  DEUSA
2021      

33801R22699 2022000170
60

3.500,00 0,00 0,00 3.500,00 CULTURA

92158 ASOCIACION  CULTURAL  OS
TRASTIÑOS  DE
CASTELO_G27457027

2 22/10/2021 ACTUACION
SAN  FROILAN
2021      

33801.22699 2022000468
81

650,00 0,00 0,00 650,00 CULTURA

92195 GRAFICAS  INTEGRALES  CO
GA MI SL_B15650831

000517 2/5/2022 Carteles  tamaño
50x70  cm  impre
sos  a  4+0  tintas
sobre  papel  e
stucado  brillo  de
150  grs.  SAN
FROILAN  2020-
Maquetacion  e
im

33801.22699 2022000468
43

568,57 0,00 119,40 687,97 CULTURA

93218 ENFERMERIA  DE  GESTION
SOCIOSANITARIA
SL_B27298306

72 22/6/2022 PRAZAS  NON
OCUPADAS  E
NON  RESE
RVADAS  ANO
2020  E  2021-
ANO  202  0
XULLO-ANO
2020  AGOSTO-
ANO  20  20
SETEMBRO

23185.22799 2022000578
31

12.096,00 0,00 483,84 12.579,84 CENTRO
DIA
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COD_F
ACT

PROVEDOR NUM_FAC
T

FFACT CONCEPTO APLICACIÓN NUM_OPER IMP_BASE IVE_D
ED

IVE_NON_DE
D

TOTAL CODAREA
GES

93220 ENFERMERIA  DE  GESTION
SOCIOSANITARIA
SL_B27298306

73 22/6/2022 SERVIZOS
PRESTADOS
DURANTE  O  P
ERIODO  DE
PECHE
OBRIGADO
(16/0  3/2020  A
15/07/2020)-
MARZO 16 DIAS
MEDIA
XORNADA-
MARZO 16 DI

23185.22799 2022000576
85

16.262,40 0,00 650,50 16.912,90 CENTRO
DIA

TOTAL 36.217,54 0,00 1.913,26 38.130,80

DELIBERACIÓN

Asunto  debatido  conxuntamente  cos  puntos  2/112,  4/114  e  5/115.  As
intervencións producidas figuran ao pé do asunto 2/112.

4/114 RECOÑECEMENTO EXTRAXUDICIAL DE CRÉDITO NÚMERO 16-2022.

Examinado o expediente tramitado para os efectos e vistos:

1.- PROPOSTA DE ACORDO DA ALCALDÍA, do 15 de setembro de 2022, do teor
literal seguinte: 

“RECIBOS DA COMUNIDADE DE PROPIETARIOS SITUADA NA RÚA RÍO SIL,
NÚMERO 11 4º IZDA. DE PROPIEDADE MUNICIPAL 
IMPORTE: 247,87 €
Remitidos por parte do servizo de Servizos Sociais os recibos da comunidade de
propietarios  da  rúa  Río  Sil,  número  11,  4º  esquerda,  de  propiedade  municipal,
pertencente  ao  programa  de  erradicación  do  chabolismo  do  Concello  de  Lugo
devengados  en  exercicio  anterior  e  que  non  foron  imputados  ao  respectivo
orzamento. Os ditos recibos pertencen ao programa de erradicación do chabolismo
do  Concello  de  Lugo,  e  tiveron  entrada  no  rexistro  municipal  de  entrada  do
28.06.2022 número 20220000023177.  Consta  no expediente  a conformidade do
Servizo de Benestar Social  no seu informe do 27.07.2022 asinado pola xefa de
sección  de  Servizos  Sociais,   María  Zuluaga  Díaz,  coa  conformidade  da
responsable da Área xestora, Olga López Racamonde na mesma data
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Procedeuse á verificación da existencia dos informes de conformidade preceptivos
e esixibles  para  a tramitación  do correspondente  expediente  de recoñecemento
extraxudicial  de  crédito,  así  como  da  habilitación  do  crédito  polo  órgano
responsable da Contabilidade municipal. 
Considerando a conformidade prestada polos responsables técnicos municipais, así
como pola titular da concellería delegada de Área aos mencionados recibos, 
Considerando  igualmente  a  imputación  orzamentaria  con  cargo  ao  estado  de
consignacións orzamentarias incluída no Orzamento Xeral Municipal do exercicio
2022,  xuntándose  as  dilixencias  estendidas  pola  responsable  da  Contabilidade
municipal  indicativas  das  referencias  dos  mandamentos  contables  RC asinados
pola  tesoureira  municipal,  acreditativos  da  existencia  de  crédito  dispoñible,  por
importe  total  de  247,87  € (contía  imputable  ao  orzamento:  247,87  €)  nas
respectivas  aplicacións  presupostarias  relacionadas,  sin  que  tal  circunstancia
supoña  ningún  menoscabo  na  prestación  dos  servizos  de  natureza  básica  e
esencial,  asumindo como responsable da xestión orzamentaria que a imputación
dos gastos relacionados con cargo aos créditos do orzamento vixente non causará
ningún  prexuízo  nin  limitación  ningunha  para  a  realización  das  atencións  do
exercicio corrente, e polo tanto, resulta posible a súa imputación sin minoración da
calidade dos servizos e con coherencia respecto dos obxectivos de estabilidade
orzamentaria e regra de gasto.
Considerando  finalmente  o  enriquecemento  inxusto  da  Administración  municipal
como consecuencia da execución de gastos en beneficio dos intereses xerais, e
atendendo  á  conformidade  prestada  polos  servizos  técnicos  municipais  aos
mencionados importes. 
Logo de ver o informe emitido pola Intervención Xeral Municipal Ref. 2022/1128, do
08.07.2022 relativo ao expediente administrativo de recoñecemento extraxudicial de
créditos  16-2022,  coas  consideracións  nel  contidas,  esta  alcaldía  no  uso  das
atribucións conferidas propón ao Pleno a adopción do seguinte acordo:
PROPOSTA DE ACORDO
De conformidade co establecido no artigo 60.2 do Real decreto 500/1990 de 20 de
abril,  proponse a habilitación de crédito así  como a aprobación da autorización,
disposición do gasto, recoñecemento e liquidación das obrigas relacionadas neste
expediente de recoñecemento extraxudicial de crédito dos recibos relacionados e
con cargo ás aplicacións orzamentarias e mandamentos sinalados nas dilixencias
respectivas de existencia de crédito e cuxo importe global  suma a cantidade de
247,87 €.

RECIBOS DA COMUNIDADE DE PROPIETARIOS SITUADA NA RÚA RÍO SIL,
NÚMERO 11, 4º IZDA. DE PROPIEDADE MUNICIPAL :
Mes de xaneiro 2021: 10 €
Mes de febreiro 2021: 10 €
Mes de marzo 2021: 10 €
Mes de abril 2021: 10 €
Mes de maio 2021: 10 €
Mes de xuño 2021: 10 €
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Mes de agosto 2021: 10 €
Mes de setembro 2021: 10 €
Mes de outubro 2021: 10 €
Mes de novembro 2021: 10 €
Mes de decembro 2021: 10 €
Gastos da póliza de seguro, vencemento 29.10.2021: 127,87 €
Total: 247,87 € “

2.- DITAME FAVORABLE DA COMISIÓN ESPECIAL DE CONTAS E ORDINARIA
DE ALCALDÍA E GOBERNANZA: ECONOMÍA E RECURSOS HUMANOS, emitido
na sesión celebrada o día 23 de setembro de 2022.

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 13 dos Grupos Municipais do Partido Socialista de 
Galicia-PSOE e do Bloque Nacionalista Galego.

- Votos en contra: 0
- Abstencións: 12 dos Grupos Municipais do Partido Popular e de 

Ciudadanos Lugo.

En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno, por maioría absoluta,
ACORDA:

De conformidade co establecido no artigo 60.2 do Real decreto 500/1990 de 20 de
abril, APROBAR a habilitación de crédito así como a aprobación da autorización,
disposición do gasto, recoñecemento e liquidación das obrigas relacionadas neste
expediente de recoñecemento extraxudicial de crédito dos recibos relacionados e
con cargo ás aplicacións orzamentarias e mandamentos sinalados nas dilixencias
respectivas de existencia de crédito e cuxo importe global  suma a cantidade de
247,87 €.

RECIBOS DA COMUNIDADE DE PROPIETARIOS SITUADA NA RÚA RÍO SIL,
NÚMERO 11, 4º IZDA. DE PROPIEDADE MUNICIPAL :
Mes de xaneiro 2021: 10 €
Mes de febreiro 2021: 10 €
Mes de marzo 2021: 10 €
Mes de abril 2021: 10 €
Mes de maio 2021: 10 €
Mes de xuño 2021: 10 €
Mes de agosto 2021: 10 €
Mes de setembro 2021: 10 €
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Mes de outubro 2021: 10 €
Mes de novembro 2021: 10 €
Mes de decembro 2021: 10 €
Gastos da póliza de seguro, vencemento 29.10.2021: 127,87 €

Total: 247,87 € 

DELIBERACIÓN

Asunto  debatido  conxuntamente  cos  puntos  2/112,  3/113   5/115.  As
intervencións producidas figuran ao pé do asunto 2/112.

5/115  MODIFICACIÓN  ORZAMENTARIA  MEDIANTE  SUPLEMENTO  DE
CRÉDITO-CRÉDITO EXTRAORDINARIO NÚM. 3/2022.

Examinado o expediente tramitado para os efectos e vistos:

1.-  PROPOSTA DE ACORDO DA ALDALDÍA,  do 22 de setembro de 2022,  do
seguinte teor:

“Asunto: Proposta de aprobación de Proxecto de Modificación do Orzamento
do Concello de Lugo.
Suplemento de crédito- Crédito Extraordinario Núm. 3/2022.

Importe: 1.039.963,93 euros

25

Destino:

- Cobertura das obrigas de carácter económico derivadas de:

 Resolución  da Xunta  Superior  de Facenda da Xunta  de Galicia,  de  desestimación da reclamación

económico-administrativa  nº  0676-C-18/11  e  acumulada  2085-L-20/02  contra  a  resolución

100/100/C/15  do  recurso  de  reposición  contra  a  resolución  100/100/C/14  do  procedemento  de

inspección do canon da auga dos períodos impositivos correspondentes ao 2º semestre de 2012 e aos

1º, 2º e 3º cuadrimestres dos anos 2013,2014 e 2015, e contra a resolución núm.100/100/S/17 do

recurso de reposición contra a resolución núm. 100/100/S/16 de imposición de sanción tributaria en

materia de canon da auga derivada do procedemento de inspección do canon da auga citado.

 Resolución do organismo autónomo adscrito á Consellería de Medio Ambiente e Infraestruturas da

Xunta de Galicia, Augas de Galicia do recurso de reposición contra a resolución 100/100/C/18 do

procedemento  de  inspección  do  canon  da  auga  dos  períodos  de  declaración  do  1º,  2º  e  3º

cuadrimestre do 2016; 1º, 2º e 3º cuadrimestre do 2017; 1º, 2º e 3º cuadrimestre do 2018 e 1º, 2º e

3º cuadrimestre do 2019.
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Financiamento: Baixas por anulación

Mediante Decreto da Alcaldía número 2126/2022 do 24.2.2022 aprobouse a

liquidación do Orzamento do Concello de 2021, na que se puxo de manifesto a

obtención dun Remanente de Tesourería para Gastos Xerais dispoñible por importe

de 35.691.994,14 euros.

O presente expediente de modificación orzamentaria mediante a modalidade

de suplemento de crédito-Crédito Extraordinario, ten a finalidade de dar cobertura

ás obrigas  derivadas de actuacións de contido económico derivadas de:

 Resolución  da  Xunta  Superior  de  Facenda  da  Xunta  de  Galicia,  de

desestimación da reclamación económico-administrativa nº 0676-C-18/11 e

acumulada 2085-L-20/02 contra a resolución 100/100/C/15 do recurso de

reposición  contra  a  resolución  100/100/C/14  do  procedemento  de

inspección do canon da auga dos períodos impositivos correspondentes ao

2º semestre de 2012 e aos 1º, 2º e 3º cuadrimestres dos anos 2013,2014 e

2015,  e  contra  a  resolución  núm.100/100/S/17  do recurso de  reposición

contra a resolución núm. 100/100/S/16 de imposición de sanción tributaria

en materia de canon da auga derivada do procedemento de inspección do

canon da auga citado.

 Resolución  do  organismo  autónomo  adscrito  á  Consellería  de  Medio

Ambiente e Infraestruturas da Xunta de Galicia, Augas de Galicia do recurso

de  reposición  contra  a  resolución  100/100/C/18  do  procedemento  de

inspección do canon da auga dos períodos de declaración do 1º, 2º e 3º

cuadrimestre  do  2016;  1º,  2º  e  3º  cuadrimestre  do  2017;  1º,  2º  e  3º

cuadrimestre do 2018 e 1º, 2º e 3º cuadrimestre do 2019.

En consecuencia, logo de ver:

1º) A providencia do Servicio de Augas, asinada pola súa xefa de Servizo, Carmen

Carlin  Arias, do 21.09.2022,  coa conformidade da Tte.  de Alcaldesa da área de

Cohesión Territorial, don Miguel Fernández Méndez, de tramitación dun expediente

de  modificación  orzamentaria  na  modalidade  de  Suplemento  de  Crédito-Crédito
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extraordinario polo importe de 878.633,50 € destinado a dar cobertura ás obrigas de

carácter económico derivadas das resolucións sinaladas nos parágrafos anteriores,

e financiado coa diminución parcial do crédito asignado á aplicación orzamentaria

93301.62700   do  vixente  Orzamento  Xeral,  C.P.  22RT00001,  mediante  o

Suplemento  de  Crédito-Crédito  Extraordinario  num.  1/2022,  á  vista  do  proxecto

presentado  por  Moma  Taller  de  Arquitectura,  S.L.P.  relativo  a  “Reparación  de

Patoloxías no Auditorio Municipal” ascendente a 446.936,74 €, do que se deduce á

súa dispoñibilidade, e no que se pon de manifesto a estimación do gasto relativa á

sanción pendente por infracción tributaria correspondente ao período 2016-2019,

cuxo inicio foi notificado ao Concello de Lugo o 04.07.2022.

2º)  O informe de Intervención  Ref.:  2022/1435 do 22.09.2022 e considerando a

inexistencia ou insuficiencia de crédito nas aplicacións orzamentarias de referencia

no  vixente  Orzamento,  segundo  figura  na  memoria  que  acompaña  á  presente

proposta, proponse ao Excmo. Concello Pleno, a adopción dos seguintes acordos:

1)  Aprobar  o  proxecto  de  modificación  do  vixente  Orzamento,  mediante  a  súa

modalidade de Suplemento de crédito/Crédito Extraordinario (3/2022) por importe

de 1.039.963,93 € co seguinte detalle:

ESTADO DE GASTOS

Aplicación 
Orzamentaria CAPÍTULOS II e III

Importe

16000.20900 Inspeccións do canon de auga 861.894,43
16000.35200 Xuros 178.069,50 

TOTAL
1.039.963,93 €

 TOTAL ESTADO DE GASTOS:  1.039.963,93 €

ESTADO DE INGRESOS. Financiamento: Baixas por anulación
Cód. Proxecto Aplicación Orzamentaria Capítulo VI Importe

22RT00001 93301.62700 Novo Auditorio Acea de Olga 1.039.963,93 € 

TOTAL ESTADO DE INGRESOS:  1.039.963,93 €
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2) Expoñer este expediente ó público mediante anuncio inserido no Boletín Oficial

da Provincia de Lugo polo prazo de quince días, durante os cales os interesados

poderán  examinar  o  expediente  e  presentar  reclamacións  ante  o  Pleno.  O

expediente considerarase definitivamente aprobado se durante o citado prazo non

se presentaren reclamacións;  en caso contrario,  o Pleno disporá dun prazo dun

mes para resolvelas.

2.- DITAME FAVORABLE DA COMISIÓN ESPECIAL DE CONTAS E ORDINARIA

DE  ALCALDÍA  E  GOBERNANZA,  emitido  na  sesión  celebrada  o  día  23  de

setembro de 2022.

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 13 dos Grupos Municipais do Partido Socialista de 
Galicia-PSOE e do Bloque Nacionalista Galego.

- Votos en contra: 0
- Abstencións: 12 dos Grupos Municipais do Partido Popular e de 

Ciudadanos Lugo.

En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno, por maioría absoluta,
ACORDA:

 PRIMEIRO.-  Aprobar  o  proxecto  de  modificación  do  vixente  Orzamento,

mediante  a  súa  modalidade  de  Suplemento  de  crédito/Crédito  Extraordinario

(3/2022) por importe de 1.039.963,93 € co seguinte detalle:

ESTADO DE GASTOS

Aplicación 
Orzamentaria CAPÍTULOS II e III

Importe

16000.20900 Inspeccións do canon de auga 861.894,43
16000.35200 Xuros 178.069,50 

TOTAL
1.039.963,93 €
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 TOTAL ESTADO DE GASTOS:  1.039.963,93 €

ESTADO DE INGRESOS. Financiamento: Baixas por anulación
Cód. Proxecto Aplicación Orzamentaria Capítulo VI Importe

22RT00001 93301.62700 Novo Auditorio Acea de Olga 1.039.963,93 € 

TOTAL ESTADO DE INGRESOS:  1.039.963,93 €

SEGUNDO.- Expoñer este expediente ó público mediante anuncio inserido

no Boletín Oficial da Provincia de Lugo polo prazo de quince días, durante os cales

os interesados poderán examinar o expediente e presentar reclamacións ante o

Pleno. O expediente considerarase definitivamente aprobado se durante o citado

prazo non se presentaren reclamacións;  en caso contrario,  o Pleno disporá dun

prazo dun mes para resolvelas.

DELIBERACIÓN

Asunto  debatido  conxuntamente  cos  puntos  2/112,  3/113  e  4/114.  As
intervencións producidas figuran ao pé do asunto 2/112.

CULTURA

6/116  RATIFICACIÓN  DO  DECRETO  NÚMERO  8583/2022  RELATIVO  Á
PROPOSTA Á XEFATURA TERRITORIAL DA CONSELLERÍA DE EMPREGO E
IGUALDADE PARA O SINALAMENTO DOS FESTIVOS LOCAIS DO ANO 2023.

Examinado o expediente tramitado para os efectos e vistos:

1.-  PROPOSTA  DE  ACORDO  DO  SERVIZO  DE  CULTURA,  TURISMO  E
PROMOCIÓN  DA  LINGUA,  conformada,  pola  Concelleira  correspondente,  do
seguinte teor literal:
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“Examinado o expediente tramitado para estes efectos e visto o informe do Servizo
de Cultura de data 01/09/2022 no que se fai constar:
Vista a proposta do Servizo de Cultura, Turismo e Promoción da Lingua, obrante no
expediente, do teor literal seguinte:
“Examinado  o  expediente  de  referencia  e  vista  a  comunicación  da  Xefatura
Territorial da Consellería de Emprego e Igualdade, con rexistro de entrada número
202200000026801, de data 27.07.2022, en relación coa elaboración do calendario
laboral para o ano 2023, e tendo en conta que para a elaboración de dito calendario
para esta provincia é preciso que este Concello sinale as festas de carácter local,
compre informar o seguinte:

Tradicionalmente as festas locais deste Concello son o martes de Entroido e
o día de San Froilán.

Á vista do prazo que sinala a Xefatura Territorial da Consellería de Emprego
e  Igualdade,  enténdese  que,  como  anos  anteriores,  procede  a  Resolución  da
Alcaldía sinalando como festas locais deste municipio o 21 de febreiro, martes de
Entroido, e o 5 de outubro, San Froilán.

Procede someter a devandita Resolución á ratificación do Excmo. Concello
Pleno.

Por dito motivo, en virtude das atribucións que lle confiren á Alcaldía e a
Xunta de Goberno Local os artigos 124 e 127 respectivamente da Lei 7/85, de 2 de
abril,   reguladora  das  bases  de  réxime  local,  e  concordantes  do  Regulamento
orgánico municipal do goberno, administración do Concello (ROMGA), atribucións
delegadas  segundo  acordo XGL número  28/452,  de  17/7/2019  e  Decreto  núm.
2973/2021  de  16/04/2021  na  súas  actuais  redaccións,  PROPONSE para  a  súa
aprobación pola tenente de alcaldesa titular da Área, mediante a correspondente
resolución:
PRIMEIRO.-  Propoñer  á  Xefatura  Territorial  de  da  Consellería  de  Emprego  e
Igualdade o sinalamento das seguintes datas como festas locais para o ano 2023:

- 21 de febreiro (martes de  Entroido).
- 5 de outubro (San Froilán).

SEGUNDO.- Dar conta da presente resolución ao Excmo. Concello Pleno para a
súa ratificación.
TERCEIRO.- Dar traslado deste acordo, o cal pon fin á vía administrativa, unha vez
ratificado, ás partes interesadas así como ás dependencias municipais afectadas,
coa  indicación  de  que  contra  el  caberá  a  interposición  dos  recursos
correspondentes.
É canto procede informar.”
Á vista do anteriormente exposto, propónse ao Excmo. Concello Pleno a ratificación
do Decreto da Alcaldía núm. 8583/2022 de data 01/09/2022, que seguidamente se
transcribe: 
DECRETO
Ilma. Sra. Dona Lara Méndez López Alcaldesa Presidenta do Exmo. Concello
de Lugo.
Instruído o expediente relativo ao sinalamento das festas locais para o ano 2023.
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Vista a proposta do Servizo de Cultura, Turismo e Promoción da Lingua, obrante no
expediente, do teor literal seguinte:
“Examinado  o  expediente  de  referencia  e  vista  a  comunicación  da  Xefatura
Territorial da Consellería de Emprego e Igualdade, con rexistro de entrada número
202200000026801, de data 27.07.2022, en relación coa elaboración do calendario
laboral para o ano 2023, e tendo en conta que para a elaboración de dito calendario
para esta provincia é preciso que este Concello sinale as festas de carácter local,
compre informar o seguinte:
Tradicionalmente as festas locais deste Concello son o martes de Entroido e o día
de San Froilán.
Á vista do prazo que sinala a Xefatura Territorial  da Consellería de Emprego e
Igualdade, enténdese que, como anos anteriores, procede a Resolución da Alcaldía
sinalando como festas locais deste municipio o 21 de febreiro, martes de Entroido,
e o 5 de outubro, San Froilán.
Procede someter a devandita Resolución á ratificación do Excmo. Concello Pleno.
Por dito motivo, en virtude das atribucións que lle confiren á Alcaldía e a Xunta de
Goberno Local os artigos 124 e 127 respectivamente da Lei 7/85, de 2 de abril,
reguladora das bases de réxime local,  e concordantes do Regulamento orgánico
municipal do goberno, administración do Concello (ROMGA), atribucións delegadas
segundo acordo XGL número 28/452, de 17/7/2019 e Decreto núm. 2973/2021 de
16/04/2021 na súas actuais redaccións, PROPONSE para a súa aprobación pola
tenente de alcaldesa titular da Área, mediante a correspondente resolución:
PRIMEIRO.-  Propoñer  á  Xefatura  Territorial  de  da  Consellería  de  Emprego  e
Igualdade o sinalamento das seguintes datas como festas locais para o ano 2023:

- 21 de febreiro (martes de  Entroido).
- 5 de outubro (San Froilán).

SEGUNDO.- Dar conta da presente resolución ao Excmo. Concello Pleno para a
súa ratificación.
TERCEIRO.- Dar traslado deste acordo, o cal pon fin á vía administrativa, unha vez
ratificado, ás partes interesadas así como ás dependencias municipais afectadas,
coa  indicación  de  que  contra  el  caberá  a  interposición  dos  recursos
correspondentes.
É canto procede informar.”
En virtude das atribucións que lle confiren á Alcaldía e a Xunta de Goberno Local os
artigos 124 e 127 respectivamente da Lei 7/85, de 2 de abril,  reguladora das bases
de réxime local, e concordantes do Regulamento orgánico municipal do goberno,
administración do Concello (ROMGA), atribucións delegadas segundo acordo XGL
número 28/452, de 17/7/2019 e Decreto núm. 2973/2021 de 16/04/2021 na súas
actuais redaccións, 
RESOLVO:
PRIMEIRO.- Propoñer á Xefatura Territorial da Consellería de Emprego e Igualdade
o sinalamento das seguintes datas como festas locais para o ano 2023:

- 21 de febreiro (martes de  Entroido).
- 5 de outubro (San Froilán).

31

C
V
D
:
 
w
G
4
T
B
r
V
T
1
N
Y
b
T
t
5
y
6
N
1
Y

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.



ACTAS E GOBERNO
RBB/jch
Refª: ispac2180659362116710313.doc
Asunto: PLENO ORDINARIO DO 29-9-2022

SEGUNDO.- Dar conta da presente resolución ao Excmo. Concello Pleno para a
súa ratificación.
TERCEIRO.-  Notificar  a  resolución  unha  vez  ratificada,  que  pon  fin  á  vía
administrativa,  ao  interesado,  coa  indicación  de  que  contra  a  mesma  caberá
interpoñer os seguintes recursos:
 - Recurso contencioso-administrativo, no prazo de DOUS MESES, contados dende
o día seguinte ó da notificación do presente acto, ante o Xulgado de dita xurisdición
de Lugo (artigos 8 e 46 da Lei 29/1998, do 13 de xullo, da xurisdición contencioso-
administrativa), así como as demais accións legais que estime pertinentes.
 - Malia o anterior, e con carácter previo, poderase interpoñer o recurso potestativo
de  reposición  previsto  no  artigo  123  da  Lei  39/2015,  do  procedemento
administrativo  común  das  administracións  publicas,  ante  a  Alcaldía  /  Xunta  de
Goberno (resolvendo a Alcaldía ou a Xunta de Goberno Local, segundo a atribución
delegada) e no prazo de UN MES, contado dende o día seguinte ó da notificación
do presente acto. 
No caso de que se interpuxese o recurso de reposición, non poderá interpoñerse
recurso  contencioso-administrativo  ata  que  sexa  resolto  expresamente  ou  se
produza a desestimación presunta do devandito recurso de reposición (artigo 123
da  Lei  39/2015,  do  procedemento  administrativo  común  das  administracións
publicas).
Todo  isto  sen  prexuízo  de  que  se  poida  interpoñer  calquera  outro  recurso  ou
reclamación que estime conveniente ó seu dereito.
Así mesmo, déaselle traslado ás dependencias e ós servizos municipais afectados.
Cúmprase.”

Ao  non  suscitarse  debate,  sométese  o  asunto  directamente  a  votación,
acadándose os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 25 dos Grupos Municipais do Partido Popular, do Partido 
Socialista de Galicia-PSOE, do Bloque Nacionalista 
Galego e de Ciudadanos Lugo.

- Votos en contra: 0
- Abstencións: 0

En  virtude  de  todo  o  cal,  o  Excmo.  Concello  Pleno,  por  unanimidade,
ACORDA: RATIFICAR o Decreto da Alcaldía núm. 8583/2022 de data 01/09/2022,
que seguidamente se transcribe:
 
“DECRETO
Ilma. Sra. Dona Lara Méndez López Alcaldesa Presidenta do Excmo. Concello
de Lugo.
Instruído o expediente relativo ao sinalamento das festas locais para o ano 2023.
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Vista a proposta do Servizo de Cultura, Turismo e Promoción da Lingua, obrante no
expediente, do teor literal seguinte:
“Examinado  o  expediente  de  referencia  e  vista  a  comunicación  da  Xefatura
Territorial da Consellería de Emprego e Igualdade, con rexistro de entrada número
202200000026801, de data 27.07.2022, en relación coa elaboración do calendario
laboral para o ano 2023, e tendo en conta que para a elaboración de dito calendario
para esta provincia é preciso que este Concello sinale as festas de carácter local,
compre informar o seguinte:
Tradicionalmente as festas locais deste Concello son o martes de Entroido e o día
de San Froilán.
Á vista do prazo que sinala a Xefatura Territorial  da Consellería de Emprego e
Igualdade, enténdese que, como anos anteriores, procede a Resolución da Alcaldía
sinalando como festas locais deste municipio o 21 de febreiro, martes de Entroido,
e o 5 de outubro, San Froilán.
Procede someter a devandita Resolución á ratificación do Excmo. Concello Pleno.
Por dito motivo, en virtude das atribucións que lle confiren á Alcaldía e a Xunta de
Goberno Local os artigos 124 e 127 respectivamente da Lei 7/85, de 2 de abril,
reguladora das bases de réxime local,  e concordantes do Regulamento orgánico
municipal do goberno, administración do Concello (ROMGA), atribucións delegadas
segundo acordo XGL número 28/452, de 17/7/2019 e Decreto núm. 2973/2021 de
16/04/2021 na súas actuais redaccións, PROPONSE para a súa aprobación pola
tenente de alcaldesa titular da Área, mediante a correspondente resolución:
PRIMEIRO.-  Propoñer  á  Xefatura  Territorial  de  da  Consellería  de  Emprego  e
Igualdade o sinalamento das seguintes datas como festas locais para o ano 2023:

- 21 de febreiro (martes de  Entroido).
- 5 de outubro (San Froilán).

SEGUNDO.- Dar conta da presente resolución ao Excmo. Concello Pleno para a
súa ratificación.
TERCEIRO.- Dar traslado deste acordo, o cal pon fin á vía administrativa, unha vez
ratificado, ás partes interesadas así como ás dependencias municipais afectadas,
coa  indicación  de  que  contra  el  caberá  a  interposición  dos  recursos
correspondentes.
É canto procede informar.”
En virtude das atribucións que lle confiren á Alcaldía e a Xunta de Goberno Local os
artigos 124 e 127 respectivamente da Lei 7/85, de 2 de abril,  reguladora das bases
de réxime local, e concordantes do Regulamento orgánico municipal do goberno,
administración do Concello (ROMGA), atribucións delegadas segundo acordo XGL
número 28/452, de 17/7/2019 e Decreto núm. 2973/2021 de 16/04/2021 na súas
actuais redaccións, 
RESOLVO:
PRIMEIRO.- Propoñer á Xefatura Territorial da Consellería de Emprego e Igualdade
o sinalamento das seguintes datas como festas locais para o ano 2023:

- 21 de febreiro (martes de  Entroido).
- 5 de outubro (San Froilán).
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SEGUNDO.- Dar conta da presente resolución ao Excmo. Concello Pleno para a
súa ratificación.
TERCEIRO.-  Notificar  a  resolución  unha  vez  ratificada,  que  pon  fin  á  vía
administrativa,  ao  interesado,  coa  indicación  de  que  contra  a  mesma  caberá
interpoñer os seguintes recursos:
 - Recurso contencioso-administrativo, no prazo de DOUS MESES, contados dende
o día seguinte ó da notificación do presente acto, ante o Xulgado de dita xurisdición
de Lugo (artigos 8 e 46 da Lei 29/1998, do 13 de xullo, da xurisdición contencioso-
administrativa), así como as demais accións legais que estime pertinentes.
 - Malia o anterior, e con carácter previo, poderase interpoñer o recurso potestativo
de  reposición  previsto  no  artigo  123  da  Lei  39/2015,  do  procedemento
administrativo  común  das  administracións  publicas,  ante  a  Alcaldía  /  Xunta  de
Goberno (resolvendo a Alcaldía ou a Xunta de Goberno Local, segundo a atribución
delegada) e no prazo de UN MES, contado dende o día seguinte ó da notificación
do presente acto. 
No caso de que se interpuxese o recurso de reposición, non poderá interpoñerse
recurso  contencioso-administrativo  ata  que  sexa  resolto  expresamente  ou  se
produza a desestimación presunta do devandito recurso de reposición (artigo 123
da  Lei  39/2015,  do  procedemento  administrativo  común  das  administracións
publicas).
Todo  isto  sen  prexuízo  de  que  se  poida  interpoñer  calquera  outro  recurso  ou
reclamación que estime conveniente ó seu dereito.
Así mesmo, déaselle traslado ás dependencias e ós servizos municipais afectados.
Cúmprase.”

PROPOSICIÓNS

7/117  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  DO  PARTIDO  POPULAR,
NÚMERO 297/2022 DE REXISTRO DE PLENO, EN RELACIÓN CO RETRASO
NA EXECUCIÓN DA AUTOVÍA A-54 (Exp. 2022/G004/000737).

Vista a devandita proposición, cuxa elevación a Pleno foi ditaminada pola Comisión
Especial de Contas e Ordinaria de Alcaldía e Gobernanza, celebrada o día 23 de
setembro de 2022, e cuxo teor é o seguinte:

“As infraestruturas viarias dependentes do Goberno de España en Galicia
están a  sufrir  importantes  retrasos,  xa  sexa  pola  lentitude  coa  que  se están  a
executar as obras ou porque directamente están paralizadas.

Sexa cal sexa a razón, a realidade é que vai pasando o tempo e actuacións
viarias esenciais para Galicia non avanzan. Nin tampouco hai previsión de que o
fagan de xeito significativo a tenor da concepción da mobilidade que promulga o
Goberno  de  Pedro  Sánchez,  que  supedita  o  investimento  en  infraestruturas  e
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servizos de comunicación unicamente á súa rendibilidade económica.
É  obvio  que  o  orzamento  do  Estado  é  insuficiente  para  atender  as

necesidades de Galicia nesta materia e as contas para o presente exercicio, unha
vez máis así o acreditan, con partidas mínimas e sen previsións para as seguintes
anualidades, o que aínda é peor.

Son  moitos  os  exemplos  que  acreditan  esta  situación,  pero  un
especialmente significativo é o da autovía A-54, básica para conectar o centro e o
interior  de  Galicia  e  para  que  a  cidade  de  Lugo  teña  conexión  directa  por
autoestrada con Santiago de Compostela. 

A construción desta autovía iniciouse hai máis de dúas décadas e, a día de
hoxe, dos poucos máis dos 100 quilómetros de lonxitude, aínda están en execución
algo máis de 28. Trátase dos tramos intermedios de Palas de Rei a Melide e de
Melide a Arzúa que, en función das previsións orzamentarias e sendo optimistas,
demorarán a entrada en servizo da A-54 na súa totalidade ata, cando menos, o ano
2025.

Ao tenor do exposto, é lóxico afirmar que o ritmo ao que se está a  executar
esta  infraestrutura  viaria  é  inaceptable,  polo  que  o  Grupo  Municipal  do  Partido
Popular propón neste pleno que se adopte o seguinte acordo:

‘Demandar ao Goberno de España axilidade e un impulso decidido, que se
poña  se  manifesto  nos  avances  administrativos  necesarios  e  na  dotación  das
partidas orzamentarias precisas, para rematar no menor tempo posible as obras
dos dous tramos pendentes da A-54’.”

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 17 dos Grupos Municipais do Partido Popular, do Bloque 
Nacionalista Galego e de Ciudadanos Lugo.

- Votos en contra: 8 do Grupos Municipais do Partido Socialista de Galicia-
PSOE.

- Abstencións: 0

En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno, por maioría absoluta,
ACORDA:

Demandar ao Goberno de España axilidade e un impulso decidido, que se poña se
manifesto  nos  avances  administrativos  necesarios  e  na  dotación  das  partidas
orzamentarias precisas, para rematar no menor tempo posible as obras dos dous
tramos pendentes da A-54.

DELIBERACIÓN
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- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Comeza entón o debate co portavoz do Partido Popular:
3 minutos, señor Ameijide.

-  ANTONIO  AMEIJIDE  OSORIO: Muchas  gracias,  alcaldesa.  Bueno,  vamos
a hacer un breve repaso de la historia reciente en cuanto inversiones.
Desde la moción de censura de 2018 a Mariano Rajoy hasta ahora,  y coincide
además  en  la  fecha  con  el  principio  del  fin  de  las  inversiones  y  de  las
infraestructuras dependientes  del  Estado en Galicia,  muy especialmente  para  la
provincia de Lugo.
A  la  hora  de  desplazarnos,  cualquier  lucense,  pues  necesitamos  medios  de
transporte.
Si pensamos en el avión, pues, obviamente, es una perogrullada, que Lugo no tiene
aeropuerto, pero tampoco tiene ningún enlace de calidad con los aeropuertos. Por
tanto, aquí ya estamos realmente maltratados.
Si  nos  ponemos  a  pensar  en  el  tren,  pues  estamos  en  una  situación  muy
parecida: la Secretaria de Estado de Infraestructuras hace unos días vino aquí a
este  mismo  Ayuntamiento  a  decir  que  iba  a  dar  un  impulso  al  transporte  de
mercancías, incorporando a Lugo a esa red de transporte de mercancías, lo cual
está  bien:  podemos  enviar  leche,  podemos  enviar  cereales,  podemos  enviar
aluminio, materias primas y demás, pero, ¿y las personas? ¿Podemos dejar a las
personas? Porque estamos con un tren del siglo... no voy a decir XX, casi del siglo
XIX, en el Ayuntamiento de Lugo.
Y Lara Méndez fue a celebrar que tenemos una buena conexión ferroviaria de Lugo
a Ourense. Porque el AVE llegó a Ourense. Y no es malo que el AVE llegue a
Ourense, lo malo es que no llegue a Lugo.
Por eso esta es la realidad: que mientras otras ciudades van a tener AVE y alta
velocidad en Galicia, Lugo ha perdido competitividad.
Nuestros autónomos, nuestras empresas... Han perdido competitividad. ¿Por qué?
Porque las conexiones, que se habían preparado y que había anunciado el ministro
Íñigo de la Serna y había dejado dotado presupuestariamente,  nos pondrían en
Ourense  en  un  plazo  de  entre  20  y  30  minutos  si  se hubiesen  construido  las
variantes oportunas, variantes que acaba de anunciar también el Partido Socialista
que no va a construir.
Por  tanto,  nos  restan  competitividad  económica  tanto  a  la  ciudad  como  a  la
provincia. Y, si vamos a carreteras, qué que me dicen de la A-6. La A-6 hace tres
meses que está cortada, no sabemos por qué cayó el puente, no sabemos qué van
a hacer, no sabemos qué va a pasar con todo y, llevamos, como digo, tres meses
en esta situación, después de que el gobierno central metió 26 millones de euros
para conservar un puente y, justo cuando acaba la obra, se cae. Esto deja mucho
que pensar.
Por cierto, hoy anuncian que los camioneros que hagan la ruta por la A-6 tienen que
recorrer 143 kilómetros en invierno por la Nacional, porque el Partido Socialista, al
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frente  del  Gobierno  del  Estado,  no ha  hecho  absolutamente  nada  por  dar  una
alternativa viable y cómoda para los transportistas.
Y en cuanto a la  A-54,  que es el  motivo de esta moción,  esa autovía que nos
debería unir con Santiago, pues acumula retraso tras retraso desde la llegada de
Sánchez.
La ministra, hace unas semanas, hace unos meses, dijo que iba abrir en el año
2023,  que  estaría  terminada  en  el  año  2023.  La  Secretaria  de  Estado  de
Infraestructuras hace unos días, repito, en este Ayuntamiento, dijo que sería para el
2024. Es decir, la Secretaria de Estado ya corrigió a la ministra retrasando más la
fecha. Y ojalá sea verdad esa fecha, pero desde el Partido Popular tememos que
no será ni  el  23, ni el  24, ni  el 25, porque lo que necesita es inversión,  lo que
necesita es compromiso por parte do Gobierno de Estado, y eso es lo que...

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: ... pois quenda agora para a portavoz de Ciudadanos.

-MARÍA OLGA LOUZAO ALDARIZ:  O desprezo que vén sufrindo a provincia de
Lugo por suposto a nosa cidade en materia de infraestruturas pois é de destacar e
creo que o compartimos todos nós. Un desprezo mantido durante décadas, e tanto
polos gobernos dos Populares como dos Socialistas, señor Ameijide. De isto non se
libra ninguén e á parte pois algúns aínda temos memoria para saber o que fixo cada
un.
A A-54 é un dos exemplos, pero xa son demasiadas promesas incumpridas con
Lugo e as deficiencias que seguen a existir sen que ninguén faga absolutamente
nada.
Teñen feito tan pouco que asistir á inauguración dunha ponte que remataba nun
talude e nos parecía suficiente ata para aplaudir.
E estas décadas nas que -hai que subliñalo- o goberno central contou con dous
ministros galegos  de Fomento,  o  señor  José Blanco,  do Partido  Socialista,  e  a
señora Ana Pastor, do Partido Popular. E menos mal que eran galegos, senón hoxe
nin ponte branca teríamos.
Comezamos a  falar  da construcción  da A-54 pola  necesidade  de contar  cunha
conexión para o centro de interior de Galicia. Para Lugo suporía un importante nexo
de comunicación moi importante coa capital de Galicia e, por suposto, co aeroporto
de Lavacolla. Esta infraestructura incluíuse no Plan Galicia de Aznar, recordamos,
que anuncia tras o Prestige, alá polo 2003. pero non se aprobou ata o 2004 esta
infraestructura y contemplábase a súa finalización no 2000.
Un pouco ilusos si que fomos as obras se aceleraron no 2011, ante as eleccións
xerais dese ano, para logo abandonarse ata ser retomadas outra vez en 2014.
E hoxe, 2022, 20 anos despois, porque aquí sempre falamos en décadas, non en
anos, aínda quedan dous tramos pendentes: o de Palas de Rei e Melide, que se
iniciou no 2017 e Arzúa-Melide, que xa anunciaron que seguramente ata 2024 non
estarán finalizadas.
E, non sei, esperaran que algúns lles aplaudamos pola súa efectiva xestión, da dos
dous, é que só saben comprometerse e prometer cando se aveciñan eleccións e
están na oposición.
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Pero cando teñen a oportunidade de levalo a cabo e de efectivizar a súa acción de
goberno, como se di, "pues si te vi, ya no me acuerdo".
Hoxe se presenta a súa proposta o Partido Popular,  como fai  uns poucos anos
presentaba o Partido Socialista.
E sempre igual,  con tantos e tantos asuntos, e logo nos queixamos da falta de
confianza na clase política polos cidadáns.
Supoño que vostedes son perfectamente conscientes de canta parte de culpa e
canta responsabilidade teñen nisto.
O triste que dificilmente vai cambiar porque pouco ou nada lles preocupa salvo
aquilo que lles pode afectar na súa cota de poder.
Dende o noso grupo, como non podía ser doutro xeito, imos apoiar esta proposta.
Pero,  como  saben  vostedes,  señores  do  Partido  Popular,  teñen  tanta
responsabilidade  vostedes  en  que  aínda  non  puidemos  desfrutar  desta  vía  de
comunicación, como os que hoxe teñen a oportunidade de cumprir coa súa palabra
e tampouco o están a facer: un polo outro e a casa sen barrer.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quenda agora para o portavoz
do BNG.

-  FELIPE RIVAS JORGE: Moitas grazas, bo día a todas e a todos. Se contamos
ese tramo entre Compostela e o Aeroporto de Lavacolla, que foi posto en servicio
no 99, do século pasado, a conexión entre entre a capital e o noso concello pues
pasou xa fai anos da maioría de idade.
E pode chegar ao cuarto de século de construcción se os prazos que se están
barallando estes días con esa guerra de cifras e prazos. 
Non parece que isto leve moito ritmo, e repito pola infraestrutura que nos ten que
unir coa nosa capitalía. Entón, ten certa importancia.
O curioso desta moción que presenta hoxe o PP é o alcance. Porque só a Autovía
de  Lugo  a  Santiago?  Por  que  non  reclamamos  tamén  a  que  nos  debería  ter
unido con Ourense? Este enlace esquecido, que agora mesmo xa está ata posto en
dúbida, porque por Monforte pois leva menos tempo chegar agora mesmo, o que
ten a súa importancia,  porque también está esquecida a que sería a A-76, que
debería dar continuidade dende Ourense ata Ponferrada,  co cal teríamos unha
solución  alternativa  ao problema da Ponte  do Castro  que tamén se mencionou
neste momento, que está causando un gran problema en Pedrafita e o que vén co
inverno.
Tampouco se sabe nada dese proxecto e darlle continuidade á A-8 ata Compostela,
xerando tamén outra ruta alternativa coa capital. E que a día de hoxe, pois, seguro
que se algún a utiliza  frecuentemente pois  verá que está bastante saturada de
tráfico, sobre todo de camións.
Acabo  esta  enumeración  de  infraestructuras  tipo  "Guadiana",  que  veñen  e  van
segundo se aproximan as eleccións coa A-74, que debería vertebrar a nosa costa,
a Mariña, e mellorar a situación dunha zona, que xa sabemos todos como está.
E non esquezamos que se a Mariña esmorece, o resto da provincia vaino pasar moi
mal.
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Mencionaba ao principio o 1999, porque dende esas datas ata hoxe gobernaron en
Madrid tanto PP como PSOE.
E non é un dato menor, que diría M. Rajoy, porque houbo oportunidades para todos
de mirar por esta terra e de impulsar unha medida cohesionadora, como é a de
priorizar infraestructuras para favorecer a converxencia dos territorios.
Así que Galiza fica na cola do estado e nin sequera se executa o orzado. Non se
nos ten en conta no deseño das redes, o último exemplo tamén mencionado, o
mapa de autoestradas ferroviarias que houbo que corrixir cando o BNG levantou a
voz en Madrid e dixo que temos e dereito tamén.
Temos que apoiar a moción porque é de xustiza rematar esta infraestructura, pero é
preciso que se vexa acompañada das outras que mencionei e outras actuacións
igualmente urxentes.

-  LARA MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  quenda  agora  para  o
portavoz do Partido Socialista.

- MIGUEL FERNÁNDEZ MÉNDEZ: Grazas, alcaldesa. Bo días a todos e a todas.
Queixábanse os grupos do PP e Ciudadanos do escaso compromiso do goberno do
Estado con Lugo e coa súa provincia.
Simplemente  lles  vou  recordar  uns  datos  de  investimentos,  pero  no  me vou  a
retrotraer  no tempo,  senón bastante recentes,  que se están executando,  ou en
previsión de que se executen a curto prazo.
546 millóns de euros na modernización e mellora do corredor ferroviario Ourense-
Monforte-Lugo; 433.000, na construción da rotonda da Nacional VI con Alfonso X O
Sabio; 9,8 millóns, para a conservación de estradas para a provincia, entre elas os
tramos en Nadela, Ramil ou a N-640; entorno 28 millóns de euros, para intermodal
e o paso inferior, ese paso inferior que o Partido Popular non quixo confinanciar...
Estes son os datos, o demais son opinións.
En todo caso, se vostedes queren debater unha moción de control do goberno do
Estado ou de falar doutras infraestructuras, estamos encantados, pero aquí vimos a
falar da A-54 e a elo me vou referir.
E como dicía o señor Ameijide, efectivamente, en visita recente da Secretaría de
Estado de Transporte, Mobilidade e Axenda Urbana ao concello, manifestou que a
autovía estaría finalizada na súa totalidade no ano 2024, e concretou que o tramo
Palas-Melide é o que está máis avanzado, que estará rematado o ano que vén, e o
siguiente, o Melide-Arzúa, no ano 2024.
Polo tanto, en vista dos compromisos cumpridos por parte da Secretaria de Estado
de Transportes, con este Concello, con esta provincia, de todo o Ministerio, nós non
temos ningunha dúbida en que se van cumprir los prazos.
Iso  si,  independentemente  da  cor  política  do goberno de  Madrid,  si  imos estar
insistindo para que se acurten o máximo posible. E é certo que houbo algún tipo de
atraso, pero debido a unha serie de circunstancias que, seguramente estaría ben
recordarlles e fareino se me dá tempo.
En primeiro lugar, houbo atrasos por entrega de materiais, pola folga do transporte
en marzo,  que paralizou a obra;  así  como o coronavirus  na primeira  fase,  que
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tamén  ocasionou,  pois  problemas  no  subministro;  aparición  de  restos
arqueolóxicos,  que  tiveron  que  ser,  ademais,  xestionados  en  coordinación  coa
Xunta de Galicia, polo tanto a Xunta de Galicia algunha parte ten nesa tramitación;
concretamente entre Arzúa e Melide atopáronse 14 xacementos, algúns de grande
identidade, como un complexo inédito en Galicia de hai 2.000 anos, isto causou
atrasos, porque se necesitou un novo estudo e dificultades á hora de traballar con
maquinaria para, precisamente, non danalos
Houbo que modificar o viaducto do ...  por presentar especies botánicas únicas no
mundo, en concreto tres plantas en perigo de extinción. Isto...

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Finalizou  o  seu  tempo.  Quenda...  Agora,  segunda
quenda para o portavoz do Partido Popular.

- ANTONIO AMEIJIDE OSORIO: Señor Rivas, non podo estar máis de acordo coa
necesidade da A-56. Efectivamente, nin está nin se lle espera. De feito, só hai un
tramo dos nove que deberían estar construídos para poder desfrutar desta conexión
con Ourense, e da A-76, e da A-56, e da A-74. Claves para a provincia, pero tamén
para Lugo.
Mágoa que, sendo claves, como foron durante estes últimos anos no Congreso dos
Deputados, como ese diputado que teñen, pero que foi clave en moitas votacións,
incluso na dos orzamentos, non exerceron a presión que deberon nestes últimos
anos cos seus socios do PSOE.
Señora Louzao, señor Fernández. Eu vexo que non coñecen moito a historia da
autovía de Santiago, da A-54.
Porque,  efectivamente,  comezouse  no  ano  99,  pero  a  maioría  dos  tramos
inauguráronse todos xuntos nun ano.
De feito, dos sete tramos que están en funcionamento, seis inauguráronse ou se
construíron en época do Goberno do Partido Popular de Mariano Rajoy. Por tanto,
eu  creo  que  non  se  nos  pode  negar  compromiso  con  esa  autovía  aos
representantes do Partido Popular, pero non só iso, senón que o outro tramo, que
como ben dicía o Concello do BNG, era do ano 99. Se non recordo mal, no 99
tamén gobernaba o Partido Popular a nivel nacional.
Cando o Partido Socialista chegou ao goberno do Estado, dilapidaron e cargáronse
o plan Galicia na época de Zapatero. Cando chegou Pedro Sánchez ao goberno do
Estado, directamente púxolle unha cruz enriba da provincia de Lugo e esa cruz é
tan pesada que nos vai levar décadas levantala.
Condenáronos, condenaron a competitividade dos nosos negocios e o que necesita
Lugo é un...

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben, moitas  grazas.  Segunda  quenda  para  a
portavoz de Ciudadanos.

-  MARÍA  OLGA  LOUZAO  ALDARIZ: Señor Fernández,  o  malo  de  traer  a
intervención escrita e de non deixar marxe á improvisación, pois sabe que xoga
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malas pasadas, porque nós tamén falamos da responsabilidade do Partido Popular
nestes anos.
Mire que ben xa ma tirou o señor Ameijide, pero vostede, pois xa nos meteu no
mesmo saco e, claro, xa non lle deu tempo a reaccionar.
Quedou claro, non?
Nós falamos da responsabilidade do Partido Popular e do Partido Socialista porque
son os que levan gobernando nestes anos no Goberno central e que teñen nas
súas mans orzamentar e deixar de desprezar a Lugo e á súa provincia en tema de
infraestructuras.
A A-54 é un exemplo, dende o BNG puxéronse outros como, sobre todo, e creo que
hai que destacar, a situación das vías ferroviarias.
E tamén podemos falar desa Galicia a dúas velocidades, porque parece que os
gobernos centrais simplemente se dedicaron a investir no Eixo Atlántico, na AP-9, e
deixaron a conexión do interior e do centro de Galicia para cando lles apetecese,
como se Lugo non pintase nada.
E creo que é moi necesario empezar a reivindicar o papel que Lugo como provincia
e como cidade ten que ter nos próximos anos en Galicia.
Señor Rivas, a ver se é posible que o Bloque Nacionalista Galego tamén levante a
voz noutros moitos temas, porque ás veces escóitaselle moi baixiño e sabemos que
o seu voto tamén é importante cando temos que falar doutros asuntos que afectan
a todos, nos só aos galegos.

-  LARA MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  quenda  agora  para  o
portavoz do BNG.

- FELIPE RIVAS JORGE: Falamos aquí de vías de alta capacidade, pero tampouco
se pode ignorar os problemas de mantemento da rede convencional,  non só na
Galicia, senón tamén no resto de estado, que ten importantes eivas.
E ao fío  disto preocúpanos  moito  ese abandono das vías  convencionais,  como
forma de obrigarnos a utilizar unhas vías de alta capacidade que teñen a ameaza
dun repago a través de peaxes.
Evidentemente, non podemos abandonar as estradas nacionais e convencionais e
facer  as  autovías,  que nos caso nin  sequera se fan,  e  despois  poñerlles  unha
peaxe.
Para  este  país,  dado  o  seu  nivel  de  renda,  dada  a  súa  maneira  de  ocupar  o
territorio, estas peaxes serán unha lousa inmensa sobre as clases populares e...
Anunciamos que non estarán en contra.
E reclamamos iso, este remate de autoestradas. Concordamos con el, xa digo.
Pero quero aproveitar  para completar  o debate:  é preciso apostar pola  rede de
camiños de ferro, tanto para mercadorías como para pasaxeiros, dende o punto de
vista económico e ecolóxico.
O futuro do transporte pasa si ou si polo ferrocarril. E neste campo estamos pois
onde estamos.
Camiños de ferro e estradas deben ser redes complementarias, estar completas e
ter unha función vertebradora. Nada máis.
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-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Segunda  quenda  para  a
portavoz do Partido Socialista.

-  MIGUEL FERNÁNDEZ MÉNDEZ: Moi ben moitas grazas. Señor Ameijide: está
moi ben pedirlle fidelidade aos demais, pero ás veces tamén é importante mirar a
propia casa.
Dígollo porque, vou poñer só dous exemplos. Tramo Nadela sur-Enlace Vilamoure
foi autorizado no Consello de Ministros no 2007 polo goberno do PSOE, iniciouse o
15 de decembro de 2009, non se puxo en marcha a ata maio de 2019, nove anos
sen executar, e recórdolle que do 2013 ao 2019, gobernou o Partido Popular.
Algo  similar  pasou  no  tramo  Lavacolla-Santiago,  que  foi  inaugurado  naquel
momento por Fraga e Aznar. Anunciouse a finais de 1999 e aprobouse nas Cortes
Xerais, en concreto, en xuño de 2004. Por tanto, celeridade si, pero para todos.
Ademais,  como lle  dicía antes,  tamén teñen unha parte de responsabilidade en
axilizar a tramitación, porque, en concreto, no tramo Arzúa-Melide, nas actuacións
no  xacemento  arqueolóxico  adxancente  a  un  dos  estribos  de  viaduto,  estase
xestionando en coordinación coa Dirección Xeral do Patrimonio Cultural da Xunta, e
o mesmo pasa co tramo Melide-Palas, que tamén, todo elo estase executando de
acordo co proxecto vixente e coas declaración de impacto ambiental,  que como
vostede sabe moi ben, correspóndelle á Xunta de Galicia.
Polo tanto, apliquémonos o conto e cremos que o Ministerio si que vai cumprir os
prazos previstos. Pero non se preocupe, que imos seguir insistindo e presionando
todo  o  posible  desde  este  Goberno  para  acurtar  o  máximo  posible,  porque
efectivamente é unha infraestrutura imprescindible para Lugo...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  última  quenda  para  o
grupo propoñente, para o Partido Popular.

-  ANTONIO AMEIJIDE OSORIO: Señor Fernández, parécenme tan absurdas, de
verdade, estas escusas que acaba de dicir na súa intervención, que nin me vou
molestar en responder porque me parecen directamente un ataque á intelixencia o
que acaba de facer.
Miren: o único que queremos dende o Partido Popular, e demostrámolo nos anos
de Goberno a nivel nacional e noutras administracións, é que Lugo sexa un lugar de
oportunidades para investir, para crear emprego e para emprender unha vida.
E a  día  de hoxe están facendo  todo o  posible  para  que non o sexa,  dende o
Goberno do Estado.
Por iso, o que queremos é que se impliquen, que invistan e que dean adiante as
nosas infraestruturas: o tren, as autopistas e a todo o que necesitamos para ser un
lugar competitivo. Lugo necesita ilusión, Lugo necesita...

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Cousas que compartimos, Lugo necesita ser un lugar de
oportunidades pero iso demóstrase non só con palabras, señor Ameijide, senón con
feitos.
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Falábase aquí da inauguración dese tramo de Santiago a Lavacolla no ano 99, pero
o certo é que se iniciou antes, para inaugurar no ano 99. Polo tanto podemos facer
caso unha retrospección de 25 anos atrás desta infraestrutura.
E neses 25 anos o Partido Popular estivo gobernando 15 no goberno do Estado.
É curioso que os impulsos viñeron nos outros dez anos restantes, cando gobernaba
o Partido Socialista.
Polo tanto, o que hai é que no só predicar senón dar exemplo e impulsar. E se
impulsan, señor Ameijide con orzamentos e con publicacións no DOG, no BOE...
Senón, evidentemente, as obras non avanzan. Durante eses 15 anos de goberno
do Partido Popular se se tivese impulsado, xa non digo máis, pero o mesmo que
nos gobernos socialistas,  o mesmo, estaríamos hoxe desfrutando de todas esas
infraestructuras. Pero durante eses 15 anos deses últimos 25, o Partido Popular, en
moitos  casos,  como  recollen  os  propios  medios,  como  se  recolle  incluso  no
Consello Económico, paralizou e abandonou as obras... E podemos falar da A-54,
podemos falar da rede ferroviaria, podemos falar de moitas obras...
Paralizou e abandonou esas obras o Partido Popular e se non o tivese feito e tivese
impulsado, evidentemente estaríamos noutra situación.
E durante estes últimos catro, se lle deu un impulso ás infraestructuras tremendo, a
pesar  do  contexto  socioeconómico  que  nos  tocou  vivir,  porque  ás  veces
esquecémonos de que estivemos dos anos de pandemia, ás veces esquecémonos
da crise que estamos vivindo (enerxética, de subministros, de materiais, incluso de
falla de persoal), esquecémonos de todas estas circunstancias, pero, aínda así, ese
último  impulso  que  se  lle  está  dando  ás  obras  está  sendo  imprescindible
para acadar ese obxectivo, que evidentemente é buscar un lugar competitivo, en
territorio competitivo de oportunidades, para ter capacidade de futuro.
Pero hai unha diferencia abismal, a parte da que manifestei, que aos feitos hai que
remitirse, hai que facelo con obras, no só con palabras cando se goberna, e aí non
actúa  igual  o  Partido  Socialista  e  o  Partido  Popular,  aínda  que  se  pretenda
meternos a todos no mesmo saco.
Non é o mesmo compromiso dun e doutro.
E outra  cuestión  que  nos  diferencia  tamén e  moito,  que  nós (eu)  defenderei  o
mesmo en Madrid goberne quen goberne.
Goberne o Partido Popular ou goberne o Partido Socialista, porque o estou facendo
e se están vendo esas demandas que facemos para a nosa cidade, para o noso
territorio.  Fixémosllas  cando gobernaba  o  Partido  Popular  co  señor  Rajoy  e  as
facemos  neste  momento  cando  goberna  o  señor  Pedro  Sánchez,  porque  as
necesidades da  nosa  cidade  seguen  sendo  as  mesmas,  e  a  capacidade  de
crecemento e de futuro depende moito das infraestructuras.
E, polo tanto, seguiremos demandando esas infraestruturas aquí, en Galicia e en
Madrid.
Imos proceder á votación da proposta.

8/118  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  DO  PARTIDO  POPULAR,
NÚMERO  298/2022  DE  REXISTRO  DE  PLENO,  PARA  LOITAR  CONTRA  A
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OCUPACIÓN  ILEGAL,  MELLORAR  A  CONVIVENCIA  VECIÑAL  E  A
PROTECCIÓN  DA  SEGURIDADE  DAS  PERSOAS  E  COUSAS  NAS
COMUNIDADES DE PROPIETARIOS (Exp. 2022/G004/000738).-

Vista a devandita proposición, cuxa elevación a Pleno foi ditaminada na Comisión
Especial de Contas e Ordinaria de Alcaldía e Gobernanza: Economía e Recursos
Humanos, celebrada o 23 de setembro de 2002, e que seguidamente se transcribe:

“Nos últimos anos, aumentou o fenómeno da ocupación ilegal de vivendas
por  parte  das  mafias  en  España  e  continuou  o  incremento  das  denuncias  por
violación ou ocupación a domicilios, segundo datos do Ministerio do Interior.

A  vivenda  protéxese  no  ordenamento  xurídico  español  para  evitar  a
ocupación tanto dende a perspectiva penal como civil e administrativa. A ocupación,
en efecto, é a tenencia ou posesión dun ben de maneira ilexítima e ilegal, en contra
da vontade do propietario ou posuidor con título ou dereito.

Pero á parte das medidas legais xa existentes para combater esta forma de
delincuencia  e  salvagardar  a  propiedade  ou  a  posesión  lexítima  e  pacífica,  o
ordenamento xurídico debe ser adaptado e mellorado para permitir unha protección
efectiva dos titulares de dereitos e ha de ter en conta un ben xurídico a protexer que
ata  o  de agora  non tivo  debida  consideración:  a  convivencia  veciñal  pacífica  e
respectuosa en aras da seguridade das persoas e as cousas. Trátase de situacións,
moi comúns, en que a ocupación dunha vivenda de maneira ilegal, e en contra do
titular da mesma, prodúcese comportando unha alteración da convivencia veciñal, é
dicir, non se entende unicamente perturbado o dereito do propietario ou posuidor
lexítimo, cuxa defensa xa contempla o ordenamento xurídico, senón que se provoca
unha inseguridade dos veciños da comunidade de propietarios na que se instalaron
os  ocupantes  ilegais.  Ás  veces  por  ruptura  das  normas  de  réxime  interno  de
convivencia,  por  realizar  actuacións  prohibidas,  nocivas,  insalubres  ou  en  xeral
vedadas  ao  resto  de  veciños  que  conviven  con  títulos  xurídicos.  As  duras
consecuencias  non  só  para  a  propiedade,  senón  para  a  seguridade  que  ten a
ocupación  nas  súas  diversas  formas,  aconsellan  un  reforzo  das  medidas
actualmente  existentes  no  ordenamento  xurídico,  tanto  a  nivel  penal  como
administrativo e civil. A iso unirase un ámbito, o da Comunidade de Propietarios,
que sendo civil, quedou ata o de agora sen mención xurídica. 

En definitiva, trátase de asegurar o desaloxo inmediato da vivenda ocupada
no caso de que a situación sexa de flagrante delito, e no caso de que non o sexa,
en 24 horas por parte da Policía; a recuperación do delito de usurpación de bens
inmobles  con  penas  de  entre  3  e  5  anos  para  que  se  poidan  tomar  medidas
cautelares; así como a imposibilidade de que se poidan empadroar e ter acceso a
determinados  beneficios  e  de  endurecer  as  penas  no  caso  de que  se trate  de
mafias organizadas. 

Así  como  deslindar  con  claridade  as  situacións  de  vulnerabilidade  ou
exclusión social por motivo de vivenda e de protección ás familias en situación de
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emerxencia social, co fenómeno da ocupación ilegal a que esta iniciativa responde.
A un okupa non se lle desafiúza, desalóxaselle, e ao vulnerable protéxeselle, sen
que o Estado traslade á cidadanía as súas propias responsabilidades en ningún
destes dous casos.

Pero este proceder ten algunhas excepcións que escapan ás dos cidadáns,
de  feito  o  goberno  municipal  amparouse  na  ‘Ley  de  Patrimonio  de  las
Administraciones Locales’ para recuperar a casa ocupada no barrio do Carme. Así,
mentres os particulares vítimas dunha ocupación deben iniciar un periplo xudicial e
esperar  varios  meses  para  obter  unha  solución  ao  seu  problema,  as
administracións públicas, e neste caso, o Concello de Lugo, poden acudir a esta
vía, moito máis rápida.

Se o Concello de Lugo é víctima deste delito actúa do xeito máis rápido e
efectivo  para  os  seus  intereses.  O  Grupo  Municipal  do  Partido  Popular  quere
trasladar ao Pleno a necesidade de dar ferramentas similares aos veciños da nosa
cidade, que como podemos ver nos medios de comunicación, cada vez son maís os
que se ven prexudicados por ese tipo de ocupacións.

Estamos ante unha situación que require de vontade política para abordar
un problema que en lugar de reducirse, tende a incrementarse, con novos casos
case a diario. A negación pola negación non elimina un problema, e por moito que o
goberno se empeñe en disimular, existe e é un problema que afecta a cada vez
máis  barrios  da  nosa  cidade.  Ao  longo  de  todo  o  municipio  temos  ducias  de
exemplos  de  inmobles  ocupados  nos  barrios  da  Milagrosa,  Sagrado  Corazón,
Residencia, Feijoo, As Gándaras, A Cheda, Albeiros, O Carme, etc. Non se libra
ningún barrio nin o propio casco histórico nin as parroquias do rural.

Por  todo  elo  o  Grupo  Municipal  do  Partido  Popular,  que  subscribe  esta
proposición, considera de interese municipal que o Pleno da Corporación Municipal
acorde:

1. Instar ao Goberno de España a modificar os artigos 245 e 269 da Lei
Orgánica 10/1995, do 23 de novembro do Código penal para endurecer as penas
en caso de ocupación da vivenda ou inmoble, especialmente no caso de mafias.
Recuperar o delito de usurpación de bens inmobles con penas de entre 3 e 5 anos. 

2. Instar ao Goberno de España a incluír novas medidas procesuais na Lei
de  Axuizamento  Criminal  para  mellorar  a  protección  das  persoas  físicas  ou
xurídicas que sexan propietarias ou posuidoras lexítimas dunha vivenda ou inmoble
co obxectivo de recuperar a plena posesión dunha vivenda ou parte dela, sempre
que se viron privados da mesma sen o seu consentimento. Proceder ao desaloxo
da vivenda ocupada en situación de flagrante delito ou, no caso de que non o sexa,
en 24 horas por parte da Policía. 

3. Instar ao Goberno de España a modificar a Lei 49/1960 sobre propiedade
horizontal  para  que  se  habilite  ás  comunidades  de  propietarios  como  persoas
xurídicas para que poidan iniciar os procesos de recuperación da vivenda en aras
dunha  mellor  convivencia  e  evitando  actividades  molestas,  insalubres,  nocivas,
perigosas ou ilícitas. 

4. Instar ao Goberno de España a incluír un novo apartado no apartado 4 do
artigo 18 da Lei 7/1985, do 2 de abril,  de Bases de Réxime Local para evitar a
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inscrición no padrón municipal dun ocupante ilegal definido na Lei Orgánica contra
a ocupación ilegal e para a convivencia veciñal e a protección da seguridade das
persoas e cousas nas comunidades de propietarios.  Así como solicitar  que esta
inscrición considérese nula e non constitúa proba da súa residencia ou domicilio nin
lles atribúa ningún dereito. A tales efectos, os Concellos darán de baixa de oficio ou
a instancia do propietario ou posuidor real lexítimo as inscricións en canto tivesen
coñecemento diso. 

5. Instar ao Goberno de España a modificar a lexislación tributaria para a
redución  de  obrigacións  contributivas  de  arrendadores  que  xustifiquen  a  non
percepción de rendas. Así mesmo, acorda dar traslado desta moción ao Presidente
do Goberno de España, á Ministra de Xustiza, á Ministra de Transporte, Mobilidade
e Axenda Urbana, así como aos Portavoces dos Grupos Parlamentarios das Cortes
Xerais, e á Xunta de Goberno da FEMP.

6. Apoiar a iniciativa dos veciños do barrio de Albeiros para acadar as firmas
necesarias para impulsar unha Iniciativa Lexislativa Popular.”

Visto, así mesmo, a emenda presentada polo Grupo Municipal do Partido
Socialista  de  Galicia-PSOE,  número  308/2022  de  Rexistro  de  Pleno,  que  foi
rexeitada polo Grupo Municipal do Partido Popular, autor da proposición.

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 12 dos Grupos Municipais do Partido Popular e de 
Ciudadanos Lugo.

- Votos en contra: 13 dos Grupos Municipais do Partido Socialista de 
Galicia-PSOE e do Bloque Nacionalista Galego.

- Abstencións: 0

En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno ACORDA REXEITAR a
proposición  presentada  polo  Grupo  Municipal  do  Partido  Popular,  anteriormente
transcrita.

DELIBERACIÓN

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Pois tres minutos para o portavoz do Partido Popular,
señor Carballo.

-  RAMÓN CARBALLO PÁEZ: Si, grazas, alcadesa. Bo día a todos. Nos últimos
anos, o fenómeno da ocupación ilegal de vivenda na nosa cidade foi un continuo
aumento,  pois vostedes non quixeron ver este problema, e ademais o negaban
constantemente.
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De feito,  nas  dúas  iniciativas  que  o  noso  grupo  trouxo  a  este  pleno,  tanto  en
setembro de 2020,  como en marzo deste ano,  tanto o grupo Socialista como o
Bloque Nacionalista Galego votaron en contra, argumentando que na nosa cidade
non existía ese problema e que todo eran invencións do Partido Popular para crear
alarma social.
Iso  si,  o  Partido  Socialista,  facendo  alarde  da  súa  hipocrisía,  asiste  a
manifestacións e concentracións. E logo, iso si,  tamén vota en contra. Algo que
tamén fai o Bloque Nacionalista Galego, pero estes xa nin se dignan a asistir a esas
manifestacións en apoio aos veciños afectados.
Parece que non son capaces de poñerse detrás dunha pancarta se non é do seu
partido ou do seu sindicato afín. Pero polo que lemos na prensa nos últimos días,
temos que darlle a benvida ao Partido Socialista ao sentido común, pois a señora
alcaldesa recoñece agora a necesidade de crear unha oficina de asesoramento
antiokupa, algo que negaba ata o de agora.
Tamén a nivel  nacional,  o Partido Socialista cambia de postura e agora está de
acordo en modificar a lei para poder desaloxar aos ocupas nun prazo de 48 horas,
algo  que  negaran  tamén no  Congreso  dos  Deputados  a  distintas  iniciativas  do
Partido Popular.
De todas formas, dende logo, benvidos a este club, se o seu socio de goberno llelo
permite.
Miren: a vivenda en España está protexida no seu ordenamento xurídico pero este
debe ser adaptado e mellorado para permitir unha protección efectiva dos titulares
de dereito.
Ademais, debe protexer un ben xurídico como é a convivencia veciñal pacífica e
respectuosa, algo que ata o de agora non tiña a debida consideración e, polo tanto,
tamén afectaba á seguridade.
A isto tamén se une un ámbito como é a da comunidades de propietarios. E sendo
civil quedou ata o de agora fóra na mención xurídica.
En definitiva,  trátase de asegurar o desaloxo inmediato cando sexa en flagrante
delicto, e cando o sexa en 24 horas por parte da Policía. Recuperar o delicto da
usurpación  de  bens  inmobles  con  penas  de  tres  a  cinco  anos,  así  como  a
imposibilidade de que se poidan empadroar e ter acceso a determinados beneficios
e endurecer as penas no caso de que se trate de mafias organizadas, que polo que
vimos no caso de Albeiros, os mesmos veciños nos manifestaban que actuaban
como verdadeiras mafias tratando de extorsionar aos propietarios e aos veciños.
Así mesmo, a lei ten que deslindar con claridade o fenómeno da ocupación ilegal a
que se refire esta iniciativa da situación de vulnerabilidade ou exclusión social por
motivos de vivenda e de protección ás familias en situación de emerxencia social.
Aquí,  aos  ocupas  non  se  lles  desafiuza,  senón  que  se  lles  desaloxa.  E  aos
vulnerables hai que protexelos.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quenda agora para o portavoz
de Ciudadanos.
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-  JUAN MANUEL VIDAL-PARDO GARCÍA: Buenos días, muchas gracias. Vaya
por delante que estamos a favor de esta propuesta,  pero si  es verdad que nos
gustaría destacar la fecha de las leyes que se pretende modificar: Código penal,
1995; Ley de propiedad horizontal, 1960: Bases de régimen local, 1985.
¿Desde aquellos lejanos tiempos no ha habido gobiernos del Partido Popular con
mayorías absolutas que podían haber cambiado estas leyes? Sí.
Entonces, el compromiso del Partido Popular con la modificación de estas leyes, en
mi opinión, queda totalmente en entredicho.
Y respecto a lo que tiene que ver con el compromiso del Ayuntamiento, este grupo
ya en varias ocasiones ha denunciado este problema, que en algún momento llegó
a negarse.
Pero sí queríamos hacer relación a dos de ellas.
Una  tiene  que  ver  con  septiembre  del  año  2020,  donde  se  proponen  algunas
propuestas que están hoy en la propuesta del Partido Popular, e incluso algunas
que están en la propuesta de enmienda del Partido Socialista.
Sin embargo, en aquel momento no existía, según el gobierno local, este problema
y no merecía la  pena aprobar  una propuesta cuyos acuerdos,  que están ahora
contenidos en ambos documentos.
Luego en febrero de 2020 hicimos una propuesta por parte de este grupo municipal
un poco más amable en el sentido de que no se exigía un cambio normativo y ni
siquiera se exigía un cambio legislativo de ningún tipo. Lo único que exigíamos era
el compromiso de las instituciones.
En ese pleno, enumerábamos todos los casos de ocupación que había habido en
Lugo y en todos esos casos no se daba ninguno de los supuestos, que siempre
incidimos muchísimo, de aquellos supuestos de ocupación derivados, por ejemplo,
del impago de hipoteca, que creemos que deben tener una especial protección.
No, no. Eran las ocupaciones derivadas de acciones delictivas. Enumeramos todas
las que había habido en Lugo en ese tiempo, y ni siquiera el Bloque Nacionalista
Galego fue quien de negar la realidad de ese problema.
Pero otra vez se votó en contra y ahora cuando parece que hay un nuevo problema,
porque este  problema no se  soluciona,  la  alcaldesa  de  Lugo  se reúne  con  los
vecinos de Albeiros para decirles que todas las instituciones tienen que implicarse.
Estoy  de  acuerdo.  Pues  llega  la  hora  de  que  el  Ayuntamiento  de  Lugo,  como
institución, se implique.
¿Pero qué conclusión  podemos sacar  de la  actitud  del  Ayuntamiento  de Lugo?
Pues enmienda. Su enmienda es lavarse las manos, su enmienda es que lo haga la
Xunta.
Y nosotros ya proponíamos en su día dos cosas muy sencillas:
Una: que se hiciera un inventario de aquellas zonas que son susceptibles de este
tipo  de  ocupación  que  está  relacionada  con  acciones  delictivas.  Y  una  vez
detectadas estas zonas, que se aumentará a la presencia policial y la vigilancia.
En su día, no se hizo. Como no se hizo, no se pueden evitar los problemas que
ahora  sí  estamos  teniendo.  Nosotros  esperamos  que  además  de  aprobar  esta
propuesta,  el  Ayuntamiento  de Lugo  se tome en serio  este  problema y  aquella
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propuesta, aunque fuera denegada, ahora se la tome en serio y pueda desarrollar
este plan que habíamos detallado en febrero de este año.
Nada más y muchas gracias.

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois,  queda  agora  para  o
portavoz do BNG.

-  ALEXANDRE PENAS ROIBÁS: Moitas grazas, alcadesa. Bos días a todos e a
todas. Dende logo, cando existe un problema como o que existiu na rúa do Vento
estas pasadas semanas, pois digamos que todas as persoas, todos os políticos e
todos os responsables públicos, pois, nos solidarizamos cos veciños e coidamos
que si que hai que tomar medidas ou hai que apoiar o que é a convivencia de todos
os veciños, que creo que é o que todos os que estamos aquí queremos. Non?
Neste mandato é certo, xa saíu aquí, e tivemos ocasión de debater en diferentes
ocasións o que é a problemática cando hai unha ocupación e defender as nosas
posturas políticas en relación con ela, para ver como podemos facer para evitar,
digamos, o que son os problemas de convivencia nesta cidade ou calquera outra, e
así o fixemos. Nesta ocasión eu creo que o Partido Popular cambia un pouco de
estratexia.
Eu defendo. Defendemos que o Partido Popular ten unha estratexia máis global...
de  defender  o  que  é  unha  especulación  bancaria  coa  renda  baleira  e  estes
problemas concretos que pasan e son problemáticos. Nós reunímonos tamén cos
veciños nunha reunión intelixente e moi empática. E na que saímos pois contentos
todos, eu creo, porque son sempre razoable, como somos a maioría dos lucenses,
pois  coidamos  nós  que  o  PP  normalmente  utiliza  estas  situacións  para  unha
estratexia global  a nivel  de especulación do que é a vivenda baleira a nivel  do
Estado, e Lugo desde logo pois non podería ser menos.
Nesta ocasión,  o Partido  Popular  xa obvia  á Xunta de Galicia,  xa nin  a cita.  A
administración competente en materia de vivenda,  que creo que ninguén poder
facer  unha  análise  minimamente  rigorosa  sobre  un  problema  real,  de  familias
vulnerables. A análise escapa que a política de vivenda é o 95% de solución.
Entón, neste momento nin a cita, que é a administración competente (competente
non, con competencias) en materia de vivenda, que non, dende logo, competente,
porque non o está sendo.
Que pasou...? Eu pensei que se destorcía a estratexia desta vez, porque os veciños
e na querida rúa do Vento, perpendicular á rúa Cuartel, onde o concello investiu...
Foi moitas veces durante este mandato, porque nós si que estamos nos barrios e
coñecemos tamén aos veciños desta zona.
Que fan os veciños ante un problema real? Querían recuperar a súa propiedade,
non querían, tiñan inseguridades... Pero dicían: "oye, que hai nenos! Que hai xente
maior!"  Onde está a Xunta? Onde esta política  de vivenda?  Eu pensei  que se
destorcía, pero sae o PP que non lles estraguen o titular.
Oficina antiocupa en Lugo? Home, teñen unha na Xunta, que logo se me dá tempo,
que son bastante vergonzosos os datos da oficina da Xunta. É regalar os cartos,
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máis ou menos. Creo que son a 900 euros a chamada. Hai 30 chamadas en toda
Galicia neste mandato.
Entón eu cría que ían cambiar, que ían falar cos veciños e lles ían escoitar. Eles
non  queren  unha  oficina  antiocupas  en  Lugo.  Eles  queren  que  se  garante  a
convivencia  e  que  ningún  lucense  quede  fóra  da  protección  que  todos  os  que
estamos aquí lles debemos.
Na seguinte quenda continúo, grazas.

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas grazas.  Pois  quenda  agora  para  o
portavoz Partido Socialista.

- MIGUEL FERNÁNDEZ MÉNDEZ: Pois, señor Vidal-Pardo, señor Carballo, a nós
por suposto que nos preocupou dende un principio este problema e que nos segue
preocupando.
O que pasa é que en anteriores debates que tivemos discrepamos en dúas cousas:
un,  no  enfoque  demagóxico  e  populista  do  Partido  Popular,  polo  risco  que
conlevaba de crear incomodidade nos veciños, medo e incluso alarma social. E en
segundo  lugar  porque  a  única  solución  que  presentaban  naquel  momento  era
exclusivamente punitiva de aumentar as penas sen ter en consideración outra serie
de circunstancias moi importantes que se deben ter en conta sen posicionarse en
contra de que finalmente hai que facer un cambio...
Refírome  a  que  vostedes  presentaban  unha  serie  de  casuísticas  diferentes,
inconexas entre si, coa idea de sacar rendibilidade política.
Este é un tema tan sensible que eu creo que todos temos que tratalo de forma moi
rigorosa e, desde logo, sen buscar ningún interese político nin politizar.
Vostedes mesturaban o alleamento de morada de primeira e segunda vivenda, coa
usurpación de vivendas abandonadas ou semiabandonadas, moitas propiedade dos
bancos. Os impagos de alugueres, ás veces en relación con familias vulnerables,
que teñen dificultades económicas ou que teñen todos os seus membros en paro, e
o que realmente necesitan é traballo e axuda social. Intereses especulativos, que
tamén existen, etcétera, etcétera.
Levamos  tempo  esperando  ademais  que  dende  a  Consellería  de  Vivenda  nos
presenten ese mapa de ocupas que publicamente comprometeron,  como tamén
comprometeron a elaboración dunha reforma lexislativa,  parece ser que avalada
por  expertos  xuristas  que  pola  USC,  e  que  en  decembro  de  2020,  a  propia
Consellería dicía que ía ser presentada en breve.
Tampouco  falan  doutra  serie  de  aspectos  que  teñen  incidencia,  que  son
importantes,  como  a  elevada  cantidade  de  vivendas  desocupadas  en  Galicia.
Recórdolles que a competencia en materia vivenda tena a Xunta de Galicia.
Non falan da inexistente política de promoción pública de vivendas de Xunta de
Galicia,  que  nos  pon  á  cola  de  todas  as  comunidades,  a  pesar  dos  fondos
(cuantiosos fondos) que teñen, tanto estatais como europeos, o que determina que
a día de hoxe existan 1237 lucenses  inscritos en demanda de vivenda pública
da Xunta de Galicia.
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E moito menos falan tampouco de que deixan de gastar dous de cada tres euros
destinados a vivenda, concretamente entre os anos 2010 a 2020, non executaron
400 millóns de euros.
Nós,  dende  logo,  dende  o  principio  posicionámonos  a  favor  dos  veciños  e
posicionámonos  a  favor  da  coloración  coas  disintas  administracións.  E  nesa
dinámica estamos.  Por  iso lles  pedimos o mesmo.  Pedímoslle  o mesmo,  señor
Carballo. Que deixen de culpabilizar aos outros.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, finalizou o seu tempo. Moitas grazas. Iniciamos
entón a segunda quenda. Quenda agora para o Partido Popular.

-  RAMÓN  CARBALLO  PÁEZ: Grazas,  alcaldesa.  Miren,  señores  do  Partido
Socialista e do Bloque Nacionalista Galego. Vostedes o que tratan neste asunto é
de enredar, xa que parece que están máis a favor dos okupas que dos propios
veciños e propietarios das vivendas, a pesares de que se tratan de adornar con
boas palabras e bo discurso.
Miren, a lei como está agora, dende logo é inxusta, e voume explicar.
Mentres un particular, víctima dunha ocupación ilegal debe iniciar un perito xudicial
que dura varios meses para obter una solución a este problema, a administración
local, amparándose na Lei de Patrimonio das administracións locais, pode acudir a
esta vía moi moito máis áxil. Por isto é polo que tratamos, e traemos esta iniciativa
para que os veciños da nosa cidade teñan ferramentas similares para loitar contra
este tipo de delictos, que cada vez está máis estendido pola cidade.
Vostedes xa saben: as Gándaras, o Sagrado Corazón, Albeiros, Milagrosa, Barrio
de Feijóo, Lamas de Prado, A Ponte, o barrio do Carme, a Cheda... Por citar algúns
exemplos.
E mire, se piden esta iniciativa é de sentido común. A verdade, as leis son antigas,
pero non se modificaron. Estamos neste punto. Pedimos que se modifique o código
penal para endurecer as penas, que se inclúan novas medidas procesoais na lei de
enxuizamento criminal,  para protexer mellor  aos propietarios,  modificar  a Lei  de
protección  de propiedade  horizontal,  para  que  se  poida  actuar  como  persoas
xurídicas, modificar  a  lei  de  bases  de  réxime local  para  evitar  empadroamento,
modificar a lexislación tributaria para reducir  as obrigas dos arrendatarios cando
non se lles pague e, por último, amosar apoio aos veciños de Albeiros...

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Finalizou o seu tempo. Queda
agora para o portavoz de Ciudadanos.

- JUAN MANUEL VIDAL-PARDO GARCÍA: Muchas gracias. Cómo les cuesta a los
señores del Bloque reconocer lo que está pasando.
Dice  que  por  fin  que  sí,  que  es  un  tema  serio,  que  hay  que  tomar  medidas.
¿Cuáles?
Es que no se proponen y rápidamente el argumento: especulación bancaria.
¿Dónde  está  la  especulación  bancaria  en  Albeiros?  En  todos  los  casos  que
relatamos en la última propuesta en febrero y marzo, ¿dónde están? Es que no es
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la ocupación de la que hablamos. La ocupación de la que hablamos es la que está
relacionada con las acciones delictivas.
Y cuando se habla de menores, estoy de acuerdo:  la política de vivienda de la
Xunta es un desastre, sí,  pero los menores también son víctimas. También son
víctimas. Y a esas víctimas no se les está protegiendo ni proponiendo medidas,
porque quien tiene que implicarse es el gobierno local, y no está implicado.
Desde  su  punto  de  vista,  ¿qué  está  haciendo  el  gobierno  local?  ¿Coordinar
policías? No está haciendo absolutamente nada. Tendrá que tener localizadas las
viviendas o las zonas que son susceptibles de ocupación.
Y tendrá que pone mayor presencia policial. Digo yo. Porque se trata de proteger a
potenciales víctimas. No estamos hablando de especulaciones bancarias.
Y el Partido Socialista, yo sé que en el fondo está de acuerdo con esta modificación
que propone el Partido Popular. ¿Qué es lo que pasa? Que cuando la propone, su
socio de gobierno en Madrid, que es Podemos, le critica. Y esta misma mañana
escuchábamos al portavoz de Podemos como criticaba al Gobierno diciendo que no
podía hacer esta propuesta cuando estaban en medio de una redacción de la ley de
vivienda.
Con lo cual, no puedo estar más en desacuerdo, esa propuesta del gobierno central
tiene que...

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quenda agora para o portavoz
do BNG.

-  ALEXANDRE  PENAS  ROIBÁS: Moitas  grazas,  alcaldesa.  Dende  logo,  se
queremos resolver o problema é que a política de vivenda é fundamental.
Teñan coidado coas sinaturas  que recoñecen dos veciños porque demostraron,
pois, moito corazón, tamén moito peito e, igual, piden incluso que a Xunta ou que a
administración  competente  garanta  unha  vivenda  si  ou  si  a  todas  as  familias
vulnerables.
Entón terían un problema, tiñas un problema. Porque... que non lles desvíe o seu
obxectivo político á realidade.
E a min decepcionarme, ou non, o que é a actitude de Ciudadanos porque, é certo,
depende de como se levante. Hoxe levantouse moi escorado á dereita e crese máis
dereito... e outro día se levanta doutra maneira.
Na recente reunión que tivo a Xunta co delegado do goberno para falar de vivenda,
o único que dicía era que había un problemón en Galicia coa ocupación, que era o
principal problema.
Cando nin gastan o diñeiro que se lles dá do Estado para facer política e vivenda. A
min iso persoalmente o que me parece é unha xestión nefasta.
Qué medidas utilizaba a Xunta  de Galicia  sobre a vivenda que lle  presenta ao
Estado? Unha oficina antiocupa, 26.000 euros, 500 euros á semana, que recibiu 30
chamadas  en  todo  o  ano,  e  que  non  ten  ningún  sentido,  como  eles  mesmos
recoñecen.
Un informe que encargan a una diputada do PP de Castilla-La Mancha que di que
Ada Colau ten a responsabilidade do problema da vivenda de ocupación en Galicia.
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E quédanse tan anchos e cando se lles pregunta por iso din: non, é un informe que
nos serviu de moito para traballar.
Imos ver: se queren regalar cartos aos seus para facer política de vivenda, fágano,
pero polo menos un pouco de rigor. Moitas grazas.

-  LARA MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  quenda  agora  para  o
portavoz do Partido Socialista.

-  MIGUEL FERNÁNDEZ LÓPEZ: Grazas. Señor Carballo, independentemente do
que opine o grupo Podemos en Madrid, co que non estamos a falar todas as tardes,
eu voulle facer dúas propostas concretas. A primeira, en vista de que ese teléfono
que montaron é un absoluto fracaso porque nos custa a todos os galegos 27.000
euros ao ano e recibiu 30 consultas en todo o ano 21, propóñolles que fagan o
mesmo  que  a  Junta  de  Andalucía,  do  seu  partido.  que  monten  unha  oficina
territorial con delegacións nas capitais,  dotada de medios técnicos e humanos e
que poida asesorar,  acompañar,  axudar  a todas esas persoas que teñen algún
problema deste tipo. E no segundo lugar presentándolles unha enmenda na liña
que  antes  lle  dicía  de  buscar  esa  imprescindible  colaboración  das  distintas
administracións.
E aí poñémonos deberes, señor Vidal-Pardo. A nós tamén. Concello de Lugo, a
Xunta de Galicia e o Goberno central.
E desde logo, que nós estamos cos veciños, recibimos aos veciños de Albeiros, as
portas  da  alcaldesa  están  sempre  abertas  para  calquera,  e  nesa  dinámica
seguiremos a apoialos a axudalos, de colaborar con eles... E se finalmente deciden
presentar esa ILP non teñan dúbida que contarán coa nosa colaboración.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Pois quenda agora, última, para
o portavoz do Partido Popular.

-  RAMÓN  CARBALLO  PÁEZ: Si,  grazas,  alcaldesa.  Señor  Fernández,  a  súa
emenda, xa llo dixen antes de comezar o pleno, que lla admitiríamos se fose de
engádega á nosa...  Porque esa emenda que vostedes presentan  recolle  o que
practicamente  nós  presentamos  en  marzo  de  2022  para  esixirlle  ás  tres
administracións: ao Concello, á Xunta e ao Estado, e  daquela votaron vostedes en
contra,  polo  tanto  engádena  novamente  e  se  recapacitaron  e  viñeron  ao  redil,
póñanse vostedes e engadan esta iniciativa...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Finalizou o seu tempo. É certo que o presentáramos
como unha  emenda.  É  certo  que  despois  se levou  a  pleno,  esa  emenda é  en
concepto de moción que vostedes non apoiaron tampouco naquel momento pois
esa  dualidade...  (voces  de  fondo  do  Sr.  Carballo  Páez:  se  a  emenda  é  de
engádega, nós ... ) ... A emenda é de substitución, como se lle presentou aí, señor
Carballo... 
Non é tanto un problema cuantitativo,  como cualitativo.  Estas non son palabras
miñas, estas son palabras da Conselleira da Xunta de Galicia, co cal teñen distinto

53

C
V
D
:
 
w
G
4
T
B
r
V
T
1
N
Y
b
T
t
5
y
6
N
1
Y

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.



ACTAS E GOBERNO
RBB/jch
Refª: ispac2180659362116710313.doc
Asunto: PLENO ORDINARIO DO 29-9-2022

discurso aquí, a 100 metros, a 200 km ou a 50. É dicir, o que hai que ser é serio
cun problema preocupante, en canto a que haxa unha soa ocupación.
Porque cunha soa ocupación é un problema que nos ocupa e nos preocupa, como
temos dito  e manifestado porque nós seguimos sempre co mesmo...  (voces de
fondo) ... Señor Carballo, estou falando, moitas grazas.
Non, non dixemos en ningún momento iso. Outra cousa é o que vostede intérprete
das palabras e o que vostede queira contar e dicir con intención de terxiversar e
mentir, porque nós non dixemos iso, busque ou tire de hemeroteca onde dixemos
nós iso nalgún momento, dixemos, en todo caso, e volvo dicir, que non é tanto un
problema cuantitativo como cualitativo.
Estas son palabras da conselleira.
Polo  tanto,  vostedes  si  que  teñen  un  dobre  discurso.  E  o  Partido  Popular,  en
función do territorio onde estea, cambia de opinión.
Supoño que o dirá por ese dato que xa saíu por parte dos portavoces, de que
apenas 30 consultas en toda Galicia.  30 consultas apenas en toda Galicia nesa
consultora gratuíta.
O que ten que facer a Xunta é aplicarse as súas competencias e exercelas, porque
non só hai que telas senón que hai que exercelas e intentar dar unha solución.
Nós  sempre  falamos  de  que  todas  as  administracións  podemos  aportar,  todas
debemos aportar, pero cada un dentro das súas competencias.
E neste eido, a Xunta de Galicia pode facer esta oficina para que sexa efectiva, de
realmente información. Debe aplicarse en temas de vivenda, porque os datos son
demoledores: 1239 lucenses están inscritos no Rexistro Único de Demandantes de
Vivenda Protexida: 1239 lucenses que non teñen oportunidade porque a Xunta non
fai  o  seu  traballo,  malia  o  grande  desembolso  que  está  recibindo  por  parte  do
goberno central nos últimos tempos. Estamos a falar de 419 millóns de euros para
políticas de vivenda, que o goberno central destina a Galicia. 419 millóns, estamos
a falar de que inclúe partidas de 22,8 millóns para o bono de alugueiro, estamos a
falar de 205 millóns de fondos de recuperación da Unión Europea. E todo isto non
se revirte na sociedade e non se materializa como debe de materializarse para que
sexa efectivo.
E cando falamos de menores, quen ten a competencia en menores é a Xunta de
Galicia.  O que non pode ser  é que se nos cargue a nós de responsabilidades
sen recursos,  porque  nós  non  temos  ningún  problema  en  asumir  máis
competencias, aínda que sexan impropias, o que nos teñen que dotar é de recursos
económicos e humanos, para poder realizar eses traballos.
E, como dixen sempre, e me reitero. Aínda que só haxa unha ocupación na nosa
cidade, unha ocupación, é un tema que nos preocupa.
E nós non só estivemos reunidos cos veciños de Albeiros, estivemos tamén cos do
Sagrado  Corazón,  estivemos  tamén  cos  do  Carme...  Cada  veciño  que  ten  un
problema e se achega a falar  con nós...,  nós estamos aí  para informar e para,
dentro das nosas posibilidades, colaborar para que este problema se erradique.
O que se pon de manifesto aquí, porque, como se lle trasladou, hai cuestións que
dubidamos  da  súa  aplicación  dentro  das  propostas  que  vostedes  fan,
incluso algunhas que nada teñen que ver coa ocupación, que é un problema en
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todo caso máis de morosidade que de ocupación,  e que ademais nos afectaría
novamente de forma indirecta aos concellos e ao final  non se trata de facer un
totum revolutum, con idea de... (voces de fondo) ...
Non, estou falando dos puntos que levan vostedes no punto de acordo... En todo
caso,  señor  Carballo,  estou...  Por  favor  déixeme  falar  que  eu  o  escoitei  moi
respectuosamente. E o que lle pido é que ese mesmo respecto sexa bidireccional.
Se houbese vontade de realmente chegar a acordos, aceptarían a nosa emenda
porque... (voces de fondo) ... A nosa emenda... A nosa emenda é de substitución.
Non, é de substitución...
Señor Carballo, por favor, xa se manifestou.
Non, a emenda é de substitución e deixe xa... (persisten as voces de fondo) ... Non,
porque lle estamos dicindo que hai de dubidosa legalidade puntos de acordo...
Señor Carballo,  por favor, xa está ben. Interrompino eu no seu discurso, na súa
intervención? Pois ese mesmo respecto, vale? Ese mesmo respecto. É o que lle
pido.
O que se ve e se pon de manifesto é que non hai intención de chegar a acordos, e
simplemente hai  demagoxia e,  á parte, unha demagoxia ata ruín,  porque o que
busca e o que pretende buscar é o medo da cidadanía, o medo da xente. Apelando
a  ese  medo,  apelando  a  ese  medo  queren  rascar  un  puñado  de  votos,  coma
sempre.
E o que temos que ser é serios, responsables e rigorosos no exercicio da nosa
función. Ou sexa, que se queren realmente chegar a acordos, poden votar a favor
da nosa emenda de substitución, tal e como pon e recolle o título, que xa tivo que
ter lido. E nós así votamos a favor da mesma.
Imos proceder a votar a proposta sen a emenda aceptada.

9/119  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  DO  PARTIDO  POPULAR,
NÚMERO 299/2022 DE REXISTRO DE PLENO, PARA QUE O CONCELLO DE
LUGO PROMOVA A EDICIÓN ESTABLE DA ‘AXENDA CULTURAL DA CIDADE
DE LUGO’ (Exp. 2022/G004/000739).

Vista a referida proposición, cuxa elevación a Pleno foi ditaminada pola Comisión
Ordinaria  de  Cultura,  Turismo  e  Promoción  da  Lingua  e  de  Mobilidade  e
Infraestruturas Urbanas, celebrada o 22 de setembro de 2022, que seguidamente
se transcribe:

A programación cultural debe formar parte da vida cotiá dunha cidade. Por
iso consideramos que é preciso aproveitar todas as posibilidades de que ésta sexa
ben coñecida, e a tempo, por parte dos cidadáns, para que poidan ser parte dela e
aproveitar todos os seus beneficios. 

A programación cultural dunha cidade non debe ser concibida como un acto
pasivo para os cidadáns, senón que debe de ser concebida primeiro como un eixo
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vertebrador  da  convivencia  entre  os  seus  veciños,  pero  tamén  como  píar  de
búsqueda de colaboración e diálogo entre as asociacións.  Pero tamén como un
motor  de  desenvolvemento  persoal  e  colectivo  da  cidade,  e  como  non,  como
impulsor da economía, entre outros.

E efectivamente, a día de hoxe, en todas as grandes cidades ou municipios,
por moi pequenos que sexan, foméntase que haxa esa actividade cultural e esa
actividade cultural existe. Pero de nada serve que se faga se non é coñecida polos
seus veciños e polo tanto non cumpre coa súa función.

A  nosa  proposta  vai  neste  senso,  e  en  positivo,  xa  que  é  sinxela  e
considérase perfectamente factible:  pensamos que toda a actividade cultural que
se está a facer na cidade de Lugo necesita ter a máxima repercusión publicitaria
posible e debe de ser total e perfectamente coñecida polos lucenses e visitantes.

Esta actividade cultural na nosa cidade, está a partir de organizacións tanto
de ambito público (a nivel municipal e tamén a nivel autonómico) pero moita dela
tamén está a partir do ámbito privado, a cal non por iso debe de ser desperdiciada.
Tendo en conta que Lugo non é unha macrocidade, non parece difícil que se poda
chegar a un certo nivel de coordinación e que por tanto se podan dar a coñecer na
súa totalidade e publicitar xuntas.

Actualmente atopámonos con que a publicidade dos actos culturais de Lugo
está mais que dispersa entre todas as canles posibles, uns aparecen en prensa,
outros en determinadas radios, outros en algunhas redes sociais pero non en todas,
algúns só en blogs de particulares ou de determinadas asociacións, etc.; así que
está  claro  que  se  están  a  perder  oportunidades  de  aproveitamento  para  a
cidadanía, de forma que non é raro o comentario dos veciños lucenses que din ‘xa
o vin daquela que xa pasou’... e isto non debería de estar a ocorrer xa que con boa
vontade e un pequeno esforzo poderíase evitar. 

Os lucenses deberían de dispor dunha guía en formato papel e dixital, que
cunha curta frecuencia, recolla toda a actividade cultural de organización pública ou
privada, que vaia a ter lugar na cidade; e que esta guía apareza en todas as canles
informativas disponibles na actualidade (prensa, radio, redes, internet...).

Por  iso  o  Grupo  Municipal  do  Partido  Popular  subscribe  a  seguinte
proposición en positivo,  que considera  de interese que o  Pleno da Corporación
Municipal debata e aprobe, que:

-  O  Concello  de  Lugo  acorde  elaborar  unha  AXENDA  CULTURAL  DE
LUGO, que recolla TODA a programación cultural da cidade de Lugo, a cal deberá
de  facerse  pública  cunha  PERIODICIDADE  curta,  e  dita  publicidade  debe  de
aparecer en TODOS os medios disponibles.

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 12 dos Grupos Municipais do Partido Popular e de 
Ciudadanos Lugo.
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- Votos en contra: 13 dos Grupos Municipais do Partido Socialista de 
Galicia-PSOE e do Bloque Nacionalista Galego.

- Abstencións: 0

En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno ACORDA REXEITAR a
proposición  presentada  polo  Grupo  Municipal  do  Partido  Popular,  anteriormente
transcrita.

DELIBERACIÓN

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Pois, tres minutos para a portavoz do Partido Popular.

-  BEATRIZ  ISABEL  VÁZQUEZ  BELDA: Gracias,  señora  alcaldesa.  La
programación cultural de una ciudad no debe ser concebida como un acto pasivo
para sus vecinos, sino que esta debe ser concebida como el eje vertebrador de la
convivencia entre sus ciudadanos y como motor de desarrollo de la propia ciudad.
Teniendo en cuenta que Lugo acumula patrimonios históricos, la cultura debería ser
una  dimensión  clave  en  la  política  urbana  lucense.  Pero  fíjese  lo  que  ocurre
actualmente:  supongamos  que  un  vecino,  o  turista,  de  Lugo  quiere  saber  qué
eventos culturales hay hoy en la ciudad, así que va a lo más consultado, que es
Google.
Escribe "Concello de Lugo programación cultural" y aparece como primera entrada
la web del Concello del Área de Cultura e Turismo en su página de programación
cultural,  pero  que  nos  lleva  a  la  pestaña  "¿Qué hacemos?".  Pero  en  ella  solo
aparecen  unos  pocos  servicios  genéricos  anuales,  como  la  muestra  de  teatro
clásico, el carnaval... así que no vale para saber lo que hay hoy. El segundo el link
de Google lleva a esa misma página a la pestaña "Eventos". Lo primero que hay es
un boletín de información cultural de marzo de 2015, así que tampoco. El tercer link
es la pestaña "Actuaciones", donde la primera actuación es la 33ª Feria del libro de
Lugo de ocasión,  también  del  2015.  Así  que seguimos sin  saber  que actividad
cultural  hay hoy en Lugo.  En esa web de programación cultural  nos queda por
último en la pagina de noticias. Lamento comunicarle, señora Ferreiro, que en las
59 páginas web del área de Cultura que usted gestiona se suben las noticias que
protagoniza la señora alcaldesa y las áreas que pertenecen al PSOE como juventud
y deportes, pero no tanto las suyas.
Por  ejemplo,  en  agosto  aparecen  los  Noiteos  y  Tardeos,  pero  no  aparece  su
Muralleando… En fin, yo me enfadaría un poquillo, si fuera usted.
En fin, dejemos Google y vayamos a la redes sociales. Pero les recuerdo que la
media de edad de Lugo es de mas de 50 años, por tanto, según las estadísticas, ya
hay 33.000 que no las usan.
Vamos  a  los  60.000  lucenses  que  teóricamente  podrían  usarlas.  En  Facebook
ponemos Concello de Lugo, programación cultural, cultura y turismo de Lugo... Y
salen solo 16.000 seguidores.  En Twitter  no llega ni  a 5.000,  así  que podemos
asegurar que mucho, mucho, los lucenses para cultura no miran.
Ah, por cierto, aquí las noticias sí son del BNG y no del PSOE.

57

C
V
D
:
 
w
G
4
T
B
r
V
T
1
N
Y
b
T
t
5
y
6
N
1
Y

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.



ACTAS E GOBERNO
RBB/jch
Refª: ispac2180659362116710313.doc
Asunto: PLENO ORDINARIO DO 29-9-2022

Así que, señores, como cada uno va por su lado es el lucense de a pie el que tiene
que sufrir, ya que tiene que estar pendiente de dos gobiernos distintos y tiene que
andar buscando a ver dónde pone cada uno lo suyo.
Porque lo mismo ocurre en prensa y radio, que depende de lo que pague cada uno.
Además de que por esta falta de cooperación nos topamos con el "aquí estoy yo"
de  la  bicefalia  del  gobierno  local.  Se  duplican  gastos  en  contraprogramaciones
continuas.
En fin, está claro que a día de hoy la información sobre la programación cultural ni
está completa ni llega a todos los lucenses, ni a todos los turistas que nos visitan.
Este es el motivo por el que grupo municipal del Partido Popular hace la siguiente
proposición en positivo, que además consideramos que es muy factible.
Propoñemos que  o  Concello  de  Lugo  acorde elaborar  unha axenda  cultural  de
Lugo, que recolla toda a programación cultural da cidade de Lugo, a cal deberá de
facerse pública cunha periodicidade curta e dita publicidade debe de aparecer en
todos os medios dispoñibles.

- RUBÉN ARROXO FERNÁNDEZ: Ben, rematou o seu tempo. Quenda agora para
Ciudadanos, 3 minutos.

- JUAN MANUEL VIDAL-PARDO GARCÍA: Muchas gracias. Pues, efectivamente,
este es un tema recurrente, porque sí es cierto que se ha comentado en numerosas
ocasiones en comisiones y en reuniones entre los propios concejales.
Y esa misma investigación que hace la concejala del Partido Popular efectivamente
la hizo este grupo y es tal cual la ha trascrito. Es tal cual la ha trascrito. Esta es la
verdad de la publicidad que se le está dando a la acción cultural lucense.
En nuestra opinión, en primer lugar, tiene que haber una página ágil, dinámica, y
que tenga el dinamismo, es decir, que se actualice con la misma frecuencia que
podría hacerlo cualquier teatro, por ejemplo, que está en Madrid, en Barcelona o en
cualquier ciudad. Es decir, tiene que haber personal que está actualizando esto,
porque, en nuestra opinión, algo inherente a la cultura es la universalidad. Y esa
universalidad,  si la cultura no llega, no se difunde, pierde su propia esencia.  Su
difusión es casi tan importante como la propia cultura, y esa universalidad es la que
hace que ese mundo cultural tenga que llegar a todos y para que llegue a todos es
necesario tener los medios adecuados.
Hoy en día, por suerte, ya tenemos los medios, que serían esta página web, y por
supuesto todo lo que tiene que ver con aplicaciones móviles, porque efectivamente
tanto la gente joven de Lugo o más usuaria de estas aplicaciones como el turista,
tendría que, con su simple móvil, saber cuál es la actividad en los días que está en
Lugo, o si es de Lugo, en las fechas en las que le interese.
Pero,  claro,  esta universalidad  creemos que va un poco en contra  de la  propia
ideología  que  tiene  el  Bloque,  que  es  quien  lleva  esta  concejalía,  porque  esa
postura  nacionalista,  en  nuestra  opinión  sectaria,  que  lo  que hace  es  contratar
mayoritariamente a sus afines, está en contra de cualquier espíritu progresista, que
entiendo que es del que presumen, pero en mi opinión,  carecen, que es donde
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debe reinar esa universalidad, pero ni la universalidad ni la transparencia es algo de
lo que pueda presumir el Bloque, que es el que lleva esta área.
Y hablamos de universalidad y de transparencia porque creemos que son dos de
los ejes fundamentales de una persona o de un de un político que se defina como
democrático.  Y  democratizar,  precisamente,  la  cultura  es  una  obligación  de  las
instituciones públicas para que llegue a todos. E, insistimos, que llegue a todos es
imposible sin una difusión adecuada. Por eso apoyaremos esta propuesta.
Nada más y muchas gracias.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Pois, por parte do goberno, o
concelleiro de Cultura.

- TAREIXA ANTÍA FERREIRO TALLÓN: Moitas grazas, señora alcaldesa, e bo día
a todas e a todos.
Señora Beatriz, quen me enfadaría moito son eu se alguén me fai, me manda e me
presenta a proposta que hoxe vostede presenta aquí e defende. Asinada polo señor
Carballo.  Non  sei  se  está  feita  en  Compostela  ou  en  Mondoñedo,  porque  de
verdade non di nada a xeito. Si, algo melloraron, que ata os de fóra, os que lle
fixeron esa moción, xa digo, non sei se os de Santiago ou os de Mondoñedo, din
que se activamente hai actividade cultural  en Lugo,  cousa que o grupo Popular
sempre negou, que non había actividade cultural en Lugo.
Mire,  eu non sei  en que mundo viven:  desde logo no ambiente  cultural  non se
moven nada. Si, perdón, móvense naqueles que poden ir a facerse a foto para facer
esas  publirreportaxes  ás  que  nos  ten  acostumados  o  Partido  Popular,  desas
actividades  entéranse,  o  que  non  sei  é  por  onde,  porque  nas  páxinas  de
información non o fan, porque que me veñan dicir  que non hai páxina onde se
poidan  ver  as  actividades  culturais  de  Lugo  de  verdade  que  di  moito  de  que
vostedes non participan en ningunha actividade cultural.
Señor Vidal-Pardo: home, que nos chame a nós, que só traemos aos afines. Eu, de
verdade, o BNG cada día sorpréndeme da cantidade de afiliación que temos e sen
sabelo. Agradézollo porque imos arrasar, imos arrasar. Pero o que vostede fai con
iso é ofender a eses grupos culturais que vostede non considera suficientemente
importantes nin de calidade, que son os grupos que veñen facer as actividades a
Lugo.
O que di tamén moito máis da súa ignorancia e da súa falta de participación nas
actividades culturais, ao non ser capaz de ver como eses grupos que participaron
en todas as actividades culturais que este concello organizou, eran aplaudidas e
con mogollón de público asistente. Vostede, non sei, non o sei. Non ando mirando.
Pero, por favor, eh. Por favor, eu creo... Pídolle un pouquiño de respecto para todas
esas artistas que veñen non só de Galicia, senón de fóra de Galicia. Non só de
Lugo, a facer actividades culturais a Lugo: danza, teatro, presentacións de libros,
música...  Eh?  Música!  Que  teñen  que  vir  os  de  fóra  de  Lugo  a  dicirnos  que
actividades culturais teñen. Menos mal que vostedes, eu non sei o que irán dicindo
por  aí  adiante  das  actividades  culturais  de  Lugo,  teñan  coidado  porque  fan  o
ridículo.
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E participen. Eu pídolles que participen nas actividades culturais de Lugo.
En canto á axenda cultural é que xa existe. Eu non sei onde vostedes miran as
noticias. Mire, temos unha axenda cultural onde colaboramos cunha páxina, que é
unha das máis visitadas de Lugo, onde hai unha axenda cultural onde se recollen
todas as actividades culturais de Lugo, públicas e privadas.
Continúo despois.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Por favor,  por favor.  Garden
respecto.
Iniciamos entón a segunda quenda de intervencións: minuto e medio para o Partido
Popular.

- BEATRIZ ISABEL VÁZQUEZ BELDA: Gracias, gracias, señora alcaldesa.
Sí, actividades culturales se publicitan, como usted dice, en páginas. Exactamente,
es  lo  que  estamos  diciendo.  Totalmente  dispersas  por  todas  partes.  Y  la
programación  cultural  debería  de  partir  del  Concello.  ¿Que  parte  de  las
asociaciones privadas? Desde luego. Pero se la pagan ellos. El Concello debería
estar al servicio de los ciudadanos.
Miren  ustedes.  ¿Saben  por  qué  es  importante  es  agenda  cultural  única  y
coordinada? Porque ayudaría a no duplicar actividades ni a improvisar la dirección y
gestión  cultural  de  Lugo  tal  y  como se  está  haciendo  ahora.  Pues  obligaría  a
planificar una programación anual,  que serviría de base de desarrollo.  Ayudaría,
entre otras cosas, a tener mejor calidad cultural, ya que si como ahora se hacen las
contrataciones a un mes vista de la actividad, no se pueden conseguir a artistas ni
eventos  culturales que  a  principios  de  año  ya  tienen  casi  todo  cerrado.  Esta
planificación  anual  obligaría  a  prever  las  actividades,  así  que se acudiría  a  las
contrataciones de grandes artistas y grandes eventos con tiempo suficiente, con las
demás ciudades y en igualdad de condiciones para conseguir cosas para Lugo.
Para elaborar esa agenda cultural se debería llegar a acuerdos también con los
organizadores privados para que se coordine todo lo que se hace en la ciudad, de
forma que los lucenses así tendrían toda la información en tiempo y forma sobre
muchas más actividades culturales,  ya que hay locales de Lugo que programan
más de 100 actividades por año. Varias. Y no deberíamos permitir que pasasen
desapercibidas. Y es la obligación de este Concello publicitarlas.
Y los lucenses tienen que tener esa información para disfrutar de ellas. Mire, se
trataría  de una agenda  única,  recopilada  por  el  Concello  de forma digital,  pero
también en formato PDF para que la edición impresa...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Acabou o seu tempo. Queda
agora para o portavoz de Ciudadanos.

-  JUAN  MANUEL  VIDAL-PARDO  GARCÍA: Muchas  gracias.  Nosotros  no
criticamos a los artistas que vienen a Lugo. Ni siquiera criticamos que los artistas
tengan un afiliación o cercanía política. Tampoco.
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A  quien  criticamos  es  a  ustedes.  No  desvíen  la...  Claro,  es  que:  "está  usted
criticando a los artistas". No. Le estoy criticando usted. Y le estoy criticando a usted,
porque priorizan a los artistas que son afines a sus ideologías. Y punto. Y tengo
derecho a decirlo y me reitero. Y ya está.
Y no me diga a mí que estoy criticando a quien no crítico. Porque estoy criticando al
Bloque Nacionalista Galego, y estoy criticando a la acción de cultura por contratar a
sus afines.
¿Eso significa que no vengan más artistas? Claro que vienen más. Pero en una
exigua agenda cultural, en muchos casos pobre, de lo que estamos hablando no es
de eso. Porque parece que nos desviamos. El debate de hoy es la difusión. Lo que
se está proponiendo es difundir más la cultura y la acción cultural. ¿Qué problema
hay con eso? ¿Qué pasa por la cabeza de alguien cuando está en contra de una
propuesta que habla de que se difunda más?
Si hace un buen trabajo, no contratan a nadie afín y todo esto es magnífico, pues
hagamos una buena campaña de difusión.  Hagamos lo  que propone el  Partido
Popular, que es difundir más. Porque este es el debate. Luego se puede llevar a
otra cosa. Y uno se mete en su página web y hace esa pequeña pesquisa, que
hace nuestra  compañera  en Internet  y,  efectivamente,  es  como dicen.  No  está
actualizada. Y de eso qué es que tenemos que decir? Habrá que hablar de eso en
este pleno. No de otras cosas que dice que digo yo y resulta que no digo.
Y luego también es curioso que se haga siempre mención a los medios privados.
Estamos hablando de la competencia del Ayuntamiento de Lugo, no de los medios
de difusión privados, a los que acabo de hacer mención.

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben  moitas  grazas.  Pois  quenda  agora  para  a
portavoz do Goberno, concelleira de cultura.

- TAREIXA ANTÍA FERREIRO TALLÓN: Moitas grazas, alcaldesa.
Mire,  135  boletíns  levamos  xa  anunciados  nas  redes  sociales  de  Cultura,  en
entradas.lugo e en museoslugo.gal.
A maiores, como xa lle dixen, colaboramos cunha páxina privada, onde aglutina,
porque así  o decidimos todas as entidades privadas que organizan actividades,
onde nesa páxina precisamente se poñen todas as actividades que se celebran
todos os días en Lugo, tanto públicas como privadas.
A maiores,  mire,  as actividades que organizamos dende a Área de Cultura...  a
maiores de... nas redes sociais, mire, temos, a programación cultural semestral, en
libretos. Mire, colaboración con entidades privadas como pode ser a Filharmónica,
como pode ser o Clavi, como pode ser a Universidade. Mire, isto se van vostedes
ás  actividades  organizadas  polo  Concello, incluso  ás  privadas  coas  que
colaboramos, van encontrar todos estes folletos informativos a maiores das redes.
Eu xa lle digo: infórmense ben, participen e vaian, porque se van ás actividades
culturais, van ter información alí mesmo.
E as persoas que van ás actividades culturais saben moi ben onde buscalas.
Claro, os que non participan nunca en nada, non van, non saben e din que en Lugo
nunca hai nada que facer.
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E mire, hai actividades efectivamente diferentes, para todos os públicos, porque en
Lugo...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Perdón,  perdón,  continúo.  Finaliza  agora.  Por  favor,
queren  gardar  respecto  á  persoa  que  está  no  uso  da  palabra.  Respecto  e
educación. Non, aínda non había acabado o tempo, que acabo de paralizalo eu
agora.  Pero  é  que  antes  de  que  acabase  o  tempo  xa  empezaron  vostedes  a
interferir  na  súa  intervención.  Creo  que  a  concelleira  estuvo  escoitando
respectuosamente, aínda que non estea conforme, respectuosamente, aínda que
non está conforme cos argumentos que están utilizando, porque para eso estades
rebatendo, escoitando respetuosamente os seus argumentos.
Pois é o mesmo que se lles pide, que escoiten respetuosamente, compartan ou non
o argumentario do goberno.
5 segundos, que é o que lle quedaba. 5 segundos, que é o que lle quedaba.

-  TAREIXA ANTÍA FERREIRO TALLÓN: Con todos os respectos, nesa bancada
parece que non hai moito, hai axenda cultural de actividades públicas e privadas, xa
vixentes. Poden acceder todas as persoas que queiran...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  última  quenda  para  o
Partido Popular.

-  BEATRIZ ISABEL VÁZQUEZ BELDA: Mire, isto é a axenda cultural de toda a
información doutra cidade. O que vostede ten aquí é improvisación e o que nos
acaba de ensinar. Improvisación dispersa por todas partes. E como ben nos di, se o
cidadán ten que chegar ao sitio para saber o que hai é inútil. O que ten que ter é
información previa, para saber onde ir, non chegar aí. Así que o grupo municipal do
Partido Popular os anima a que si que é necesaria esa axenda cultural, para que a
xente teña información. E non sexa o que din os lucenses de: "xa o vin cando o xa
pasou". Que é a frase típica desta cidade, dos veciños desta cidade... Así que, os
animamos a que... é que é imprescindible... calquera cidadán o ve...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Pois si, moitas grazas. Si, igual que trouxo a doutras
cidades,  puido ter  traído a da cidade de Lugo.  Que hai folletos.  Segundo baixa
agora á  saída  pode encontrar  folletos  para  recoller  e  ver  a  axenda  cultural  da
cidade.
En todo caso, escoitar... En todo caso... Escoitar... (risas e balbordo de fondo) ...
Por favor, pídolles, por favor, que respecten o lugar onde estamos, que é o salón de
plenos do Concello de Lugo. Por favor, ese respecto que o manteña durante todo o
transcurso do mesmo.
Escoitar durante a intervención, que o único que piden é igualdade de condicións,
despois de ver a programación do Ano Santo Xacobeo, onde vemos como grandes
cidades e capitais de provincia, pois levan concertos internacionais e levan incluso
máis dun concerto e como a cidade de Lugo só tivo oportunidade de desfrutar dun
deses concertos doutra categoría e doutro nivel, non sei se nos consideran sempre
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cidadáns  de segunda,  en canto ao espectáculo,  polo  alcance e  repercusión  de
quen...,  non pola  calidade  evidentemente,  senón polo  alcance e  repercusión de
quen actúa. Pois creo que iso é un agravio. 
Se falamos de que os lucenses, para ver ese concepto do Xacobeo, tiveron que
pagar  unha  entrada  e  outros  concertos,  véxase  Mondoñedo,  foron  concertos
gratuítos... Iso é outro agravio comparativo.
Polo tanto, falar de quen organizou as actividades e axenda do ano Xacobeo, e
facendo eses agravios comparativos entre localidades, de pago ou non pago, pois,
evidentemente, non estarían en condicións moito de darlle  leccións á cidade de
Lugo.
Imos pasar a votar a proposta do Partido Popular.

10/120  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  CIUDADANOS  LUGO,
NÚMERO 300/2022 DE REXISTRO DE PLENO, PARA AXILIZAR O TRÁFICO
NA  FONTE  DOS  RANCHOS  E  HUMANIZAR  O  ESPAZO  PÚBLICO (Exp.
2022/G004/000755).-

Vista a citada proposición,  cuxa elevación á Pleno foi ditaminada pola Comisión
Ordinaria  de  Cultura,  Turismo  e  Promoción  da  Lingua  e  de  Mobilidade  e
Infraestruturas  Urbanas,  celebrada  o  día  22  de  setembro  de  2022,  que
seguidamente se transcribe: 

“Exposición de motivos:
A mobilidade e a circulación dos vehículos ten mudado nos últimos anos na

nosa cidade. Unha sensibilización maior para evitar a contaminación e usar menos
o  vehículo  privado;  a  circulación  a  30  quilómetros  hora  en  moitas  vías  e,  sen
dúbida, a creación do polémico carril bici son condicionantes que afectan ao tráfico
rodado en Lugo.

Unha das zonas na que todos estes cambios están a afectar dun xeito máis
claro  é  a  da  Praza  Fonte  dos  Ranchos.  A  confluencia  nela  dos vehículos  que
chegan a Lugo pola Avenida das Américas e a supresión dun carril de circulación
na Rolda do Carme fai posible que nalgúns momentos, o tráfico sexa moi denso e o
semáforo do final da praza non sexa quen de asumilo, creándose momentos de
atasco.

Hai que ter en conta, ademais, que o número de vehículos que circulen por
estas rúas será, esperemos que en breve, maior, debido as novas instalacións que
se abrirán no barrio da Residencia: un centro integral de saúde, unha residencia de
maiores  e  un  centro  de  emprego.  Así,  pasará  a  ser  de  novo,  un  dos  núcleos
neurálxicos da cidade, que precisa que os arredores de doten de infraestructuras
que faciliten un tráfico rodado áxil para os usuarios, ao mesmo tempo de espazos
que inviten e permitan o esparcemento e o desfrute polos veciños e veciñas da
zona.
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Ao chegar ao final da praza, son numerosos os vehículos que acceden a
Rúa Chantada para achegarse á Rolda da Muralla e ao centro e de seguro que
para deixar o seu vehículo no fogar de Santa María cando se abra ao público o
aparcadoiro.

Outros, diríxense pola Rúa Poeta Ramón Cabanillas, para acceder á zona
da Avenida da Coruña e os seus arredores;  outros,  proceden da Rúa Tui  para
chegar á avenida das Américas, unha das rúas máis concorridas como saída da
cidade, do mesmo xeito dos que circulan pola Rúa Xermán Alonso e se incorporan
á praza. Sen dúbida esta praza e un punto estratéxico para o tráfico da cidade.

Un entorno no que os protagonistas, sen dúbida, son os vehículos, sendo,
pola  contra,  unha  das  zonas  máis  poboadas  da  cidade,  con  máis  de  10.000
habitantes. Polo que é necesario que esta zona tan transitada conte cun espazo
onde a cidadanía poida desenvolver a súa vida.

De  aí  que  desde  o  noso  grupo  presente  unha  proposta  que  afecta  á
mobilidade no deseño desta praza, para facilitar o tránsito dos vehículos cunha gran
rotonda,  que  permita  un  tráfico  dinámico,  cambiando  a  dirección  dos vehículos
nalgún caso, ao mesmo tempo que sexa un espazo verde e de convivencia para o
uso e desfrute dos veciños, ao facerse o isleta central accesible.

Unha  das  principais  funcións  dunha  rotonda  é  a  de  garantir  un
funcionamento  correcto  das  interseccións.  E  así  están  recomendadas  onde,
ademais  de  garantir  a  seguridade  dos  peóns,  tamén  se  desexe  manter  unhas
condicións  ambientais  axeitadas:  reducción  do  ruído  que  ocasionan,  un  menor
consumo  de  combustible  e,  polo  tanto,  un  menor  nivel  de  contaminación.
Obxectivos todos eles que forman parte do Lugo do futuro que todos compartimos.

Un  das  melloras  que  tamén  se  persigue  con  este  deseño  é  favorecer
menores tempos de espera,  sobre todo,  en horas punta,  onde o  tráfico  é  máis
denso e lento, ao eliminarse as esperas innecesarias, obrigadas neste momento,
pola presencia de semáforos.

Desde  o  noso  grupo  defendemos  que,  neste  caso,  o  deseño  e
implementación dunha rotonda na confluencia dunha das entradas a cidade máis
usada, comportará unha mellora na calidade global  do entorno no que se sitúa,
favorecendo por igual tanto a conductores como a peóns. 

Tras  o  exposto  anteriormente,  o  grupo  municipal  de  Ciudadanos  Lugo
considera de interese municipal que o pleno da corporación acorde:

1. Instar ao equipo de goberno a que se estudie as posibilidades, por parte
dos  técnicos  municipais  e  polo  gabinete  de  tráfico,  da  creación  e  implantación
dunha rotonda na parte final da praza Fonte dos Ranchos, para acadar un tráfico
máis  fluído  ao  mesmo  tempo  se  posibilite  un  espazo  de  disfrute  no  islote  da
mesma.”

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25
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- Votos a favor: 25 dos Grupos Municipais do Partido Popular, do Partido 
Socialista de Galicia-PSOE, do Bloque Nacionalista 
Galego e de Ciudadanos Lugo.

- Votos en contra: 0
- Abstencións: 0

En  virtude  de  todo  o  cal,  o  Excmo.  Concello  Pleno,  por  unanimidade,
ACORDA:

 Instar ao equipo de goberno a que se estudien as posibilidades, por parte
dos  técnicos  municipais  e  polo  gabinete  de  tráfico,  da  creación  e  implantación
dunha rotonda na parte final da praza Fonte dos Ranchos, para acadar un tráfico
máis  fluído  ao  mesmo  tempo  se  posibilite  un  espazo  de  disfrute  no  islote  da
mesma.

DELIBERACIÓN

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Pois iniciamos este debate co grupo propoñente, con
Ciudadanos.

-  MARÍA OLGA LOUZAO ALDARIZ: A Fonte dos Ranchos é unha das entradas
principais da cidade. Na súa parte final conflúen vehículos que se dirixen ao centro
pola rúa Chantada, á avenida da Coruña por Poeta Ramón Cabanillas, aos que
saen da cidade, ou aos que acceden á rúa Quiroga e Doutor Ochoa.
Moito tráfico e en ocasións moi denso, que con toda seguridade se incrementará
cando comecen a funcionar as instalacións do vello hospital, un centro de saúde,
unha residencia de maiores e un centro de emprego.
Coa redución dun carril de circulación na ronda do Carme e co número de vehículos
que se incorporan pola avenida das Américas,  prodúcese un efecto embude en
ocasións nesa zona, xerando atascos que os semáforos non son quen de solventar.
Todos compartimos a necesidade de usar o menos posible o vehículo privado e das
consecuencias medioambientais que xera o tráfico rodado. Pero isto non ten por
que ser  incompatible  con pór  en marcha medidas e actuacións que faciliten  un
tráfico rodado áxil,  creando ao mesmo tempo espazos de esparcemento para os
veciños desta zona.
Así, tamén gañamos en seguridade viaria nunha das zonas máis poboadas da nosa
cidade.
Dende o noso grupo defendemos que a creación dunha rotonda nesta confluencia
de  rúas  garantirá  un  funcionamento  correcto  das  interseccións,  dando  maior
seguridade  aos  peóns  e  reducindo  o  ruído  que  ocasiona  o  tráfico  e  tamén  a
contaminación.
Unha proposta que vai na liña dese Lugo do futuro que todos defendemos, un Lugo
máis sostible, máis comprometido medio ambientalmente e con maior protagonismo
das  persoas.  Esta  rotonda  estamos  seguros  que  conlevará  unha  mellora  na
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calidade global deste entorno, tanto para os peóns como para os vehículos. Non
estamos falando dunha proposta de presente, senón tamén dunha proposta que vai
mirando cara o futuro.
Pero tamén sabemos que un cambio destas características precisa  de estudos.
Estudos tanto de técnicos municipais, como dos responsables de tráfico.
De  aí  que  dende  Ciudadanos  poñamos  enriba  da  mesa  esta  proposta,  unha
proposta novidosa, para que se poidan iniciar os pasos para que finalmente sexa
unha realidade que vaia en beneficio de todos e cada un de nós. Moitas grazas.

-   LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Pois  quenda agora para o
portavoz do goberno, concelleiro de infraestruturas.

- RUBÉN ARROXO FERNÁNDEZ: Grazas, alcaldesa. Moi bo día.
Certo é que cando se fixo no seu día a avenida das Américas, que se fixo ademais
a raíz do que se chamaba a ponte nova, hoxe en día máis coñecida como ponte
das Samasas, fíxose unha avenida que tiña unha finalización un pouco estraña,
porque acababa nunha zona bastante residencial,  que deixaba o tráfico, pois un
pouco difícil de organizar, que nunca, digamos, tivo unha solución acorde, porque
aquilo pois estaba urbanizado de antes, e tiña esa dificultade para poder continuar
a avenida.
É certo que o deseño que ten é un deseño estraño, e ademais é un deseño no que
o que é a propia calzada dos vehículos ocupa practicamente o 90% da superficie,
do que é Fonte dos Ranchos,  non? Incluso nun espacio moito máis do que se
necesita para que o tráfico poida circular por aí, e que se podería aproveitar doutra
maneira.
Estamos  de  acordo  en  que  hai  que  darlle  unha  volta  a  como  pode  ser  o
deseño desa  praza,  ademais  unha  praza,  como  se  indica,  que  funciona  como
distribuidor  dunha zona na que vive bastante poboación,  toda a poboación que
queda cara entorno á avenida das Américas, barrio da Residencia,  Marques de
Ombreiro, etcétera.
Con respecto á creación de rotondas, é certo que teñen a parte positiva de que
crean, en principio, máis fluidez polo tráfico, por norma xeral, e ademais neste caso
que se podería gañar pois máis espazo público. Tamén teñen a parte negativa de
que  en  ocasións  pois  hai  que  analizalo  pois  o  que  é  a  seguridade  peonil  nas
rotondas  non  adoita  ser...  non  adoita  mellorar,  adoita  empeorar.  De  feito,
normalmente  pois  neste  tipo  de  cruces  que teñen  tanto  o  tráfico  pois  é  mellor
sempre  os  semáforos  para  o  peón  que  a  rotondas,  por  unha  cuestión  pois
praticamente de que o semáforo si que regula o paso dos vehículos.
En todo caso,  imos apoiar  esta proposición,  porque,  realmente,  como o que se
solicita é un estudo, si que cremos que se pode facer un estudo, si que cremos que
ese cruce é mellorable,  que se poden buscar  alternativas,  e de feito pois,  se o
grupo  Ciudadanos  así  o  desexa,  eu  estou  disposto  incluso  a  reunirme  mañá
mesmo, darlle unha volta con vós, e mirar a idea que tedes, para poder iniciar ese
estudo canto antes e para ver o que se pode facer.
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- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quenda agora para o portavoz
do Partido Popular.

-  MANUEL  RAFAEL  PÉREZ  PRADOS: Moitas  grazas.  Rubén,  pois,  xa  podes
invitarnos a nós tamén porque ímola apoiar.
Entón, como a proposta xa nos parece interesante, pois nos imos sumar, sempre e
cando  os  técnicos  municipais  estuden  e  valoren  as  posibles  repercusións  nos
restantes cruces da zona.
Esta proposta,  pensamos tamén que facilitaría a eliminación de semáforos e as
retencións habituais que se producen nesa área.
Recordemos que esa é unha das zonas máis abandonadas polo goberno municipal
durante anos, que no barrio da Residencia as únicas inversións que se teñen feito
nos últimos tempos, son as da Xunta de Galicia, mal que lles pese, como vostedes
ben sabe e non lles vou repetir, porque vostedes xa coñecen todos os proxectos en
marcha da Xunta, que van revitalizar decididamente ese barrio.
Fronte a isto, o PSOE só ten feito un desgraciadamente polémico carril bici, que
ninguén  aproba,  polos  problemas que ten suposto,  ata  o punto  que os  propios
veciños do barrio fixeron hai un tempo unha recollida de sinaturas opoñéndose ao
mesmo.
Saben de sobra tamén do fracaso dese proxecto do seu carril bici, un dos exemplos
que teñen alí moi cerca é a rúa de Xermán Alonso, onde por falta de espazo, os
vehículos máis grandes non dan xirado na parte alta e xa están os bolardos que
delimitan ese carril bici da calzada destrozados nunha grande parte.
Polo tanto, como xa dixen ao principio, imos apoiar a proposta, sempre e cando se
faga un estudo integral das repercusións e medidas complementarias a tomar por
parte dos técnicos municipais. E sumámonos, se nos invita o señor Arroxo, a esa
reunión.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas Pois iniciamos entón a segunda
quenda. Queda para a portavoz de Ciudadanos.

-  MARÍA OLGA LOUZAO ALDARIZ: Pois  agradecemos  moito  a predisposición,
neste caso, do concelleiro responsable de Infraestruturas de sentarse a valorar a
nosa  proposta,  porque  é  algo  novo.  Entón  pois  rectificar  é  de  sabios  e
agradecémosllo,  porque,  como  vostede  ben  recordará  tivemos  que  esperar
moitísimos  meses  para  que  se  sentase  co  resto  dos  grupos  para  resolver  os
problemas que había do autobús. Tamén nos tería gustado que a Sra. alcaldesa
escoitase cando había problemas coa planificación e a construción do carril bici,
pero aí pois non podemos estarlle agradecidos. Entón, esta creo que é a actitude
que creo que ten que ter un goberno, escoitar.
Ao mellor, seguro que nós fixemos un deseño que entendemos como usuarios desa
zona, que vimos cal era a problemática, porque protagonista agora mesmo son os
vehículos, hai momentos nos que o tráfico é moi denso con moitísimos atascos,
porque ao ter en conta as últimas modificacións realizadas nesta zona, como é a
supresión do carril da rolda do Carme e o deseño do carril bici, pois é unha zona na
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que hai momentos en que hai un efecto embude, e só ves coches, non persoas.
E creo que iso vai en contra da cidade que todos defendemos para o futuro, non?
Polo  tanto  sabemos  que,  seguramente,  o  noso  deseño,  pois  terá  que  sufrir
modificacións, porque non somos expertos en tráfico nin mobilidade, pero cremos
que é unha proposta a valorar, porque repercute nunha nova zona importante para
a cidade, porque reparte o tráfico a distintas zonas, tanto ao norte, dos eixes norte-
sur como do este ao oeste, sobre todo, porque imos ter moitos máis vehículos e
máis  tráfico  coas  novas  dotacións  que  estarán  no  Vello  Hospital.  Polo  tanto,
programa a reunión cando queiras: sentarémonos, falaremos e esperemos que esta
sexa a primeira de moitas...

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quenda agora para o portavoz
do... Pois quenda agora para o Partido Popular.

-  MANUEL RAFAEL PÉREZ PRADOS: Imos aproveitar que o señor Arroxo e o
Bloque están nun estado receptivo, o cal me alegra enormemente, porque penso
que isto é un parlamento, e supoño que é interesante que entre todos nos poñamos
de acordo, non?
E, entonces, aproveitando esa receptividade, voulle apuntar dous puntos negros de
tráfico que penso que se crearon ultimamente,  ao mellor,  seguramente,  non foi
adrede, nin moito menos, pero, están aí para que tamén se poden tomen algunha
medida  e  os  melloren.  En primeiro  lugar,  onde  se están producindo  tapóns  de
tráfico debido aos cambios de trazado nas rúas do barrio da Milagrosa,  esta en
concreto..., dígoo porque o sufro habitualmente, que se produce agora mesmo na
confluencia entre Camiño Real, Xulia Minguillón e río Ser. Vale?
Ese é un tapón que se produce, e que unha vez que o consegues pasar, porque ao
confluír tres calles, co cal hai tres vehículos constantemente alí nesa intersección,
unha vez consegues á rúa Camiño Real, pois chegamos inmediatamente ao outro
tapón, que é o semáforo que hai entre Camiño Real, Lamas de Prado e A Rúa Tui.
Ese é un tema que tamén debemos de plantexalo. E tamén ocorre o mesmo ou
parecido,  que para  acceder  a  esa  mesma zona da Milagrosa,  Xulia  Minguillón,
Camiño Real, río Ser, Lamas de Prado, etcétera...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Finalizou o seu tempo. Última
quenda para o grupo propoñente, Ciudadanos.

-  MARÍA OLGA LOUZAO ALDARIZ: Nada, pois,  satisfeitos de que isto se vaia
poder a comezar a traballar en conxunto. E, xa ve, señor Arroxo, que hai moitas
propostas  enriba  da  mesa  e  moitas  cousas  que  debemos  mellorar,  así  que,
poñámonos... Remanguémonos e poñámonos mans á obra.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben. Pois esta non é a primeira, nin será a última
moción que aprobemos por unanimidade das que presenta a oposición.
Sempre dicimos que cando son propostas construtivas e propostas que sumen e
axuden a contribuír á mellora da nosa cidade, contarán sempre co noso respaldo.

68

C
V
D
:
 
w
G
4
T
B
r
V
T
1
N
Y
b
T
t
5
y
6
N
1
Y

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.



ACTAS E GOBERNO
RBB/jch
Refª: ispac2180659362116710313.doc
Asunto: PLENO ORDINARIO DO 29-9-2022

Valoramos que tamén fagan esa apreciación de que "o que digan os técnicos". Esa
valoración técnica,  non? Porque,  en definitiva,  nós como políticos  decidimos se
facemos ou queremos facer unha rotonda,  pero sempre baixo criterios técnicos.
Eses criterios técnicos que despois non ven no carril bici, que se fai con criterios
técnicos.
É máis, incluso non só non nos ven. Non só non nos ven, senón que na comisión,
onde  se  levou  o  estudo  de  alternativas  para  poder  aportar...  Onde  estaban
presentes  Ciudadanos  e  o  Partido  Popular...  É  certo  que  vostede  non  estaba,
señora Louzao. Estaba o que era naquel momento o seu compañeiro de bancada,
pero nesas comisións de seguimento EDUSI, non fixeron ningunha aportación. Nin
o Partido Popular, nin Ciudadanos.
Polo  tanto,  é  dicir,  o  que  non  se  pode  é  facer  demagoxia  constante  nin
continuamente, e non se pode utilizar aos técnicos, agora si "porque me interesa",
agora non,  porque  hai  algunhas persoas que non están conformes,  como con
todas e  cada  unha  das accións  que se fai  desde o  goberno,  porque  acadar  a
maioría ao 100% é imposible. Sempre hai algún rexeitamento a todas e cada unha
das iniciativas que levamos. O que si que é certo é que nós traballamos sempre
cara  as  maiorías  e  traballamos  sempre  nas  directrices  que  nalgún  caso
veñen tamén impostas.
E tamén traballamos de cara a buscar ese Lugo verde e sostible.  Ese Lugo do
futuro, que nos alegramos moito que se sumen tamén a ese proxecto de cidade,
que nós levamos case oito anos traballando, en todo caso, como ben lle dixo o
concelleiro  responsable  de  Infraestruturas, poderán  comentar  e  debater  por
distintas opcións, que despois trataremos na comisión de tráfico para ver tamén a
súa  viabilidade  técnica  dende  as  distintas  perspectivas  que  se  xuntan  nesa
comisión. E, de ser factible e viable, pois, evidentemente, darémoslle o OK como,
xa digo, a moitas das outras propostas aprobadas por unanimidade, que ademais
lles invito a que sigan nesa liña de traer iniciativas que sumen e traer iniciativas que
melloren a cidade de Lugo.
Procedemos entón a votar esta proposta.

11/121  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  CIUDADANOS  LUGO,
NÚMERO 301/2022 DE REXISTRO DE PLENO, PARA IMPLANTAR UNHA APP
PARA A LECTURA DE CONTADORES DE AUGA (Exp. 2022/G004/000756).

Vista a antedita proposición, cuxa elevación a Pleno foi ditaminada na Comisión
Ordinaria de Sostibilidade Urbana e Cohesión Territorial,  celebrada o día 26 de
setembro de 2022, expresiva do seguinte:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS
Sin duda el Servicio de abastecimiento de agua es un servicio prioritario por

sus características y por su importancia estratégica en la vida cotidiana.  Es una
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evidencia que este servicio fundamental es también uno de los que más lastra las
arcas municipales, junto con el servicio de autobus urbano y el de recogida de la
basura.

Este servicio de abastecimiento de agua, en la actualidad cuenta con un
déficit  tarifario  que supera el  30%, y que  además se ha incrementando en los
últimos  años  a  consecuencia  de  la  congelación  y  no  actualización  de  las
ordenanzas fiscales durante más de un lustro, algo de lo que nuestro grupo lleva
advirtiendo  años,  y  que  ejercicio  tras  ejercicio  no  hace  más  que  aumentar  la
disparidad entre el  coste real y la recaudación por el  mismo. La mala gestión y
administración de este recurso trae como consecuencia que, aproximadamente un
tercio  del  coste  total  sea  soportado  directamente  por  esta  administración,
incumpliendo,  de  este  modo,  la  normativa  comunitaria  al  respeto.  La  Directiva
Marco de la Unión Europea señala que se tiene que repercutir en la tarifa el coste
real  del  tratamiento  y  mantenimiento  del  ciclo  del  agua  para  fomentar  la
responsabilidad de los usuarios en la reducción del consumo.

Los ingresos que recibe esta administración local en concepto de tasas por
el suministro de agua potable y de alcantarillas suponen una cifra muy importante
en los ingresos totales del Ayuntamiento de Lugo. Sin embargo, la recaudación neta
que se  establece  en la  Cuenta  General  de 2021  dista  mucho  del  objetivo  que
debería ser alcanzado.  En el último año la diferencia es de más de un millón y
medio de euros, lo que es síntoma de los problemas de gestión en este servicio.
Además desde el propio Servicio municipal de Aguas se afirmó a este grupo, en un
encuentro mantenido en octubre de 2019 que, el correcto funcionamiento del mismo
podría incrementar los considerablemente los ingresos municipales.

Sin duda la merma de personal que existe en este Ayuntamiento afecta de
manera considerable a este servicio, lo que supone que sea uno de los que más
quejas y reclamaciones de los ciudadanos recibe, sobre todo por la acumulación de
trimestres sin lectura real, hecho que se excusa por parte del gobierno municipal en
la falta de personal existente.  En la década de los 90, este servicio contaba con el
doble de personal existente en este momento, y esto para la mitad de abonados.
Sin  personal  suficiente  son  mayores  las  reclamaciones  y  sin  medios  técnicos
resulta complicado controlar, por ejemplo,  los posibles fraudes en los suministros.
No contar con los recursos humanos y técnicos suficientes, sin duda, repercute en
la  prestación  eficaz  de  uno  de  los  servicios  prioritarios  y  básicos  de  esta
administración. 

De forma paralela al problema de mala administración, se está generando
un perjuicio a los usuarios ya que la ausencia de lectura de los contadores y el
cobro de recibos por estimación lleva a que se produzcan desajustes que suponen
un desembolso inasumible para muchas familias y es cuanto menos perturbador
para la economía del hogar de cualquier familia. En este sentido todos los grupos
son conocedores en primera persona de verdaderos dramas consecuencia de la
gestión deficiente en este sentido. De hecho este aspecto se ha convertido en la
mayor reclamación recibida por esta administración.

A  pesar  de  que  este  problema  está  perfectamente  identificado  por  el
Concello,  este Gobierno local  nada ha hecho al  respecto,  negando  incluso que
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existiera problema alguno. Prueba de ello es la sesión plenaria correspondiente al
mes de octubre de 2019, donde el Gobierno Municipal, nos tachó de alarmistas y
afirmó en el transcurso de la misma que no existía ningún problema con el Servicio
de Aguas, y que no era necesario aprobar las medidas planteadas entonces por
nuestro  grupo  para  enmendar  un  problema  que  desgraciadamente  ha  ido
agravándose a lo largo del mandato.

Ante  la  negativa  de  dotar  al  servicio  del  personal  necesario,  y  ante  el
evidente  déficit  de  contadores,  consideramos  necesario  introducir  mejoras
tecnológicas  que  permitan  minimizar  el  impacto  de  la  caristia  de  personal  y
permitan  realizar  los  cobros  con  mayor  exactitud  evitando  de  este  modo  las
reclamaciones, regularizaciones y en definitiva el perjuicio para los usuarios y el
colapso  del  servicio.  En  este  sentido  existen  herramientas  consolidadas  en  el
sector,  como las utilizadas por algunas empresas de suministros eléctricos o de
gas, que facilitan la tarea de la lectura. 

En concreto, estas aplicaciones, que están disponible de forma gratuita para
los  sistemas  operativos  iOS  y  Android,  permite  que  el  usuario  sólo  tenga  que
registrar el  número que figura en la factura en la aplicación y hacer una foto al
equipo de medida, en este caso el contador. La aplicación avisa al cliente si la foto
es correcta y la envía a los sistemas informáticos del Concello, que la procesan de
forma automática.  La información  proporcionada  a  través de  la  aplicación  tiene
prioridad respecto a los sistemas estimatorios. Se trata de una opción voluntaria
que permite al usuario protegerse ante recibos inadecuados.

Esta alternativa de lectura de contadores, por otra parte, liberaría de carga
de trabajo a los actuales funcionarios que podrían dedicarse en mayor medida a la
labor de recuperación de perdida de recaudación de la que también alerta el propio
servicio.

Por  todo  lo  expuesto,  el  Grupo  Municipal  Ciudadanos  Lugo  presenta  al
Pleno de la Corporación para su debate y, si procede, aprobación, el siguiente,

A C U E R D O
ÚNICO.- Instar al Gobierno Municipal para que lleve a cabo toso los tramites

necesarios  para  el  desarrollo  e  implantación  de  una  App  de  lectura  de  los
contadores de agua del municipio de Lugo, con el objetivo de evitar desfase en las
regularizaciones y optimizar recurso públicos.”

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 12 dos Grupos Municipais do Partido Popular e de 
Ciudadanos Lugo.

- Votos en contra: 13 dos Grupos Municipais do Partido Socialista de 
Galicia-PSOE e do Bloque Nacionalista Galego.

- Abstencións: 0
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En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno ACORDA REXEITAR a
proposición presentada polo Grupo Municipal de Ciudadanos Lugo, anteriormente
transcrita.

DELIBERACIÓN

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Pois, tres minutos para o portavoz de Ciudadanos.

- JUAN MANUEL VIDAL-PARDO GARCÍA: Muchas gracias. Pues este no es... o
es otro de esos temas que no es la primera vez que hablamos. Ya hemos hablado
en alguna ocasión de esto. Entonces hay cosas que no voy a reiterar, como la falta
de personal, la falta de medios técnicos para controlar los contadores...
Pero sí es cierto que, no por haberlo dicho es menos importante o no hay que dejar
de revindicarlo, pero sí es cierto que de forma paralela a esta mala administración
que hemos denunciado en alguna otra ocasión, bueno, pues se va generando de
forma paralela a los usuarios ciertas incomodidades por la ausencia de lectura de
contadores, porque hay ciertos desajustes que luego cuando pasan unos meses se
tratan de regularizar con facturas elevadas.
Y,  bueno,  hay  familias  que a lo  mejor  no tienen...  O esa alta  factura le  puede
provocar un prejuicio importante.
En este sentido, creo que todos los grupos son conocedores, en primera persona,
de  los  dramas  que  puede haber  como  consecuencia  de  gente  que  está  en
situaciones económicas complicadas. Y de hecho, este aspecto se ha convertido en
la mayor reclamación recibida por esta administración.
Nosotros  tuvimos  en  su  día  oportunidad  de  reunirnos  con  el  servicio  y,
efectivamente,  los  propios  funcionarios  nos  decían  literalmente  que  les  faltaba
personal para lectura. Había una de las funcionarias que decía que recibía casi 60
reclamaciones al  día,  lo  cual  me parece una auténtica barbaridad.  Y al  final  es
sintomático  de  cómo  está  el  servicio,  pero  a  pesar  de  que  el  programa  está
perfectamente identificado, el gobierno local parece que no hace nada al respecto,
o al menos no lo suficiente. Negando en algún momento.., incluso se ha llegado a
negar. Prueba de ello es la sesión plenaria a la que hacía referencia mi compañera
en la que se negó que existiera este problema. Y que no era... se dijo, de hecho,
que no es necesario probar medidas planteadas, entonces, por nuestro grupo, para
enmendar aquel problema.
Ante esta negativa de dotar al servicio de personal necesario y ante el evidente
déficit de contadores, consideramos necesario introducir mejoras tecnológicas.
Esto va en la línea de una forma de hacer política y va en la línea de cómo creemos
que las instituciones tienen también que estar a la vanguardia de las tecnologías, y
el hecho de incluir  una app, como ya tienen muchos otros distribuidores para la
lectura, pues entendemos que puede facilitar mucho ese trabajo.
Por un lado, es mayor comodidad para el usuario, por otro lado serviría también
para descongestionar el servicio y descongestionar el servicio supondría que esos
funcionarios puedan dedicarse a otro tipo de objetivos, como es el hecho de que se
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tengan que pagar al Ayuntamiento por el agua aquel dinero que no es capaz de
detectar quién consume.
Entendemos que un sistema de... un servicio de aguas adecuado sería quien de
tener todo perfectamente organizado. Siempre va a haber un déficit, por supuesto,
pero creemos que hay que ser más eficiente. Y esta aplicación móvil queremos
que...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Pois por parte do goberno, o
concelleiro de Medio Ambiente.

- MIGUEL FERNÁNDEZ MÉNDEZ: Grazas, alcaldesa. Ben, eu antes de entrar no
fondo da cuestión, vanme permitir que amose a miña discrepancia con algunhas
das  afirmacións  que  se  recollen  na  proposición  e  que  non  se  axustan  á
realidade. Concretamente, no referente á lectura de contadores.
Eu, coñecendo ao señor Vidal-Pardo, estou seguro de que obedecen máis ben á
falta de non dispoñer de toda a información que a calquera outra intencionalidade,
pero está equivocado porque non é certo que exista acumulación de trimestres sen
lectura real de contadores.
A día de hoxe, levamos seis trimestres consecutivos completando lectura dos cerca
de 60.000 abonados que temos na cidade.
Si que é certo que durante unha época de pandemia, e ante a imposibilidade de
acceder aos domicilios dos abonados, foi necesario proceder a esa estimación dos
consumos, prorrateando varios trimestres anteriores para o cálculo,  pero xa lles
digo que eses estimacións foron na grande maioría,  moi exactas,  en todo caso
tratábase de cantidades pequenas e non de grandes cantidades, como parece que
se traslada ás veces.
A necesidade de regularizar estes cobros, xunto coa situación de falta de persoal,
que  agora  se  está  solucionando  por  parte  da  Consellería  de  Gobernanza,
ocasionaron, efectivamente, un alto volume de traballo e, por que non recoñecelo,
algunhas  dificultades  de  xestión,  que  dende  logo  non  negamos  que  se  están
tratando  de  resolver,  pero,  dende  logo,  nada  que  ver  con  ese  escenario  que,
interesadamente eu creo, pintan. Pero, repítolle, e pódeo comprobar, levamos máis
de ano e medio completando a lectura trimestre tras trimestre.
Grazas  ao  excelente  traballo  dos  lectores  de  contadores,  que  quero  recoñecer
publicamente, e que xa lles digo que se senten bastante molestos ás veces por
comentarios que aparecen nos medios de comunicación, procedentes dalgún grupo
da corporación, e que, directa ou indirectamente, poñen en dúbida o seu traballo e
o seu compromiso.
Eu non sei se, como di o señor Vidal-Pardo, existe esa mala xestión, será opinable.
En todo caso, asumo persoalmente a responsabilidade que me toca, pero, dende
logo, o traballo, o compromiso e o esforzo dos profesionais está por enriba de todo.
E  centrándome,  se  me dá  tempo,  na  proposición,  direille  que  por  suposto  que
estamos de acordo en incorporar cantos medios tecnolóxicos melloren a eficacia,
axilidade e o servizo aos cidadáns, tanto é así que levamos tempo traballando no
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marco  dos  fondos  europeos  NextGeneration,  nun  proxecto  moi  ambicioso,  moi
ilusionante, para a dixitalización do ciclo da auga.
Isto vai supoñer, estou seguro, un antes e un despois, na medida que se concrete,
e entre outras innovacións, inclúe precisamente aos lectores dixitais,  con lectura
remota, que permitan...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Finalizou o seu tempo. Quenda agora para o portavoz
do Partido Popular.

-  ANTONIO  AMEIJIDE  OSORIO: Muchas  gracias,  alcaldesa.  señor Fernández,
home:  é  certo  que  se  mellorou  a  situación,  pero  seguen  cursando  recibos,  ou
pasando recibos, acumulados.
De feito, aínda, hai un par de días chamábannos veciños dun barrio dunha zona de
Albeiros, que lles chegaban precisamente a lectura acumulada de varios meses.
Non sei se foi unha incidencia puntual, pero a este núcleo de poboación chegoulles
o recibo acumulado dun ano en dous semestres.
E o primero que lle quero dicir é que estamos totalmente a favor desta iniciativa,
porque ao final non deixa de ser unha reciclaxe, por chamalo dalgunha maneira,
sen que lle pareza mal, dunha iniciativa que plantexamos xa hai algo máis dun ano,
dende o Partido Popular.
Acórdanse daquela campaña que fixemos de axudar ou de intentar colaborar cos
veciños de Lugo para tramitar esas reclamacións dos centos de recibos abusivos
que se lles pasaron dende o goberno de PSOE e BNG aos lucenses? Que algún
multiplicaba incluso por 4 o importe real.
Reclamacións que grazas á nosa colaboración chegaron moita a bo porto, e moitos
e algúns xa recuperaron eses cartos, e outros están a piques de recuperalos cartos,
como digo grazas á axuda deste grupo municipal,  que nalgún momento incluso
algún concelleiro socialista tachou de chiringuito, esa oficina ou esas medidas de
axuda de colaboración cos veciños de Lugo. Pois ese chiringuito, como digo, como
lle chaman despectivamente dende o Partido Socialista, axudou a moitos lucenses.
E seguirémolo  facendo.  Nos próximos meses e agardemos que dentro  de algo
menos dun ano o poidamos facer dende outra posición política.
Non podemos estar máis que de acordo con iso. Porque cando foi ese momento
plantexabamos esa lectura remota de contadores, plantexabamos esa aplicación
web, poñer un formulario na propia páxina web ou incluso poder dar a lectura de
forma telemática.
É dicir, dar todas as vías posibles para os administrados, para que poidan practicar
ou pasar esa lectura.
Pero tamén, eu creo que hai que reflexionar un pouco a situación do ciclo da auga
en xeral no Concello de Lugo. Once anos leva sen contrato e isto sendo xeneroso,
porque realmente nunca chegou a ter contrato o ciclo de auga, nin a potabilizadora,
nin a depuradora. Un contrato, como digo, ou un servicio que en global costa 7,7
millóns de euros, de acordo cos documentos públicos municipais, que o ano pasado
recadou tan só 4.600.000 euros, é dicir, cun desfase dun 40%.
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Que  como  ben  di  na  exposición  de  motivos  do  partido  Ciudadanos,  pois
efectivamente, isto podería ser un indicativo de que o Partido Socialista teña que
barallar unha subida de impostos.
E aí non estamos de acordo co que di Ciudadanos, aí non estamos de acordo. Nós
non imos permitir ningún tipo de suba de impostos durante o vindeiro ano, porque o
que ten que facer o goberno do PSOE e do BNG é abrochar o cinto. Apretar o cinto
e non dilapidar cartos, senón xestionar mellor os recursos que temos. E neste caso
é un dos mellores exemplos.
Por tanto, se esta app pode mellorar o día de...

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Segunda  quenda  de
intervención para o grupo propoñente, minuto e medio.

- JUAN MANUEL VIDAL-PARDO GARCÍA: Muchas gracias. A veces en política es
habitual tener que rectificar, y si yo tuviera que rectificar respecto a que no existe
eso, no tengo problema ninguno.
Yo la información la saco directamente de los funcionarios. Y es cierto que no fue
esta semana la reunión, ya hace un tiempo. Entonces puede que esto que está
diciendo el concejal sea real. No digo que no. Y si es así, lo celebró, por supuesto,
porque la intención de esta propuesta, precisamente, es que sea un servicio más
eficaz, pero si es cierto que sigue habiendo ciertas quejas recurrentes, como son
las dadas de alta, es decir, hay dar de alta el servicio y eso se hace con mucho
retraso y ahí estamos perdiendo recursos.
Y al final no es una cuestión de subir impuestos, no es que nosotros propongamos,
ni  mucho menos,  subir  impuestos.  Nosotros lo  que proponemos es que sea un
servicio más eficiente.
Es decir,  estando  como están las  cosas,  sin  ningún  tipo  de cambio  normativo,
simplemente  siendo  más  eficientes,  se  puede  recaudar  más dinero.  Este  es  el
objeto de esta propuesta. Y respecto a que va a entrar un nuevo contrato, que ya
sabemos que lleva muchos años, como decía el representante del Partido Popular,
sin que tengamos un contrato sobre este servicio,  perfecto.  Ojalá venga y ojalá
venga con todas las novedades tecnológicas y mejore este servicio.
Pero seguimos sin tener plazos. Necesitamos cierta concreción, porque si estamos
hablando  de  que  son  11  años  sin  contrato,  necesitaremos  tener  un  tipo  de
expectativa. Y si esta expectativa, de forma sincera, de forma honesta, se cree que
va a ser para largo, ¿por qué no adoptar este tipo de medidas de forma transitoria?
Esto no es tan difícil de publicar y de proponer.
Nada más y muchas gracias.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quenda agora para o portavoz
do goberno, concelleiro de Medio Ambiente.

- MIGUEL FERNÁNDEZ MÉNDEZ: Si, pois eu, señor Ameijide, sen dubidar da boa
intención de  cando  montaron  ese  -chamoulle  vostede-  chiringuito,  eu  non  me
atrevería, pois si lle aseguro que non contribuíu na práctica a mellorar a xestión do
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servicio. E o único que xerou foi dúbidas e inseguridades na veciñanza, e moita
presión para os funcionarios.
Señor Vidal-Pardo, estando de acordo cos obxectivos da proposición, non podemos
votar a favor simplemente porque cremos que estamos traballando nesa liña e nun
proxecto, como lle dicía, máis completo e máis ambicioso.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Pois quenda para o portavoz do
Partido Popular.

-  ANTONIO  AMEIJIDE  OSORIO: Señor  Fernández,  ese  chiringuito,  como  lle
bautizou a súa compañeira de bancada, axudou a centos de lucenses a tramitar
esas reclamacións,  e grazas a elo,  recuperaron os seus cartos,  cartos que lles
cobraron de forma indebida dende o seu equipo de goberno.
Por tanto, oia, eu non sei se os nosos funcionarios tiveron que traballar máis ou
menos, eu non o poño en dúbida, pero a realidade é que lles devolvemos os cartos
que o Concello de Lugo lles cobrou de forma irregular.
Eu creo que iso debería ser ben vido por todos e debería ser tido en consideración.
Non usalo como crítica, como está facendo agora.
E o que si que estamos é preocupados coa máis que probable suba de impostos
que está que está plantexando o Partido Socialista, porque as contas non saen.
Gastan  máis  cartos  dos  que  teñen,  actúan  como novos  ricos  gobernando  este
concello. Dilapidando cartos en proxectos, non vou dicir que absurdos, pero si que
ao mellor...

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Finalizou  o  seu  tempo.  Pois,  queda  agora  para  o
portavoz de Ciudadanos.

-  JUAN MANUEL VIDAL-PARDO GARCÍA: Pues, una última intentona. Como no
se habla de plazos... No nos dan plazos... Voy a pensar que vamos a tardar un
poquito en que venga ese nuevo contrato. Entonces, siendo así, y habiendo pagado
casi  un  millón  de  euros  porque  este  servicio  no  es  eficiente.  ¿Por  qué  no
implementarla? Yo les animo a que voten a favor y trabajemos en esto, que en este
periodo de transición sin duda va a ayudar mucho. No solo a recaudar más, sino al
buen trabajo de los funcionarios de este servicio.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Pois debería de calar  non polo medo que lle rifasen,
senón polo que supón onde estamos e o comportamento que debemos de ter, e
non como os nenos pequenos, para que non se nos rifa ou non se nos castigue.
Eu pensei que quen devolvera os cartos fora o Concello, pero polo visto parece ser
que foi o Partido Popular, señora concelleira de economía.
Devolvímoslle  os  cartos.  Eu  tiña  entendido  que  fora  o  Concello  co  traballo  e
valoración dos técnicos para valorar se era cuestión de devolución o non.
En todo caso, creo que nesta proposta compartimos que a situación é susceptible
de mellora, ademais debe de mellorar. E vaise mellorar en dúas vertentes. Por un
lado, co novo contrato. Pero o que lle trasladou o concelleiro de Medio Ambiente é
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que, dentro das liñas de fondos, porque xa están publicadas unhas bases onde
podemos  acollernos  e  onde  ademais  se  trata  dun  proxecto  ambicioso,  onde
renovaríamos toda a situación no tema de augas, estamos a falta de que salga a
convocatoria, pero xa estamos a traballar nese proxecto, pois estamos a falar de
que daríamos cobertura e solventaríamos esta situación mellorando pois toda a liña
de contadores dos case 60.000 que lle trasladou tamén o concelleiro que temos no
concello  para  dar  unha  resposta  de  futuro  e  tamén  para  introducir  as  novas
tecnoloxías a este servizo que se presta aos cidadáns
E, señor Ameijide, por moito que vostedes intenten dicir que imos subir impostos,
non é unha realidade como xa lle ten trasladado a propia concelleira de economía
en distintas comisións. Reiteradamente e insistivamente.
Pero como sempre están na liña de, eu repito a miña mentira a ver se se cre ao
final que é unha verdade, pois tamén lle digo desde aquí que non o vai conseguir.
Entón imos proceder a votar esta proposta de Ciudadanos.

12/122  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  PsdeG-PSOE,  NÚMERO
302/2022  DE  REXISTRO  DE  PLENO,  RELATIVA  AO  CUMPRIMENTO  DO
COMPROMISO  ADQUIRIDO  POLA  XUNTA  DE  GALICIA  EN  LUGO  PARA
FINALIZAR O PLAN PARADAI (Exp. 2022/G004/000757).

Vista a citada proposición,  cuxa elevación a Pleno foi ditaminada pola Comisión
Ordinaria  de  Sostibilidade  Urbana  e  Cohesión  Territorial,  celebrada  o  22  de
setembro de 2022, do seguinte teor:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS
No ano 1999 fírmase entre a Consellería de Política Territorial, a Deputación

Provincial e o Concello de Lugo o convenio urbanístico do Plan Paradai para, entre
outras cousas, unir o Lugo separado pola vía do tren e humanizar o entorno da
estación con novos viais e estacionamentos. 

No mes de febreiro de 2009 o Consello da Xunta autoriza o convenio entre a
CPTOPT e o Concello de Lugo para levar a cabo a última fase do Plan Paradai, o
que suporía un investimento total de 15 millóns.

23 anos despois, poucos plans urbanísticos existen que leven tanto tempo
iniciados sen proxectos definidos que o conclúan. Coa gravidade de que esta é,
ademais,  unha  ordenación  imprescindible  que  Lugo  necesita  con  urxencia  para
impulsar  o seu crecemento nun momento  de tanta  complexidade  e  incertidume
económica e social. 

En  febreiro  de  2015,  a  conselleira  de  Medio  Ambiente,  Territorio  e
Infraestruturas,  Ethel  Vázquez,  supervisaba  as  obras  que,  nese  momento,  se
acometían  na  Ponte  de  Paradai.  Traballos  que,  por  certo,  tiveron  que  ser
paralizados xa que se estaban a executar sen a debida autorización da CHMS.

Un inicio un tanto errático para unha actuación que resultaba transcendental

77

C
V
D
:
 
w
G
4
T
B
r
V
T
1
N
Y
b
T
t
5
y
6
N
1
Y

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.



ACTAS E GOBERNO
RBB/jch
Refª: ispac2180659362116710313.doc
Asunto: PLENO ORDINARIO DO 29-9-2022

na capital e que se correspondía coa Fase I da iniciativa coa que se pretendía unir
a glorieta da ponte coa de Serra de Meira. Ese día, a propia conselleira afirmou que
a Xunta  de Galicia  continuaría  coa súa aposta  polo  Plan Paradai  e  que varios
proxectos das fases pendentes se estaban xa elaborando.  Mostra,  segundo ela
mesma referiu literalmente,”do compromiso real e efectivo do Goberno galego coa
cidadanía  de Lugo e  cunha das infraestruturas  viarias  -que xa recoñecía-  máis
significativas e importantes para a dinamización da cidade”.

Dende ese momento e ata hoxe ese compromiso real e efectivo da Xunta co
Plan Paradai quedou circunscrito á inclusión nos orzamentos autonómicos dunha
partida  anual  que ronda o  medio  millón  de euros  e  que ano,  tras ano,  se  vén
repetindo porque nunca se chega a executar.

De feito, os únicos pasos dados até a data para desbloquear a situación de
ancoraxe que sofre este Plan, foron os realizados por este Concello da man da
Confederación  Hidrográfica  e  do Ministerio  de  Transportes,  Movilidad  y  Agenda
Urbana.

Así,  coa Confederación Hidrográfica, coa sinatura -en maio de 2021- dun
convenio que abordará a execución dos estudos, proxectos e obras que permitan
reducir o risco de inundación durante as crecidas do río Rato na contorna da rúa
Serra de Meira, e no que tamén quedou establecido o réxime posterior de entrega
das  obras  para  o  seu  mantemento  e  conservación.  Un  acordo  que  implica  un
investimento  conxunto  de  650.000  euros  e  no  que  ámbolos  dous  organismos
levamos traballando durante o último exercicio.

Por outra banda, o Concello será, conxuntamente con ADIF, a que financie
na súa integridade a urbanización da nova estación Intermodal e paso que une
Paradai e o barrio da Estación co Sagrado Corazón, ante a negativa da Xunta a
cofinanciar estas obras.

A  esta  situación  súmase  a  sorpresa  este  mes  de  agosto  cando  unha
representante do Partido Popular anunciou nunha entrevista que se ía a desistir do
compromiso da Xunta de Galicia co barrio de Paradai cun único argumento: “Con el
non obtiñan réditos políticos”, e iso a pesar de que foi un compromiso ratificado
persoalmente  polo  propio  ex  presidente  da  Xunta,  Alberto  Núñez  Feijóo,  á
Alcaldesa de Lugo, Lara Méndez.

Unha marcha atrás que, se ben, xa clarifica os verdadeiros motivos polos
que  nunca  chegou  a  investirse  a  consignación  reservada  nos  orzamentos
autonómicos  ao  efecto,  a  este  Goberno  local  preocupa  profundamente  ante  o
gravísimo prexuízo que esa decisión tería non só para a veciñanza da zona senón
tamén para todo o municipio.

Non podemos esquecer que o Plan Paradai é, sen dúbida, unha ferramenta
estratéxica para a nosa urbe, no que ten que ver coa reordenación e dinamización
dos tráficos do norte de Lugo que suporá unha mellora cualitativa na conexión entre
o barrio das Gándaras e do Sagrado Corazón co resto da cidade e fará máis fácil,
como é o noso obxectivo, a vida da veciñanza da contorna que sofre, dende hai
moitos anos, o efecto barreira que provoca a vía do ferrocarril, sen perder de vista
tampouco as repercusións tan positivas que a finalización do Plan tería, en xeral,
sobre a seguridade da poboación ao tempo que posibilitaría atallar a situación de
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deterioro que sofren varias vías da contorna e que son de titularidade autonómica,
entre elas o enlace coa N-640.

Por todo o devandito, o Grupo Municipal Socialista subscribe e considera de
interese municipal que o Pleno da Corporación ACORDE:
- Instar  á  Xunta  de  Galicia  a  clarificar  de  maneira  clara  e  pública,  con
orzamentos  e proxectos definidos  incluídos nos orzamentos  do Goberno galego
este ano, o seu compromiso adquirido cos e coas lucenses para finalizar o Plan
Paradai.”

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 15 dos Grupos Municipais do Partido Socialista de 
Galicia-PSOE, do Bloque Nacionalista Galego e de 
Ciudadanos Lugo.

- Votos en contra: 0
- Abstencións: 10 do Grupo Municipal do Partido Popular. 

En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno, por maioría absoluta,
ACORDA:

Instar  á  Xunta  de  Galicia  a  clarificar  de  maneira  clara  e  pública,  con
orzamentos  e proxectos definidos  incluídos nos orzamentos  do Goberno galego
este ano, o seu compromiso adquirido cos e coas lucenses para finalizar o Plan
Paradai.

DELIBERACIÓN

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Pois iniciamos co portavoz do Partido Socialista como
grupo propoñente, 3 minutos.

- MIGUEL FERNÁNDEZ MÉNDEZ: Moita grazas. Pois miren, sen retrotraernos 23
anos  atrás,  data  da  sinatura,  como  saben,  do  convenio  do  plan  Paradai.  Nin
sequera referíndose a que no 2009 a Xunta tivo que paralizar unhas obras na Ponte
Romai  porque  se executaban  sen  a  correspondente  utilización  nunha situación,
imos  chamala,  irregular,  o  certo  é  que  moito  máis  recentemente,  no  2015,  a
conselleira  de  Medio  Ambiente,  en  visita  á  cidade  aseguraba,  con  moita
grandilocuencia, o compromiso real e efectivo do goberno galego cos cidadáns de
Lugo  e  cunha  infraestructura,  unha  das  infraestructuras  máis  significativas  e
importantes para a dinamización da cidade.
Pois menos mal que lle parecía importante, porque levamos 23 anos sen nada de
nada. A día de hoxe, ese compromiso real e efectivo da Xunta de Galicia co plan
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Paradai, reduciuse a incluír, anualmente, unha partida orzamentaria, que ano tras
ano quedou sen executar, para ser incorporada sistematicamente de novo ao ano
seguinte co idéntico resultado.
Esa é a realidade, 23 anos despois, e mentres os veciños pois sufrindo, padecendo,
a inacción da Xunta, e soportando problemas de asolagamento de augas pluviais e
residuais nos baixos das súas vivendas.
E fronte a esa inacción, o concello está traballando xunto coa Confederación e con
Adif  na  zona,  e  seremos  nós  quen  financiemos  na  súa  totalidade,  pois
conxuntamente,  con Adif  neste caso,  a organización  da nova intermodal,  e  esa
unión entre Paradai, a estación e o Sagrado Corazón, diante da negativa da Xunta
co-financiar este proxecto.
Así  mesmo asinamos  un  convenio  coa  Confederación  para  abordar  o  risco  de
inundación  do Rato,  na contorna de Serra de Meira,  un acordo que implica  un
investimento  de  650.000  euros  e  no  que  ambas  administracións  levamos
traballando durante o último exercicio, e xa lles aseguro que está moi avanzado.
Pola contra, durante todos estes anos, a Xunta, mal que nos pese, foi incapaz de
cumprir  a  súa  parte,  que  era  presentar  un  proxecto  de  acordo  coa  normativa
vixente.  Nunca presentou un proxecto  por  máis que llo  temos recordado.  Nada
novo. Nada nos sorprende, porque ocorre con outras moitas cousas: non imos falar
do Museo da romanización, da ronda Leste, da Tinería, etcétera, e máis recente,
quero recordalo, o agravio e o ninguneo e á discriminación que fixeron coa zona
pública de baño, que nola denegan hoxe despois de ter informado positivamente.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quenda agora para o portavoz
de Ciudadanos.

-  JUAN  MANUEL  VIDAL-PARDO  GARCÍA: Muchas  gracias.  Si,  pues
efectivamente,  tal  y como estamos diciendo,  creo que es conocido para toda la
sociedad lucense, este es un viejo problema, hace ya 23 años, como decía el señor
concejal, que tanto el Concello de Lugo, la Diputación como la Xunta decidieron que
era el momento de unir los barrios de Paradai y As Gándaras, es decir, estas cosas
que  nosotros  a  veces  criticamos  y  parece  que  nunca  se  dan:  instituciones  de
distintos  colores  políticos  parece  que  se  ponen  de  acuerdo  por  el  bien  de  los
vecinos, lo cual entendemos que es el camino a seguir.
Estos dos barrios habían quedado divididos por la vía del tren, y sin duda el enlace
de estos dos barrios es cohesionar Lugo y es cohesionar estos dos barrios, sobre
todo cuando vemos que la  población en estos barrios se va consolidando y va
aumentando, y creo que uno de los síntomas de esto son las recientes fiestas que
se han organizado en el barrio de Paradai, lo cual fue un ejemplo de, bueno, de
comunidad, de vecindad... Y que al final debe ser el camino.
Ayudar a estos vecinos a que estas fiestas sean mejores y más grandes creo que
es una obligación por parte de las administraciones.
Efectivamente, los años fueron pasando desde aquellos 23 años y en el 2015, la
Xunta al parecer ejecutó, según decían los políticos en aquel tiempo y recogían los
medios de comunicación, sin la autorización de la Confederación.
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Pero esas obras, que sí que fueron criticadas efectivamente por la Confederación,
finalmente, parece que llegaron a legalizarse, por decirlo de alguna manera, y se
llegó  a  firma ese convenio  al  que  se alude  de entre  el  Concello  de Lugo y  la
Confederación hidrográfica.
En ese momento, Lara Méndez, y el que era el responsable de la confederación en
aquel momento, que era José Antonio Quiroga, decían que la previsión para que
estuvieran  finalizados  todos  los  trabajos  era  el  año  2022,  en  el  que  estamos.
Destacaban que, efectivamente, era un problema que ya tenía más de 21 años en
aquel momento y la necesidad de unir estos dos barrios.
Nuestra actitud o nuestra postura ante esta propuesta va a ser  la  de apoyarla,
porque creemos que lo que inspiró hace 23 años a que tres administraciones se
pusieran de acuerdo, debe ser el espíritu que debe imperar ahora, pero eso no
significa que no podamos criticar o queramos evitar que esto se vuelva a convertir
en  una lucha entre  los  dos partidos  del  "Y tú  más".  O sea,  al  final  hay  varias
administraciones  implicadas  y  la  solución  a  este  problema,  que  sin  duda  está
enquistado y es de vital importancia, tiene que pasar por todos los implicados, así
que esperemos que, apoyando esta postura, todas las partes implicadas se sienten
y actúen con responsabilidad y se pueda solucionar.
Nada más y muchas gracias.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Por parte do BNG?

-  ALEXANDRE  PENAS  ROIBÁS: Moitas  grazas,  alcaldesa.  Moi  brevemente.
Repasando todo o dito estes anos no referente ao plan Paradai, pois a un éntralle
incluso certa melancolía buscando algún buscador de Internet, porque un mesmo e
outros compañeiros do BNG saímos nun montón de fotos, dicindo a nosa postura e
reivindicando o cumprimento dese plan.
Tamén outros  membros  da corporación  que pelexaron  e  aquí  vehementemente
expuxeron a necesidade dese plan, que creo que unha necesidade que todos os
grupos  políticos  compartían  polo  ben  de  Lugo,  e  así  o  defenderon  en  moitas
ocasións.
Entón si que é certo que vendo agora que despois de 23 anos e aínda non está
completo, e vendo a evolución pois si que nos entra certa melancolía ao velas.
Á parte dese apunte,  tocoume a min nalgunha ocasión defender temas do plan
Paradai, e podería expoñer aquí, xa o expuxeron algunha das outras persoas que
interviron antes ca min,  as diferentes vicisitudes que tivo este plan ao longo do
tempo. Con diferentes actores implicados, incluso os cambios, non?
Pero vou obviar un pouco esa parte, porque eu creo que é sobradamente coñecida,
que é fácil e accesible para todos os cidadáns e tamén que é probable que sigan
saíndo durante este debate aquí no pleno, non?
Digo isto porque coido que non hai ninguén en Lugo que nunca oíra falar do plan
Paradai durante estes tres anos e da importancia. Eu creo que o que non podemos
obviar é a importancia de que se cumpra no seu 100%. Iso creo que é obvio. E os
argumentos  para  que  se  faga pois  todos  os  compartimos.  E que  si  que  é
fundamental.
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Entón,  a  pregunta,  para  min  clara,  coido,  todos  os  respectos,  o  motivo  desta
proposición  que  se  presentou,  é  se  é  pertinente,  evidentemente,  con  toda
lexitimidade, de  cada  grupo  de  presentar  as  mocións  que  considere,  as
proposicións que considere, pero se é pertinente, dende o meu punto de vista, do
do BNG, a presentación hoxe por hoxe desta proposición? Para min, claramente si.
E moi preciso.
E por que é preciso instar á Xunta a ratificar o seu compromiso con esta importante
actuación? Porque por primeira vez en moitísimos anos, eu vin unha persoa, unha
responsable  do  Partido  Popular,  dun  partido  moi  importante  nesta  cidade,
cuestionar esa actuación dunha maneira directa e clara.
Entón, si que creo que nos ten que preocupar a todos se a Xunta se aparta, se non
quere.
O  Partido  popular  cambiou  de  postura,  cando  eu  sei  que  estes  23  anos,  cos
matices diferentes que temos cada un, si que defendeu a necesidade clara neses
barrios de que se fixese.
Esa  é  a  miña  preocupación.  Por  iso  si  que  creo  que  foi  pertinente.  Foi  unha
pregunta directa que saíu na prensa: Que é o plan Paradai? Vou abrir comiñas.
"Realmente é unha prioridade? Hai  determinados tópicos que a esquerda quere
poñer como cousas negativas e nós temos que rachar con iso. Nós non podemos
apostar por estigmas que non fomos capaces de rematar. Rachar con ese pasado
que non nos deu ningunha rendibilidade, etcétera". E remata: "Pero o plan Paradai,
de entrada, non é unha prioridade.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Finalizou o seu tempo. Moitas grazas. Quenda agora
para o portavoz do Partido Popular.

- ÓSCAR POY FRANCO: Grazas, señora alcaldesa. Bos días, donas e cabaleiros.
Penso que si é mester facer un percorrido por esa longa historia desta historia. Pois
o certo é que este asunto nace da man de Joaquín García Díez,  a tramitación
administrativa do plan Paradai culminou coa sinatura dun convenio no ano 1999
entre Xunta, Deputación e Concello, no que o Concello asumiu o compromiso de
conseguir os terreos necesarios para executar as distintas obras.
O concello, xa nas mans dun bipartito de esquerdas, non cumpre, porque no ano
2003 soamente se avanzou na construción da ponte Romai, proxecto financiado e
redactado pola Deputación presidida por don Francisco Cacharro.
No ano 2004, as asociacións veciñais esixen que o Concello ceda os terreos dunha
vez, e ata anuncian manifestacións. E no 2005, negóciase un novo convenio entre
os mesmos tres actores, pero o entón concelleiro de Urbanismo, míster Garañón,
rexeita negociar,  aludindo a escuros intereses da Deputación.  Para rematar por
asinar  un acordo cunha Xunta,  xa tamén nas mans dun bipartito  de esquerdas,
practicamente nos mesmos termos que rexeitaba pouco antes.
Por certo, que rematadas as obras en camiño de Herrero, e no tocante ao parque
de Paradai, a Deputación tamén caeu nas mans dun bipartito de esquerdas, que alí
rematou co esforzo inversor da Deputación neste asunto.
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No ano 2012, o Concello aínda non tiña os terreos a disposición e tivo que botar
man da Deputación para que, a través da hoxe extinta Suplusa, lles solucionasen a
papeleta.
Por certo, xa que falo de Suplusa, lémbrome do seu agora socio, señora alcaldesa,
que chegou a afirmar que existía unha conspiración entre PSOE e Partido Popular
para impedir a execución do plan Paradai.
Vexo que o potente aparato de propaganda do bipartito xa modificou a  dramatis
personae desta  historia  que  teñen  montada  e  non  forma  parte  vostede  desa
conspiración.
No  ano  2018,  a  Xunta  ponse  coas  obras,  pero  aparece  a  Confederación
Hidrográfica do Miño, tamén nas mans dun socialista, para dicir: "aquí mando eu e
mando parar". Que a un ano das eleccións, á miña amiga Lara non lle convén que a
Xunta faga obras en Lugo.
E o ano pasado, vostede, dona Lara, e o señor Quiroga, amosan a súa boa sintonía
dentro do PSOE para anunciar unhas obras na zona de Serra de Meira, das que
aínda non sabemos ren, aínda que están moi avanzadas. E así chegamos a esta
moción,  na  que  tentan  vostedes  embarrar,  na  proximidade  doutra  campaña
electoral.
En resumo, un plan que tiña que estar listo en tres anos leva parado dende que
chegou ao goberno o socialismo,  pero, como noutras cousas,  non por culpa de
axentes externos, senón por culpa dun concello inoperante, mal xestionado e falto
da máis mínima credibilidade neste e noutros asuntos.
Absolutamente todos os datos que veño de dar poden contrastarse nos móbiles de
calquera e ata gustosamente podo aportar as ligazóns a esas novas, cousa que
non pode facer o que redactou esta moción, a quen non lle vou chamar ruín. A quen
non lle vou chamar ruín.

- LARA MÉDENZ LÓPEZ: Ben, pois iniciamos a segunda quenda. Minuto e medio
para o portavoz do Partido Socialista.

- MIGUEL FERNÁNDEZ MÉNDEZ: Si, moitas grazas. Pois un pouco na liña do que
manifestaba o concelleiro de Infraestructuras. Se xa resulta inaudito o desleixo da
Xunta de Galicia co plan Paradai, o que realmente raia no escandaloso é que logo
de moitos anos de ratificar  o seu compromiso con este proxecto,  aínda que na
práctica quedase en nada, en datas recentes, efectivamente, a candidata do Partido
Popular,  á sazón tenenta de alcalde de Mondoñedo, vicepresidenta da mesa do
Parlamento, presidente provincial do Partido Popular... e, en opinión de moitos, o
seu  verdadeiro  obxectivo,  aspirante  á  Deputación  provincial,  pois  esta  señora
afirmou  publicamente,  está  escrito,  supoño  que  nun  momento  deses  escasos
momentos libres que lle queda, despois de tantas ocupacións, que ía desistir  do
compromiso da Xunta co plan Paradai, porque con el non obtiña réditos políticos.
Non obtiña réditos políticos. Hai que jorobarse!
O cal, ademais de inxusto, é un dos agravios máis grandes que se fixeron a Lugo, e
aos veciños de Lugo, nos últimos anos.
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- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Pois quenda para Ciudadanos.

-  JUAN MANUEL VIDAL-PARDO GARCÍA: La verdad es que es un poco lo que
decíamos antes, ¿no? Que al final vuelve a ser una lucha entre partidos y parece
que  cuando  se  trae  aquí  al  pleno,  tenemos  que  posicionarnos  en  algún  sitio
respecto a quien tiene razón y quién no.
Y  para  tener  una  posición  exacta  de  quién  tiene  razón  habría  que  explorar
demasiado y obviar que no existen intereses partidistas o electoralistas en estas
propuestas o en estas posturas, lo cual es mentira. Sí que existen.
Entonces nosotros al final lo único que podemos hacer es apelar al sentido común,
apelar  de nuevo  a  que  las  instituciones  se pongan  de acuerdo  y  reivindicar  la
necesidad de unir estos dos barrios, de acabar el plan Paradai y de dar continuidad
a toda esta vida de la que yo personalmente me sorprendí gratamente, que sí tiene
el barrio, que se está organizando, que tiene juventud, que tiene ganas de tirar para
adelante, de crear un futuro mejor... y para que eso sea así, es necesario que las
instituciones ayuden.
Nosotros  apelamos  a  la  responsabilidad  y  que  sean  capaces  de  llegar  a  un
acuerdo. Nada más y muchas gracias.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, pois quenda agora para o portavoz do BNG.

- ALEXANDRE PENAS ROIBÁS: Moitas grazas. Non sorprende, pero dá un poco
de tristeza pois a concepción que ten o Partido Popular das institucións. Dicir que a
Confederación  hidrográfica,  ...  informes  técnicos,  porque  hai  un  problema  de
inundacións,  claro, manda parar porque é dun partido político, pois eu creo que
neste caso vostede se equivoca, e que as institucións e os informes técnicos están
para respetalos, non?
Dito isto, só como apuntamento, continúo a intervención onde a deixei.
Dicía  esa persoa,  efectivamente,  que  non  era  unha  prioridade.  Aquí,  para  min,
dentro da miña capacidade  de entendemento,  pois  hai  dúas opcións.  Hai  dúas
opcións claramente. Se unha importante persoa do Partido Popular,  cunha gran
traxectoria política, di que non é prioritario dunha maneira directa e que había unha
estratexia  durante moitos anos do Partido  Popular  como noutros temas que en
Lugo padecemos, así o dixo o compañeiro do PSOE: a Tinería, a ronda Leste, o
cuartel de San Fernando... para marear a perdiz e non investir. Ben, pois é unha
estratexia e agora esta señora desvelouno. Vale.
Outra opción, a segunda opción, é que este Partido Popular, o actual. O que se
quere presentar, o que quere traballar  para Lugo neste momento, no ano 2022,
contando no 2023, pois non se entera absolutamente de nada do que pasa nesta
cidade.

-  LARA MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  quenda  agora  para  o
portavoz do Partido Popular.
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- ÓSCAR POY FRANCO: Grazas, señora alcaldesa. Agradecer a intervención dos
dous representantes do goberno, porque cando eu digo que esta moción era para
embarrar  o  terreo político  de cara  ás  eleccións  e  vostedes  non  saben falar  de
Paradai, senón da candidata ao Partido Popular, evidentemente están amosando a
súa verdadeira intención con isto.
Lembrou as verbas da señora alcaldesa, que dixo hoxe mesmo que non tiña ningún
problema en reclamarlle a aquelas administracións onde non gobernaban eles en
beneficio dos lucenses.
Por  iso,  me  sorprende.  "Sorpréndeme"  é  un  dicir,  evidentemente,  que  non  me
dixesen nada da emenda que presentei, señor Fernández. Como se lle proese algo
en caso de reclamarlle aos resto das administracións presentes. En canto a chegar
a acordos, nós non temos ningún problema en chegar a acordos, sempre e cando,
evidentemente,  teñamos  en  conta  que  se  hai  varias  administracións
presentes neste asunto,  nós  non temos problema en reclamarlle  á Xunta,  pero,
evidentemente, semella claro que hai que reclamarlle a todas as administracións
competentes.
Señor Penas,  agradézolle  tamén o apoio que dá á nosa postura sobre la  praia
fluvial, ao dicir que os informes técnicos hai que respectalos, incluído cando son en
contra do que autoritariamente pretende impor o Concello.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  última  quenda  para  o
portavoz socialista.

- MIGUEL FERNÁNDEZ MÉNDEZ: Señor Poy, créame que non me gustaría máis
que poder aceptar a súa proposición [emenda], se iso contribuíse dalgunha maneira
a desbloquear o plan Paradai.
Pero non é así, porque o que piden non ten lóxica. O certo e verdade é que non
avanza o plan porque a Xunta non cumpre coa súa parte de presentar un proxecto
acorde coa normativa do PXOM. Esa é a realidade.
Vostedes teñen dúas opcións. Seguir defendendo intereses partidistas ou poñerse
do  lado  dos  veciños  e  defender  unha  reivindicación.  E  iso  pasa  seguramente,
porque dicirlle á señora candidata que rectifique as súas palabras ou...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi  ben, moitas grazas.  Que é  o  que se lle  pide:  o
compromiso da Xunta de Galicia,  porque como xa se manifestou neste pleno a
preocupación que temos o goberno é unha preocupación real polas manifestacións
vertidas pola persoa que pretende ser alcaldesa o alcaldable do Partido Popular.
E nos preocupa e moito porque para nós, evidentemente, é un tema que está na
axenda. E está na axenda porque asinamos o convenio o 7 de maio do 2021, coa
Confederación Hidrográfica. Por certo, a Xunta ausente, porque aí quen fixo a obra
foi a Xunta de Galicia, e quen tiña que facer a canalización dese proxecto, tiña que
ser  a  Xunta  de Galicia  e  ante  a  non execución  nin  remate dese  orzamento,  a
Confederación e Concello asumimos esa obra para poder finalizar dunha vez por
todas, e van 23 anos, o plan Paradai.
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Ese é o compromiso da Xunta con Lugo. 23 anos despois temos que actuar outras
administracións, como a Confederación hidrográfica e o Concello, neste caso, para
levar a cabo este proxecto e poder canalizar pois o Rato no seu discurso pola parte
de Paradai, e así que poida finalizar despois a Xunta, que esperemos que o faga,
ese tramo de Serra de Meira, que está nun estado bastante defectuoso, por non
dicir lamentable, despois de tantos anos de inacción por parte da Xunta de Galicia.
E  o  obxetivo  é  seguir,  pois,  unindo  dous  barrios,  que  un  naceu  despois  das
infraestructuras creadas, pero queremos buscar esa conectividade tamén dentro da
cidade, e por iso esa estación intermodal inclúe ese paso de cidade, que por certo,
a Xunta volve estar ausente. Non financian nin un só euro dese paso de cidade e se
lle pediu a colaboración tamén, e negouse rotundamente.
E para non paralizar máis despois da parálise provocada no goberno de Rajoy, do
Partido Popular, de meter o proxecto que xa estaba adxudicado, nun caixón, para
realizar  a  intermodal,  pois  tivo  que  ser  novamente  un  Partido  Socialista  o  que
impulsou esta infraestructura.
E aos feitos nos remitimos e os datos están aí e os proxectos tamén se poden
verificar.
Dicía que non quero que a Xunta faga obras? "Vamos" que se quero que a Xunta
faga obras en Lugo.
É máis, non só quero que as faga, é que llas solicitamos, queremos que faga o
cuartel  de San  Fernando,  que tamén deixou  nun caixón,  queremos que faga a
ronda  Leste,  que  dende  o  ano  2013  non  fixo  absolutamente  nada  para  seguir
impulsando.  Queremos que se comprometa a intermodal,  que nos custou moito
chegar a un acordo de tres partes, que esperemos que antes de que finalice o ano
podamos asinar xa ese convenio de acordo a tres partes, que como recordo, non
vai financiar nada do paso de cidade.
Queremos que siga investindo na Tinería, incluso onde ten propiedade exclusiva,
como  pode  ser  o  Pazo  de  dona  Urraca  ou  como  poden  ser  outros  restos
arqueolóxicos,  que vemos que non actúa tampouco dentro dese casco histórico
impresionante que temos. Queremos  que siga investindo en Lugo, como é este
plan Paradai, despois de 23 anos que o conclúa, porque á parte reiteramos que
sempre  que  estamos  demandando  as  mesmas  infraestructuras,  non  temos
capacidade  de  demandar  infraestructuras  novas,  porque  temos  que  ir  cerrando
capítulos abertos desde hai décadas. Décadas, señor Poy.
E non só incluso lle pedimos á Xunta que faga obras e que invista na nosa cidade,
senón  incluso  que  nos  deixe  facer,  porque  nós  evidentemente  respectamos
moitísimos criterios técnicos, pero cando son solventes, non cando son futuribles,
que é o que lle achacamos a este último, porque á parte hai outra cousa, é que a
Xunta xa informara favorablemente da ubicación da zona de baño pública. E, polo
tanto, non é só que non invista ou que deixe de investir, é que non nos deixa nin
actuar a nós como Concello, porque había xa un informe favorable de que se podía
ubicar alí, e agora di, non só polo tema da colonia dos mexillóns, senón di que ese
sitio non é apto para facer unha zona de baño pública, cando temos outro informe
da Xunta, cando dicía que si que era apto.
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Incluso nos deriva a outro que xa nos denegara, por iso foi o que motivou o cambio
de ubicación. Pero é máis curioso aínda, como vemos, recentemente estes días na
prensa,  como  si  se  lle  permite  a  unha  asociación  que  nós  compartimos,  a
colocación de certas infraestructuras, pero como se nos vén denegando a unha
administración, onde tería que primar o principio de colaboración, como se nos ven
denegando  esa  zona  de  baño  pública,  pero  poderíamos poñer  máis  exemplos.
Poderíamos poñer o exemplo da praza do Carme, un proxecto no que estamos
traballando,  tamén  dentro  dunha  estratexia,  a  zona  Edusi,  esa  estratexia  que
despilfarra cartos, según vostedes, e que tamén van cuestionar, se chegasen ao
goberno e os lucenses non llo van permitir, van cuestionar a execución de fondos
europeos, poñendo en risco non só os que están, senón os que poidan vir despois,
porque só penaliza, pero están tamén intentando torpedear e atrasar ese proxecto,
porque normalmente, e ocurriría así, ata agora estes meses xa previos... (non se
entende)  coñece que estamos todos moi nerviosos ante uns comicios electorais,
uns  máis  que  outros...  Eh?  É  curioso  como  antes,  cando  presentabamos  un
proxecto posiblemente xa fora a comisión de patrimonio ese mesmo mes, pero en
todo caso, se non ía ese mes, ía o mes seguinte e resulta que temos presentado o
proxecto da praza do Carme dende o desde o mes de xuño, e non foi nin xuño, nin
foi a xullo e en agosto non hai. Pero tampouco vai en setembro e, polo tanto, cal é o
problema para que non se aborde este tema que para nós é vital, porque a parte de
entre outras cousas, está vinculado a fondos europeos.
Cal é a consigna de arriba que non sabemos de quen vén? Non sabemos se desde
Santiago ou desde Mondoñedo, ou desde outros lugares, de que non saia nin un só
proxecto da cidade de Lugo. Esta é a realidade. Non só queremos que a Xunta
invista,  e  llo  estamos pedindo,  e  llo  seguiremos pedindo,  senón que nos deixe
actuar  dentro  dos  proxectos  municipais,  porque  nin  fai  nin  deixa.  Nin  permite
avanzar en proxectos como ronda Leste, plan Paradai, cuartel de San Fernando,
Tinería...  É  que  é  unha  retahila,  que  estamos  constantemente,  un  dejà-vu,
constantemente  solicitando  sempre  o  mesmo.  Por  que?  Porque  non  o  fai,  non
avanza, e á parte agora mesmo estamos vendo aínda por riba como nos paraliza
proxectos  propios  do Concello,  cunha  única  finalidade,  que  é  un  uso  partidista
dunha administración,  para intentar buscar un puñado de votos,  prexudicando a
toda unha  cidade e  a  toda unha veciñanza,  a  veciños e  veciñas  con nomes e
apelidos.
Esta proposición...  tamén é curioso a súa actitude como cambia, depende quen
sexa o interlocutor e depende quen sexa a administración. Porque resulta que aquí
ten  un  comportamento,  e  resulta  que  cando  exerce  e  se  pon  a  chaqueta  de
Deputado, que debería ser Deputado de Lugo, e polo tanto defender os intereses
de Lugo, como cambia tamén a súa postura neses outros plenos e debates.
En todo caso, esta proposta tal e como se dixo vén pola incertidume que xeran os
últimos comentarios dunha persoa que quere ter responsabilidades na cidade de
Lugo. Imos votar entón a proposta presentada polo Partido Socialista.

13/123  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  PsdeG-PSOE,  NÚMERO
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303/2022  DE  REXISTRO  DE  PLENO,  EN  RELACIÓN  COS  REFORZOS  DO
SERVIZO DE XERIATRÍA NO HULA (Exp. 2022/G004/000758).

Vista a antedita proposición, cuxa elevación a Pleno foi ditaminada pola Comisión
Ordinaria de Cohesión e Dinamización Social, celebrada o 22 de setembro de 2022,
e na que se expón o seguinte:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS
Lugo é unha das cidades máis envellecidas de todo Galicia e está entre as

dez primeiras de España, cumprindo ao redor da cuarta parte dos seus habitantes
xa os 65 anos. No que se refire á provincia, máis do 30% da poboación supera os
65 anos, é dicir preto de 96.500 homes e mulleres, e un 7% supera os 85 anos,
22.741 persoas. 

As persoas maiores sofren un proceso de envellecemento no decurso dos
anos e en moitas ocasións vai unido á aparición de diversas enfermidades, o que
converte a este colectivo, entre outros factores, en máis vulnerable que o resto da
poboación.  Proba  disto  foi  a  situación  da  crise  sanitaria  derivada  da  Covid-19,
sendo a poboación maior a de máis risco sanitario. 

A xeriatría é a rama da medicina que se encarga do estudo da prevención, o
diagnóstico  e  o  tratamento  da  especificidade  das  enfermidades  propias  do
envellecemento.  A xeriatría non só considera  os aspectos clínicos,  senón todos
aqueles  que  poidan  contribuír  a  unha  prevención,  tratamento  e  rehabilitación
axeitado ao paciente maior integrando á familia  e á sociedade na que viven.  A
xeriatría non é unha especialidade médica que poida ser substituída por outras,
senón que as complementa, facendo unha atención holística da persoa doente. 

Segundo  a  información  que  a  Consellería  de  Sanidade  lle  facilitou  á
Valedora  do  Pobo,  o  Servizo  Galego  de  Saúde  conta  con  22  facultativos
especialistas en xeriatría: 11 en Lugo, 9 en Vigo, 1 en Ourense e 1 en Ferrol. Tendo
en conta esta información, o ratio por habitante que atende cada xeriatra é de 8.772
persoas.

Tendo en conta que as persoas de idade deben ter acceso a servizos de
atención de saúde que lles axude a manter un bo nivel  de benestar tanto físico
como mental e emocional, así como previr ou atrasar o máximo posible a aparición
de  enfermidades;  as  políticas  públicas  deben  ir  dirixidas  a  proporcionarlles
protección, rehabilitación e estímulo social seguro e non o están a garantir. 

Outra proba diso é a reforma das áreas sanitarias levada a cabo pola Xunta
de  Galicia,  gobernada  polo  Partido  Popular  en  marzo  de  2018,  onde  a  nosa
provincia  constitúe  unha  única  área:  Lugo,  A  Mariña  e  Monforte  de  Lemos,
suprimindo as áreas sanitarias de Monforte e Burela. Todo elo supuxo que o único
servizo de xeriatría que existe na provincia sexa o do Hospital Universitaria Lucus
Augusti (HULA), que atende non só á cidadanía do Concello de Lugo, senón tamén
a toda a provincia. 

Esta reforma non veu acompañada dun incremento de número de xeriatras.

88

C
V
D
:
 
w
G
4
T
B
r
V
T
1
N
Y
b
T
t
5
y
6
N
1
Y

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.



ACTAS E GOBERNO
RBB/jch
Refª: ispac2180659362116710313.doc
Asunto: PLENO ORDINARIO DO 29-9-2022

Pola contra, sufriu un estancamento de persoal xeriatra inxustificado se atendemos
ás  características  da  poboación  do  noso  concello,  e  por  extensión,  da  área
sanitaria. 

O antes exposto supón unha merma da atención aos veciños e veciñas do
Concello de Lugo que ven como o número de xeriatras é insuficiente para atender
toda a demanda da área sanitaria. 

Este incremento de xeriatras foi  solicitado en varias ocasións polo propio
servizo  e  por  diversas  forzas  sociais.  Tamén  foi  solicitado  un  incremento  de
médicos residentes en xeriatría,  feito que foi  denegado polo Goberno de Núñez
Feijóo en varias ocasións,  a última no primeiro semestre deste mesmo ano.   É
coñecido que especialistas en xeriatría vense obrigados a traballar noutras áreas de
especialidade médica ante a falta de contratación de xeriatras. Feito paradóxico se
temos en conta as características poblacionais expostas anteriormente. 

É necesario que se formen novos residentes a fin de dispor dos profesionais
suficientes  e  para  elo  a  Comunidade  Autónoma debe  solicitar  a  acreditación  e
asumir nos seus orzamentos o incremento económico que supón a incorporación
de residentes. 

Polo  anteriormente  exposto,  o  Grupo  Socialista  do  Concello  de  Lugo
presenta para a súa aprobación polo Pleno Municipal dos seguintes ACORDOS:
- Solicitar  á  Xunta  de  Galicia  que  a  través  da  Consellería  de  Sanidade
conceda  ao  HULA  residentes  de  xeriatría,  tal  e  como  se  lle  solicitou  o  propio
servizo.
- Solicitar á Xunta de Galicia, a través da xerencia do HULA, que incremente
o número de xeriatras no HULA a fin de ratios axeitados á poboación que se atende
e  así  mesmo  se  xeren  servizos  satélites  nos  hospitais  comarcais  de  Burela  e
Monforte.”

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 15 dos Grupos Municipais do Partido Socialista de 
Galicia-PSOE, do Bloque Nacionalista Galego e de 
Ciudadanos Lugo.

- Votos en contra: 0
- Abstencións: 10 do Grupo Municipal do Partido Popular. 

En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno, por maioría absoluta,
ACORDA:

PRIMEIRO.-  Solicitar  á Xunta de Galicia  que a través da Consellería  de
Sanidade conceda ao HULA residentes de xeriatría, tal e como se lle solicitou o
propio servizo.
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SEGUNDO.- Solicitar á Xunta de Galicia, a través da xerencia do HULA,
que  incremente  o  número  de  xeriatras  no  HULA  a  fin  de  ratios  axeitados  á
poboación que se atende e así mesmo se xeren servizos satélites nos hospitais
comarcais de Burela e Monforte.

DELIBERACIÓN

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Pois  comezamos  entón  pola  portavoz  do  Partido
Socialista.

- OLGA LÓPEZ RACAMONDE: Bo día a todas e a todos. Grazas alcaldesa. Pois
entón seguimos a defender as necesidades dos nosos veciños e veciñas de Lugo.
Iso si, se me deixan.
Imos  ver,  supoño  que  todos  temos  claro  que  partimos  dunha  cidade  cunha
poboación moi envellecida, non lles aporto ningún dato... superior ao 37%. Supoño
que tampoco lle aporto ningún dato novo cando falamos das consecuencias que a
pandemia que acabamos aínda de sufrir  e  que aínda temos os seus coletazos,
afectou fundamentalmente a esta poboación.
Tamén penso que todos os que estamos aquí deberíamos de saber que aqueles
profesionais que teñen as competencias lícitas e a formación axeitada para tratar a
estas persoas son os xeriatras, non outro tipo de profesionais sanitarios.
Porque os que somos sanitarios sabemos perfectamente que non todos servimos
para todo.
Neste eido, parece que a Xunta de Galicia, o señor Feijóo, o señor Rueda, a señora
Candia,  o  señor  Ramón  Carballo,  poderíamos  seguir,  non  se  acordan  destes
asuntos, cando non fan nin sequera un mínimo caso a advertencias da valedora do
pobo,  respecto  aos  servizos  de  xeriatría  da  nosa  cidade,  e  respecto  ás
consecuencias que isto tivo sobre a pandemia.
Pero imos máis alá. Neste ano o propio servicio de xeriatría do HULA reclamou á
Consellería de Sanidade, que é quen ten as competencias para poder aumentar a
acreditación (non nos confundamos) veu de solicitarllo e denegóuselle. É un dos
sevizos máis mermados do noso hospital.
Por que é un dos máis mermados? Porque a Xunta non aposta por el. Porque non
aposta por  el,  nin  sequera aumentando facultativos  adxuntos,  nin  aposta  por  el
deixando formarse a máis médicos residentes.
Evidentemente, isto ten consecuencias sobre a saúde da nosa poboación,  e ten
consecuencias tamén na dinámica do propio Concello, por iso se trae aquí, porque
para  instaurar  servizos  sociosanitarios  e  poder  colaborar  con  outras
administracións,  eses  profesionais  doutras  administracións  teñen  que  ter  a
capacidade de tempo e de profesionais en número suficiente para poder facelo.
Quen son os grandes perxudicados? Nós? Non. Son os ciudadáns de Lugo, neste
caso as persoas maiores das que vimos falar.
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Tanto é así que vimos de reclamar este incremento aquí á Xunta de Galicia e a
contradicir  as palabras  do  señor  Feijóo  cando  se lle  enchía  a  boca  a  dicir  que
reclamaba o goberno central, o aumento dos MIR.
Saben vostedes como se fai o incremento do número MIR?

-  LARA MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  quenda  agora  para  o
portavoz de Ciudadanos.

-  JUAN MANUEL  VIDAL-PARDO  GARCÍA: Muchas  gracias,  en  primer  lugar  y
respecto a la proposición que hace el Partido Socialista este grupo votará a favor.
Y votaremos a favor porque, efectivamente, creemos que la sanidad gallega, como
poco tiene un sistema precario. Como poco.
La semana pasada hubo un debate  muy interesante en el  Parlamento Gallego,
donde se habló de estas cosas. A mí me sorprendió personalmente que el propio
conselleiro reconociera que es cierto que hay un problema de escasez de personal.
Y dice, pero no menos que desde 2008. Es decir, el propio conselleiro de sanidade,
que llevan en el gobierno ya uno casi ni se acuerda, reconoce que hay una falta de
personal. Entonces, esa falta de personal será responsabilidad y consecuencia de
las políticas que hizo el Partido Popular en este sentido, digo yo. El señor Feijóo y
el señor Rueda alguna responsabilidad tendrán en esto.
Y  aludía  la  señora  concelleira  Olga  Racamonde   a  que,  efectivamente  nuestra
poblacion está muy envejecida y que no se descubre nada. Es cierto, pero si es
cierto  que  porque  lo  sepamos  todos  no  debemos  incidir  más  en  esa  realidad,
porque hay  que pensar  que la  media  de vida  que en Galicia,  en  España  está
reconocida como de las más altas del mundo va a implicar que tengamos gente que
supere los 60 y los 70 años en un porcentaje muy importante de la población.
Ese porcentaje importante de la población sin duda por su edad, va a necesitar más
recursos medicos. Y el médico especialista de este tipo de recursos es el geriatra.
Es  decir,  que  si  hubiera  que  invertir  o  favorecer  dentro  de  la  sanidad  pública
algún tipo de servicio, entiendo que lo normal será favorecer a aquel en el que tiene
más poblacion y, por desgracia, la sociedad gallega en este caso pues tiende a un
envejecimiento  absoluto,  algo  que  tampoco  descubrimos  ahora  y  que  sabemos
todos,  pero  que  no  solo  hay  que  hacer  políticas  para  fomentar  la  natalidad  o
políticas para que venga gente y para que se cree riqueza, sino que habrá que dar
un servicio de calidad a toda esa población mayor que sabemos que vamos a tener
y que tienen derecho, por supuesto, a este servicio.
También nos llama la atención que a veces en este sentido la Xunta de Galicia se
lave las manos con los servicios sanitarios, porque en este mismo debate del que
hablaba que se producía esta semana en el  Parlamento Gallego,  es que ya se
denunciaban varias cosas que tienen que ver con atención primaria, que ya es algo
conocidísimo, los problemas que hay, pero no es algo conocidísimo que diga la
oposición, es que los sectores médicos están quejándose de que no hay suficientes
profesionales en atención primaria.
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Esto  hace  que,  por  ejemplo,  en  épocas  estivales,  en  verano,  haya  problemas
gravísimos,  este  verano  incluso  llegó  a  morir  en  un aparcamiento  una persona
esperando a que la atendieran.
Es decir, este es un problema generalizado. No es que falten geriatras aquí, que
también, y lo apoyamos, sino que faltan en muchos otros servicios y creemos que el
mantenimiento de los servicios públicos es mantener el estado del bienestar.
Nada más y muchas gracias.

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  queda  agora  para  a
portavoz do Bloque Nacionalista Galego.

-MARÍA CRISTINA  LÓPEZ FERNÁNDEZ: Bo día,  Dicir  que  o  sistema sanitario
galego  está  extremadamente  nunha  situación  pre  caria  eu  creo  que  non  nos
estraña a ninguén. Pero isto ten unha data e ten nome e apellidos.
Se vemos o gasto que a comunidade autónoma de Galicia dedica a sanidade, e
vendo a evolución do mesmo aí o vemos. E a data é ano 2009. Vemos que a partir
do  ano  2009,  e  ano  tras  ano  vemos  como  hai  un  detrimento  das  partidas
orzamentarias dedicadas a Sanidade.
Se facemos unha comparativa  podemos ver  como no ano 2008 o investimento
dedicado a sanidade é moi superior ao que se dedica no ano 2016, é dicir, que
despois  de  8  anos  transcorridos,  a  Xunta  de  Galicia  dedica  ao  orzamento  de
sanidade menos cartos que oito anos atrás. Iso ocorre exactamente no ano 2009, e
se comparamos co ano 2017. É dicir, no ano 2017, con respecto ao  2009,  a Xunta
de  Galicia  adica  menos  de  10.000  euros  no  incremento  de  gasto  ao  que  é  a
sanidade.  Despois  o  dato  é  moi  curioso,  cando  vemos  que  a  evolución  da
poboación galega entre o 70-7 anos, 85-89 cada día vaise incrementando, pois a
verdade é que non responde moito aos números que nos están dando que se está
dedicando á sanidade como está evolucionado a poboación galega. E despois hai
outro  dato  é  moi  curioso  e  que  chama  moitísimos  a  atención.  Estes  últimos
movementos  destes  últimos  anos  dos  grandes  grupos  investidores,  e  moi  en
concreto da a nosa cidade.  É moi,  moi estrano que veña unha compañía, unha
segurada estadounidense que compra Polusa,   Rivera compra Polusa. E vemos
que é unha aseguradora dun grupo americano, un pouco estraño. Despois vemos
como a  Vixe  dos  Ollos  Grandes  noo  ano  2021  tamén,  é  vendida  a  un  grupo
inversor. E non soamente quedan aí as cousas, é que Polusa novamente, pasado
menos de un ano, Polusa volve ser vendido a un grupo francés rival...., que compra
xunto a Povisa e compra o Juan Cardona de Ferrol.
Entón, claro, nesta situación, onde hai unha presa de poboación Onde cada vez se
está investindo menos en sanidade, a verdade é que costa crer que nunha cidade
tan pequena que veñan grupos inversores tan fortes a facer este tipo de compras. E
claro, se seguimos e seguimos analizando, vemos como os seguros privados, que
dalgunha maneira poderíamos pensar que é de onde se deberían de nutrir estes
grupos de... Estes hospitais, pois vemos como cada día van en detrimento. É dicir,
as subidas que hai da xente que se fai un seguro privado sanitario é moi pequena e
vemos  como  a  poboación  na  provincia  de  Lugo,  ano  tras  ano  imos  perdendo
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poboación. Entón, de onde se están nutrindo estas persoas? Por que veñen facer
negocio a Lugo? Onde está a resposta? A verdade é que é un pouco estraño, que
estas  grandes  empresas,  estas  grandes  compañías,  fagan  unha  aposta  pola
sanidade e na nosa provincia, cando estamos perdendo poboación e o número de...

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quen agora para a portavoz do
Partido Popular.

-  MARÍA DEL CARMEN LÓPEZ SILVA: Gracias, alcaldesa. El envejecimiento se
caracteriza  por  cambios  y  transformaciones  producidas  por  la  interacción  entre
factores genéticos y ambientales, asociados a factores de riesgo a lo largo de la
vida.
Durante el presente siglo asistimos a una situación singular, más y más personas
superan las barreras cronológicas que hemos situado como etapa de vejez, lo que
ha convertido al envejecimiento poblacional en un reto para sociedades modernas,
considerándolo, asimismo, uno de los logros más importantes de la humanidad.
Pero este logro se transforma en un problema si no se pueden brindar soluciones
adecuadas a las consecuencias que del mismo se derivan.
El enfermo geriátrico no es el  paciente mayor, sino el que cumple una serie de
características,  como  tener  pluripatologías,  que  su  enfermedad  principal
aproquecierto grado de dependencia  física,  además de repercusiones de índole
familiar y social, y en muchas ocasiones que la esfera cognoscitiva esté también
deteriorada.
La geriatría es la rama de la medicina dedicada a los aspectos preventivos, clínicos,
terapéuticos  y  sociales  de  las  enfermedades  en el  anciano,  pero  la  atención
geriatrica  también  se  lleva  a  cabo  en  domicilios,  residencias,  centros
sociosanitarios,  implicándose  en  todo  este  proceso,  todos  los  distintos  niveles
asistenciales.
Por todo esto es muy simplista hablar de una mala gestión en elservicio de geriatría
del HULA solo en términos de número de geriatras. Cuando hablamos de entender
la  calidad  en  geriatría  es  necesario  hablar  en  sus  dimensiones  de  estructura,
proceso y resultado. Tanto en términos cuantitativos como cualitativos. No es algo
que diga yo, sino que lo dice la Sociedad Española de Geriatría.
Miren ustedes, Lugo ha sido pionero y espejo de muchos hospitales. Fue el primero
en  poner  en  marcha  una  unidad  de  geriatría  en  Galicia.  De  un  total  de  799
hospitales en España, solo 118 tienen servicio de geriatría: Lugo es uno de ellos.
Pregunten ustedes que ocurre en sus comunidades gobernadas por ustedes.
De estos 38 hospitales cuentan con unidad docente, el HULA es uno de ellos.
Se forma en este momento un geriatra por año, con las cuatro plazas R1, R2, R3 y
R4 cubiertas. Precisamente este año la oferta ha aumentado en una plaza más,
pasando de 3 a 4.
El servicio de geriatría del HULA dispone de profesionales que trabajan desde el
punto de vista asistencial,  con un enfoque ambulatorio,  de cara a la gestión de
pacientes  en  sus  propias  residencias  sociosanitarias,  algo  de  nuevopionero  en
Galicia. Le remito, pregunten ustedes a las comunidades gobernadas por ustedes.
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Y está claro que la  Xunta y la gerencia del  Área sanitaria  de Lugo tienen bien
atendidos a sus pacientes geriátricos. Gracias.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben. Moitas grazas. Pois iniciamos entón a segunda
quenda de intervencións. Minuto e medio para a portavoz do Partido Socialista.

-  OLGA LÓPEZ RACAMONDE: Escoitar  que envellecer  é  un problema,  doe,  a
verdade é que doe. Pero así estamos. Mire, si, si, así o dixo: constitúe un problema.
Mire, voulle ler textualmente as palabras de Comesaña cando fai uns meses se lle
pide a implantación de máis xeriatras en diferentes cidades, entre elas en Lugo.
É certo,  a baixa implementación desta especialidade en Galicia,  pero non pasa
nada. Esta carencia palíase mediante profesionais de medicina interna. Home¡ os
que somos sanitarios  tamén sabemos cunha histerectomia pois  ao mellor,  se o
poñemos un cirurxián tamén a pode facer, a cuestión é que sexa o persoal óptimo. 
Pero, mire, vai máis alá. Di, este é un campo de recente creación. Debeu ser que
non  falou  con  vostedes,  señores  do  Partido  Popular,  señora  López.  Porque  é
verdade, que o servicio de xeriatría do HULA, Antiguo Hospital Xeral, é un dos máis
antigos en Galicia, iso que Comesaña di que é de recente creación. Non sei a que
se refiren en canto a anos... Chama a atención, chama a atención que todo isto, a
negativa  que  se  lles  deu  aos  profesionais  do  HULA  dos  que  vostede  fala,  de
calidade,  de  resultado,  que  din  que  non  dan  atendido  e  amosan  un  dato  aos
profesionais. Xa llo contarei na seguinte intervención.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben,  moitas grazas.  Pois segunda quenda agora
para o portavoz de Ciudadanos.

-  JUAN  MANUEL  VIDAL-PARDO  GARCÍA:  Muchas  gracias,  efectivamente,
decíamos que apoyábamos esta propuesta, pero no apoyamos la tesis de una parte
del gobierno, en este caso del Bloque, porque parece que siempre se tiene que
llevar como en la anterior intervención: especulación, bancos buitre...
Nosotros no creemos en eso, ahora se está hablando de que hay una conspiración
empresarial para comprar hospitales y que eso va en contra de la sanidad pública.
O  sea,  quieto  parado,  tampoco  nadie  ha  dicho  que  eso  sea  así.  Se  están
comprando empresas privadas que se van a gestionar.
La pregunta es, por si vemos algo raro, ¿hay algo raro en eso? ¿Pasa en otros
sectores? Es que pasa en otros sectores. Hace poco me comentaban que Tyssent
se quiere hacer con el sector de los ascensores. ¿Y qué hace? Va a las ciudades
pequeñas  y  compra  las  empresas  pequeñas  para  gestionarlas.  Es  una  opción
empresarial  totalmente legitima,  lícita  y  no tiene por  qué ir  en contra,  ni  mucho
menos, del servicio público en el que sí creo y sí hay que garantizar.
¿Pero por qué hay que demonizar al sector privado para apoyar el público? ¿Por
qué tiene que ser solo público? No, también podrá haber privados. Si eso encima
va a ayudar  a  descongestionar  también  el  servicio  público  para  que el  servicio
público atienda a los que más lo necesitan y que menos tienen.
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O sea, que apoyamos la propuesta, pero que quede claro que nuestra tesis es la de
fortalecer el servicio publico sin perjudicar al sector privado. Nada más y muchas
gracias.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Pois segunda quenda agora
para a portavoz do BNG.

-  MARÍA  CRISTINA  LÓPEZ  FERNÁNDEZ: Demonizar,  non  é  cuestión  de
demonizar, é plasmar unha realidade. Hai unha sangría manifesta que nos leva a
isto  de  forma  continuada  por  parte  da  Xunta  de  Galicia.  E  a  onde  nos  leva?
Precarizamos a sanidade e dámoslla a esta xente. Por que? Porque non viven por
si mesmos? Dese conta que estes tres hospitais que acaba de comprar o grupo
francés, Povisa, o de Ferrol e Polusa lévase o 70% do orzamento que a Xunta de
Galicia ten dedicao aos hospitales privados. Entón ese é o tema. É dicir, créase
unha situación de forma deliberada para poder a favorecer a estas empresas, nin
máis nin menos. Ese é o tema.
Entón,  o  que  non  se  pode  facer  é  sangrar  ao  sector  público  a  favor  duns
especuladores privados.  Que é o que están facendo.  Entón o que debemos de
reforzar é o noso sistema, temos que loitar polo noso sistema público e non agarrar,
artellar e sangrar o noso sistema de forma deliberada, para que poidan entrar a
estas empresas,  porque estas empresas entran a conta do servizo público.  Por
que?  Porque  por  si  mesmas,  o  seu  propio  negocio  sen  o  servizo  público  non
poderían  existir,  porque  non  se  sosterían.  Porque  con  35.000  abonados  na
provincia de Lugo, de pólizas privadas de Sanidade asegúrolles que non manteñen
estes tres hospitais. Nin o Hospital de Lugo soamente. Isto é o que hai que dicir,
que debemos de defender  a  sanidade  privada  e  non podemos crear  dende  as
instituciós públicas sangrías para crear situacións para que estas empresas poidan
chegar e poidan destrozar, que é o que veñen a facer.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quenda agora para a portavoz
do Partido popular.

-  MARÍA DEL CARMEN LÓPEZ SILVA: Bueno, no sé en qué debate estoy. Yo
sigo con mi libro.
Como dije en mi anterior intervención, el paciente geriátrico es complejo, por ello es
necesaria  la  intervención  de  los  equipos  multidisciplinares: atención  primaria,
servicios sociales y los distintos servicios hospitalarios.
Pero  les  voy  a  hablar  de  la  falta,  según  ustedes,  y  de  la  mala  gestión,
segúnustedes, del personal de servicios geriatría.
Es cierto, y por ello, nuestro grupo municipal lo ha atraído a este pleno el 30 de
septiembre  de  2021,  que  es  necesario  modificar  la  ley  de  ordenación  de  los
profesionales sanitarios, para establecer un procedimiento más ágil y más flexible,
para  habilitar  centros  y  unidades  docentes  para  formación  sanitaria  de
especialistas.
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También  le  recuerdo  que  la  Xunta  de  Galicia  ha  incrementado  las  plazas  de
formación sanitaria hasta llevar varios años cubriendo el 100% de las plazas que el
Ministerio de Sanidad acredita.
Pero más allá de la formación también está el problema de los límites de la taxas de
reposición  de  empleo  público,  que  desde  la  Xunta  de  Galicia  se  solicitó  su
eliminación, pero el gobierno central decidió mantenerlas.
También  en  el  mencioando  pleno  de  hace  un  año pediamos  ampliación  de las
plazas de formación MIR, que, le recuerdo, dependen del Ministerio de Educación.
En aquel momento era sobre la atención primaria, pero lógicamente es extensible a
todos los especialistas, incluida la geriatría. Y ustedes, se lo recuerdo, votaron en
contra de todas las propuestas.
O si quieren se lo digo de otra manera: hoy vienen en vísperas de elecciones a
manipular, pero cuando llega la hora de la verdad, han demostrado que paralizan y
votan en contra de la solución, gracias.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  última  quenda  para  o
grupo proponente, para a portavoz do Partido Socialista.

-  OLGA  LÓPEZ  RACAMONDE: Mire,  do  Ministerio  de  Educación,  non,  do
Ministerio de Sanidad.... Leamos... Mire, sabe quen ten que pasar os informes? A
consellería do servizo autonómico de saúde. Vale? O Ministerio o único que fai é
lexislar  que deben de cumprir  esas unidades docentes. Non enganen. Vostedes
teñen a política da demagoxia, da mentira, de enganar co sufrimento.
De feito,  voulles plantexar.  Mire,  se defenden tanto o servizo público de saúde,
cantos xeriatras,  médicos,  enfermeiras...  se  contratarían cos cartos  que lles  vai
regalar o señor Rueda, a señora Candia e o señor Ramón, porque levantaron a
man no parlamento cando baixaron os impostos aos...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, finalizou o seu tempo. Finalizou o seu tempo
finalizado.  Por  favor  finalizou  o  seu  tempo,  señora  López  Racamonde  e  señor
Carballo. Non está no uso da palabra. Puido ter debatido vostede se quixese como
portavoz á proposta. 
O que non contaba eu nesta moción é que volvese saír o señor Montoro, pero de
forma sucinta e en boca da portavoz do Partido Popular, claro..., porque é o modus
operandi  que  teñen  vostedes,  señores  do  Partido  Popular,  cando  están  na
oposición, non? Primero deixan pasar un tempo e despois xa lle atribúen esa taxa
de reposición ao Partido Socialista. O Partido Socialista, o que fixo en situacións
complicadas  como  as  que  estamos  vivindo,  cunha  situación  socioeconómica
complexa é ir aumentando progresivamente esa taxa de reposición, que, hai que
recordar que quen a puxo ao 50% no seu momento e deses barros estes lodos, foi
o señor Montoro.
Por iso me chamou a atención que volvese saír neste pleno, de forma sucinta, xa
digo, porque non nomeou e quixo intentar trasladar esa culpa ao goberno de Pedro
Sánchez, pero esa culpa, señora López, non lle é de Pedro Sánchez, que lle é
do señor Montoro. Mal que lle pese.
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En todo caso, nós aquí o que pedimos como moi ben explicou a concelleira é que
se incremente e se acorde esas prazas de residente tal e como lle solicitou o propio
servizo. O que facemos é darlle voz e altavoz ao servizo de xeriatría do HULA pola
situación que está a vivir.
Imos proceder entón a votar esta proposta.

14/124  PROPOSICIÓN  DO  GRUPO  MUNICIPAL  PsdeG-PSOE,  NÚMERO
304/2022  DE  REXISTRO  DE  PLENO,  RELATIVA  ÁS  ACTUACIÓNS  DAS
ADMINISTRACIÓNS CONTRA A SUBMISIÓN QUÍMICA QUE ATENTA CONTRA
AS MULLERES (Exp. 2022/G004/000759).

Vista a referida proposición, cuxa elevación a Pleno foi ditaminada favorablemente
pola Comisión Ordinaria de Cohesión e Dinamización Social, celebrada o día 22 de
setembro de 2022, que seguidamente se transcribe:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS
A violencia  machista segue a ser un problema grave a día de hoxe que

sofren as mulleres polo simple feito de ser mulleres. A crenza dos agresores na
inferioridade da muller ven propiciando múltiples xeitos de violencia por razón de
xénero, que vemos crecer cada ano no número de vítimas (aumento do 3,2% en
2021) deixando xa un número escandaloso de 26 mulleres asasinadas a mans das
súas parellas ou ex parellas no que vai de ano. 

Segundo  a  macroenquisa  da  violencia  contra  a  muller  do ano  2019,  en
España o 12% das mulleres sufriu algún tipo de violencia sexual,  e no primeiro
trimestre  do 2022  rexistráronse  544 agresións  sexuais  con  penetración.  Pero  a
violencia machista ten moitas caras e distintas manifestacións, que abranguen tanto
as  agresións  físicas  como  as  psíquicas,  onde  o  maltrato  psicolóxico  é  un
denominador común. 

A humillación da muller,  presente en calqueira tipo de maltrato, ten unha
mesma orixe: o desexo de dominación do home a través do medo. Porque o temor
garante a submisión que o agresor machista persegue e fai que as mulleres que a
sofren teñan medo a saír, medo a facer ou medo simplemente a ser.

Durante  os  últimos  anos,  estamos  a  vivir  en  concreto  un  preocupante
aumento  das  agresións  sexuais  na  poboación  máis  nova.  Entre  os  métodos
utilizados polos agresores, púxose de moda a submisión química; de feito, desde o
2017 un 33% das persoas que sufriron algún tipo de agresión sexual deron positivo
en drogas, alcol ou fármacos ansiolíticos, tal como apunta un informe do Instituto
Nacional de Toxicoloxía e Ciencias Forenses.

O Centro Hospitalario  Universitario  de Ourense,  diante do incremento de
mulleres vítimas de submisión química, puxo en marcha en novembro de 2021 o
primeiro protocolo en Galicia destinado a identificar posibles casos. Dende a súa
posta en marcha, este protocolo activouse dez veces nese centro hospitalario; case
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sempre en mulleres menores de 30 anos. A pesar de que o número de casos non é
polo  de  agora  alarmante,  as  persoas  expertas  si  advirten  de que  se trata  dun
problema  que  vai  en  aumento  e  está  relacionado  moitas  veces  con  agresións
sexuais que poden ser de difícil detección, xa que unha característica común desta
forma de submisión é a amnesia anterógrada: a vítima non lembra nada a partir dun
momento determinado. 

As persoas expertas inciden na importancia de que as mulleres que crean
que foron vítimas de submisión química o denuncien para poder activar o protocolo
que  determine  se  efectivamente  foi  así  e  poder  perseguir  o  delito.  O  Sergas
anunciou que o protocolo que existe en Ourense se vai estender a todas as áreas
sanitarias de Galicia previa consulta ao Observatorio Galego sobre a Violencia de
Xénero. Dende o PSdeG-PSOE consideramos que, unha vez que sexa aprobado, é
conveniente a realización dunha campaña de información nos centros hospitalarios
e de Atención Primaria sobre esta cuestión.

Nos últimos tempos apareceu un novo xeito de agresión ás mulleres máis
novas, “a picada”. Ata o momento estanse investigando varios casos de picadas en
Galicia, e, aínda que a día de hoxe non está claro con que se realiza, é indiscutible
que é un novo xeito de agredir ás mulleres que fai que se impoña o medo entre as
mozas que queren desfrutar do seu tempo de lecer nocturno, xa que os agresores
aproveitan festas e espazos de aglomeración de xente para realizar esta agresión e
pasar desapercibidos.

Este  novo  fenómeno  que  apareceu  no  lecer  nocturno  está  a  obrigar  as
mulleres a tomar precaucións á hora de saír  a festas,  festivais  e discotecas,  e
aumenta  entre  elas  o  medo  e  a  preocupación,  xa  que  cada  vez  se  ven  máis
expostas e inseguras. As mulleres non poden continuar sendo vítimas do capricho
destes agresores machistas e tendo que vivir con medo en lugar de gozar do seu
tempo de lecer.

Ademais, con este método non so podería estar en perigo a liberdade sexual
da  vítima,  senón  que  tamén está  exposta  a  contaxios  de  enfermidades  graves
(como VIH, hepatite, etc.) pola utilización dun obxecto punzante.

As  administracións  públicas  teñen  que  velar  pola  integridade  de  toda  a
cidadanía e defender o dereito de liberdade de movemento e liberdade sexual de
todas  e  todos.  Para  conseguilo  é  imprescindible  traballar  conxuntamente  coa
poboación civil para erradicar esta práctica e todas as agresións sexuais.

O Concello de Lugo leva anos impulsando a instalación dos Puntos Violetas
nas  festas  e  celebracións  para  atender  ás  mulleres  e  ofrecer  a  información
necesaria para saber como actuar ante un caso de violencia contra elas.  Estes
espazos  seguros  para  as  mulleres  deben  seguir  promovéndose  dende  as
administracións  públicas,  xa  que  supoñen  unha  importante  ferramenta  para
concienciar e previr as agresións machistas que poidan sufrir as mulleres durante o
desfrute do seu tempo de lecer nocturno.

Polo  anteriormente  exposto,  o  Grupo  Socialista  do  Concello  de  Lugo
presenta para a súa aprobación polo Pleno Municipal os seguintes ACORDOS:
1. O Concello de Lugo condena calquera tipo de agresión sexual e a utilización
da submisión química con este fin.
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2. O Concello  de  Lugo  insta  ao  goberno  galego  a  estender  canto  antes  o
protocolo do CHOU para detectar casos de submisión química a todas as áreas
sanitarias  de  Galicia  e  desenvolver  unha  campaña  de  información  nos  centros
hospitalarios e de atención primaria.
3. O Concello de Lugo comprométese a seguir establecendo Puntos Violeta
nas festas da localidade, onde existirán protocolos específicos para atender este
tipo de situacións,  e a informar e dar pautas de actuación á Policía Local  para
atender ás vítimas destas novas modalidades de agresións machistas.
4. O  Concello  de  Lugo  comprométese  a  pedir  protocolos  de  acceso  ás
empresas  organizadoras  de  acontecementos  festivos,  así  como  aos  locais
nocturnos, de xeito que se inspeccione a entrada de xiringas dentro do recinto/local.
5. O Concello de Lugo comprométese a realizar campañas de concienciación
que poñan o foco nos agresores e guías de actuación para saber como proceder no
caso de que se presente unha destas situacións.”

Tras a deliberación efectuada, sométese o asunto a votación, acadándose
os seguintes resultados:

Votos emitidos: 25

- Votos a favor: 25 dos Grupos Municipais do Partido Popular, do Partido 
Socialista de Galicia-PSOE, do Bloque Nacionalista 
Galego e de Ciudadanos Lugo.

- Votos en contra: 0
- Abstencións: 0

En  virtude  de  todo  o  cal,  o  Excmo.  Concello  Pleno,  por  unanimidade,
ACORDA:

PRIMEIRO.- O Concello de Lugo condena calquera tipo de agresión sexual
e a utilización da submisión química con este fin.

SEGUNDO.- O Concello de Lugo insta ao goberno galego a estender canto
antes o protocolo do CHOU para detectar casos de submisión química a todas as
áreas  sanitarias  de  Galicia  e  desenvolver  unha  campaña  de  información  nos
centros hospitalarios e de atención primaria.

TERCEIRO.-  O  Concello  de  Lugo  comprométese  a  seguir  establecendo
Puntos Violeta nas festas da localidade, onde existirán protocolos específicos para
atender este tipo de situacións, e a informar e dar pautas de actuación á Policía
Local para atender ás vítimas destas novas modalidades de agresións machistas.

CUARTO.- O Concello de Lugo comprométese a pedir protocolos de acceso
ás  empresas  organizadoras  de  acontecementos  festivos,  así  como  aos  locais
nocturnos, de xeito que se inspeccione a entrada de xiringas dentro do recinto/local.
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QUINTO.-  O  Concello  de  Lugo  comprométese  a  realizar  campañas  de
concienciación que poñan o foco nos agresores e guías de actuación para saber
como proceder no caso de que se presente unha destas situacións.

DELIBERACIÓN

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Pois,  por  parte  do grupo propoñente,  a  portavoz do
Partido Socialista, señora Alonso, tres minutos

-  SILVIA ALONSO PÉREZ: Grazas,  señora  alcaldesa.  E bos  días  a  todos e  a
todas. Desculpen a miña voz hoxe.
A  proposición  que  presentamos  aquí  para  a  súa  aprobación  en  pleno  está
contextualizada dentro da loita contra a violencia machista, que hoxe en día segue
a ser un grave problema. 
A violencia de xénero deixa xa un número escandaloso de 26 vítimas asasinadas
polas súas parellas ou ex-parellas no que vai de ano.
E máis aló da cantidade de mortes, os danos feitos ás mulleres só polo feito de ser
muller  comprenden  violacións,  explotación  sexual,  maltrato  físico  e  maltrato
psicolóxico,  entre  outras agresións,  que,  tristemente,  parecen ir  en  aumento  de
forma alarmante entre a xente nova.
O denominador común é a humillación da muller, que ten a súa orixe na crenza dos
agresores, na súa superioridade e no seu dereito a exercer unha dominación sobre
ela. É a súa forma máis eficaz de sometemento e o uso do medo.
Fronte  a  dereitos  conquistados  con  gran  traballo  ao  longo  de  décadas  e,
poderiamos dicir, atravesando varios séculos, fronte a logros e avances sociais e
políticos, no eido da igualdade entre homes e mulleres, preséntasenos a dolorosa
evidencia  cotiá  da  persistencia  dun  pensamento  machista,  que  se  adapta  aos
tempos, aos medios e ás costumes.
Xunto coa ameaza que dende hai xa uns anos supoñen as violencias dixitais, que
atopar  un agocho no instrumento de ocio  en que se convertiu  Internet  aparece
agora a moda da chamada picada.
A  picada é unha das últimas variantes da chamada submisión química, que está
provocando de novo este medo a saír, condicionando ás mulleres no seu lecer.
A submisión química,  desgraciadamente,  procura sempre a submisión sexual,  e
como forma de violencia machista resulta das máis cobardes e perversas, xa que o
agresor permanece encuberto e o delito é de difícil deteccion.
En 2011,  sospeitábase que arredor dun 17% das agresións sexuais en España
poderían responder ao uso da submisión química.
Dende o 2017, segundo apunta un informe do Instituto Nacional de Toxicoloxía e
Ciencias  Forenses,  o  33%  das  víctimas  de  agresión  sexual  deron  positivo  en
drogas, alcol ou fármacos de distinto tipo.
Resulta  clara,  por  tanto,  a  relación  entre  uso  de  substancias  químicas  para  a
submisión e a complicación engadida na detección da picada,  en concreto pola
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amnesia anterógrada que provoca. Isto é, a vítima non pode lembrar nada a partir
dun momento determinado.
O  Centro  Hospitalario  Universitario  de  Ourense  puxo  en  marcha  o  primeiro
protocolo  en  Galicia  para  a  identificación  de  signos  de  submisión  química  nas
vítimas. Posteriormente, o Sergas fixo un anuncio da extensión deste protocolo a
todas  as  Áreas  sanitarias  de  Galicia,  que  instamos  a  que  se  efectúe  o  antes
posible. Este é un dos puntos claros dos acordos que perseguimos.
No grupo socialista deste concello vemos a necesidades de actuación nas dúas
administracións: autonómica e, por suposto, a local.
Cremos que o problema que nos...

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Finalizou o seu tempo, moitas grazas. Quenda agora
para a portavoz de Ciudadanos.

- MARÍA OLGA LOUZAO ALDARIZ: Calquera tipo de violencia sobre as mulleres,
de  igual  xeito  que  calquera  ataque  á  nosa  liberdade  debe  ser  condeado  e
perseguido, e a submisión química, por desgraza, é unha delas.
Polo tanto, compartímola e apoiamos todos os puntos de acordo a esta proposta
por necesidade de que todas as administracións e todas as forzas políticas se unan
contra esta indefensión das mulleres, principalmente sobre as máis novas.
En agosto deste ano, o goberno galego remitía a sete áreas sanitarias un protocolo
unificado  de actuacións  ante  casos sospeitosos  de  submisión  química  no  noso
sistema  sanitario.  Sen  dúbida,  a  necesidade  deste  protocolo  vén  avalado  polo
incremento de casos de agresións sexuais, nos que se comproban elevada taxas
de alcol e outra drogas, e tamén substancias químicas, segundo datos ofrecidos
polo Instituto Nacional de Toxicología.
Normalmente, entre mulleres novas, de menos de 30 anos, que ven afectado o seu
estado de conciencia dun xeito moi rápido, chegando incluso a producirse estados
de amnesia que poden provocar que se dubide de se existiu ou non unha agresión
sexual.
Este protocolo é imprescindible e xa leva funcionando anos noutras comunidades,
porque, por desgraza, este tipo de agresións non son unha novidade, así que máis
vale tarde que nunca.
Pero non se pode quedar aí, hai que seguir traballando na información e formación
para  todos  os  implicados:  sanitarios,  forzas  e  corpos  de  seguridade,  centros
municipais  de  mulleres,  mozos  e  mozas...  Para  que  saiban  como  actuar  ante
posibles casos de submisión química e se poidan detectar o máis axiña posible
para tratar de aminorar no posible a situación de indefensión e vulnerabilidade que
sinte unha muller que sofre este tipo de agresión.
É importante que exista un protocolo, pero tamén o é que se coñeza, se difunda e
se aplique,  polo  que a coordinación  tamén xoga un papel  importantísimo neste
momento e tamén a administración local, que conta con medios a través do pacto
violencia de xénero para dedicar distintas campañas, que tamén pode profundizar
neste tema.
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Debe ser un compromiso de todos e de todas, tanto a nivel institucional, político e,
por suposto, tamén persoal.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quenda agora para a portavoz
do BNG.

- TAREIXA ANTÍA FERREIRO TALLÓN: Grazas, alcaldesa.
Antes  de  expoñer  a  nosa  argumentación,  vou  dicir  que  imos  apoiar  esta
moción. Por  suposto.  Porque  o  grupo  municipal  do  Bloque  Nacionalista  Galego
sempre mantivemos, e así seguiremos facendo, a postura de apoiar toda iniciativa
que axude a visibilizar e a mellorar a situación das mulleres ante calquera situación
de agresión ou de algunha desigualdade, e incluso maltrato.
Aínda que teñamos diferencias, ou pequenos matices, cremos que é moi importante
xerar  debate  sobre  esta  preocupante  cuestión  fóra  das  datas  sinaladas  no
calendario ás que todo el mundo se suma, aínda que logo haxa quen mire para
outro lado o resto do ano.
Permítanme aos homes que hai aquí hoxe neste salón de plenos, que os convide a
poñerse na pel dunha muller, na pel desas mulleres, cando de noite ou en lugares
pouco transitados,  mentres imos andando,  escoitan,  escoitamos, pasos detrás e
non sabemos... non saben se son dun posible agresor.
Seguramente todas as que aquí estamos sentimos esa intranquilidade nalgún ou en
varios momentos da nosa vida.  Tivemos que pelexar contra esa intranquilidade,
mesmo medo, dende ben novas. Pois agora, a maiores, temos outra intranquilidade
máis, que nos resta liberdade para estar en espazos como aglomeración ou noutros
lugares.
Sobre todo ás mulleres, que non esquezamos que somos o 50% da poboación.
Pode ser que algunha persoa aquí presente pense que esaxero ou dramatizo, pero
non é así. Cando parece que avanzamos na igualdade, aparecen novos métodos
para anular a nosa vontade, a nosa liberdade. Iso si, sen utilizar a forza bruta.
Para contrarrestar esta en esta situación, temos unha ferramenta que, baixo o meu
punto de vista, é unha das únicas: a educación.
É  sabido  que  as  nenas  e  nenos  que  viven  en  familias  onde  ven  maltratos,
humillación, desprezos, agresións... Teñen moitas posibilidades de repitan ese rol
con quen consideren eles máis débiles. Na escola pódese detectar e corrixir se hai
medios,  personal  formado e  suficiente para  poder  atallar  estas  situacións,  pero,
dende logo, coas políticas de recortes nos servizos públicos non é posible. Non lles
podemos esixir ao profesorado máis implicación se nin sequera dan atendido aos
excesivos números de alumnado cos que contan nas súas aulas.
E as administración responsables tampouco...

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moitas grazas. Quenda agora para a portavoz do Partido
Popular.
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-  MARÍA DEL CARMEN LÓPEZ SILVA: Grazas, alcaldesa. Galicia cuenta ya con
un protocolo unificado de actuación ante casos sospechosos de sumisión química
en su sistema sanitario.
El documento ya fue remitido a las siete áreas sanitarias para comenzar a funcionar
de inmediato. Y siempre estará sujeto a permanente revisión y actualización con las
aportaciones que se reciban.
En este sentido, ya se hizo llegar este documento al Observatorio Gallego de la
Violencia de Género, dependiente de la Consellería de Promoción de Emprego e
Igualdade, para que su contenidosea trasladado a susmiembros y sea sometido a
alegatos.
En este observatorio participan, además de diversos departamentos de la Xunta,
representantes de la delegación del gobierno, de la Fegamp, del Tribunal Superior
de Justicia, de la Fiscalía Superior, de Asociaciones de mujeres, de organizaciones
sindicales y empresariales y de Colegios profesionales.
El protocolo elaborado por el Sergas tomó como base el que se había pilotado con
anterioridad en el servicio de urgencias del Área Sanitaria de Ourense Verin y O
Barco, sistematizándolo y adaptándolo a un formato común para todas las áreas
sanitarias y exteniéndolo también a la atención primaria. En concreto, el protocolo
define  las  sustancias  más  habituales  en  los  casos  de  sumisión  química,  los
indicadores de sospecha que deberá tener en cuenta el personal sanitario, tanto de
Atención Primaria como de urgencias hospitalarias.
Dentro de los servicios de urgencias, el protocolo define los motivos de consulta
que deben registrarse en la historia clínica durante el proceso de triaje y realiza
recomendaciones como la realización de preguntas al paciente en un box cerrado y
de la exploración física ante testigos tanto sanitarias, como si lo había querido la
persona afectada, de acompañantes suyas.
El  protocolo  fija  las  pruebas  diagnósticas  y  toxicológicas  a  realizar,  tanto  para
detectar consecuencias clínicas de la sumisión química, como para descubrir las
sustancias empleadas en el presunto delito.
En este último caso, el documento indica los marcadores a realizar a la hora de la
petición de estas pruebas mediante sistema de historia clínica electrónica y define
el procedimiento médico legal para tras la correspondiente denuncia recoger estas
muestras y garantizar una cadena de custodia en colaboración con las fuerzas y
cuerpos de seguridad del estado y el Instituo de Medicina Legal de Galicia.
Por último, el protocolo establece la necesidad de extender un parte de lesiones en
todos los casos y marca unas pautas de seguimiento clínico posterior.
El protocolo identifica como drogas habituales en estos casos aquellas sustancias
solubles en un medio acuoso, que no suelen dar olor, sabor o color a la bebida en
la  que  se  emplean,  que  son  efectivas  en  dosis  bajas  y  que  tienen  efectos
inespecíficos  que  puedan  confundirse  con  una  intoxicación  etílica  o  una
enfermedad, y así no levantar sospechas.
En resumen,  el  objetivo  de este protocolo,  como vén,  ya  en marcha y  ya muy
avanzado,  es  sistematizar  la  sospecha  y  el  diagnóstico,  el  tratamiento  y  el
seguimiento de las víctimas, y coordinar las situaciones entre la sanidad pública y
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los  servicios  policiales  y  judiciales,  para  asegurar  el  correcto  tratamiento  de  la
víctima y facilitar la persecución del delito.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Iniciamos a segunda quenda.
Minuto e medio para a portavoz do Partido Socialista.

-  SILVIA ALONSO  PÉREZ: Ben,  grazas  por  adiantado  a  Ciudadanos,  o  grupo
Ciudadanos, grazas tamén ao BNG e grazas a Maite Ferreiro por completar unha
exposición que sen dúbida coincide en parte coa que tiña preparada.
Ben, o grupo popular, a señora López Silva, xa sabemos que existe ese protocolo,
xa sabemos que funciona ben, estamos contentos con que o haxa, o que pedimos
simplemente é que se implante e se faga efectivo noutros hospitais o antes posible.
Isto...  Un  punto  de  compromiso  coa  administración  autonómica  que  solicitamos
neste acordo. Nada excepcional, creo eu.
Ben,  sabemos que é un problema sanitario,  que ademais,  como xa se ten dito,
supón, non só unha cuestión de igualdade senón unha cuestión de discriminación
sexual, aínda que as mulleres estamos moito máis expostas, e así o din os datos,
senón tamén que é un risco de transmisión de enfermidades polo uso dun obxecto
punzante.
Cremos que debe ser ademais tratado, ademais da existencia do protocolo, cunha
campaña  de  información  nos  centros  hospitalarios  e  en  atención  primaria,
específica sobre esta cuestión.
Por outra banda, cremos fundamental seguir ofrecendo, como vimos facendo nos
últimos anos, os espazos seguros nos Concellos, que son os puntos violeta nas
nosas festas.
Están  atendidos  por  profesionais  que  axudan  á  prevención  das  agresións
machistas...

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, quenda agora para o portavoz de Ciudadanos.

-  MARÍA OLGA LOUZA ALDARIZ: Non  imos  negar,  señora  Ferreiro,  que,  por
desgraza  todavía  existen  aínda  individuos  que  se  neguen  a  falar  de  violencia
machista. Pero, por sorte, non sei vostedes, pero eu si, rodéome todos os dias de
compañeiros homes, familiares homes,  parella home, que comparten e defenden a
situación de indefensión que vivimos moitas mulleres, e que non temos porque saír
con medo ás rúas nos momentos de lecer ou de traballo.
Sendo máis, por sorte, conseguiremos antes acadar unha situación de igualdade de
dereitos, tanto de homes e mulleres,  pero isto é un traballo conxunto de persoas,
de administracións e de colectivos, polo tanto, volvemos a un tema moi recorrente.
Non hai mellores nin peores feministas, hai mulleres e homes que traballan cada
día para acadar unha situación de igualdade e non de indefensión das mulleres.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moitas grazas. Pois quenda agora para a portavoz do
BNG, señora Ferreiro.
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-  TAREIXA ANTÍA FERREIRO TALLÓN: Grazas,  continúo dicindo onde acabei,
que... O excesivo número de alumnados que moitos casos teñen nas aulas e as
administración  responsables  tampouco  aportan  personal  formado  que  saiba
xestionar eses casos.
Malamente poderán tamén os sanitarios de Atención Primaria pararse o necesario
para detectar un caso de maltrato ou un abuso. Bastante teñen con ir atendendo a
longa lista de doentes que teñen que atender cada día nos seus centros de saúde,
a  maiores  de  que  teñan  que  cubrir  tamén  as  baixas  dalgún  compañeiro  ou
compañeira.
Os  puntos  violeta  de  atención  á  información  durante  as  festas,  as  paradas  a
demanda, por exemplo, do servicio de transporte públicos, mesmo a colaboración
como xa se fixo noutros anos, da Asociación de Taxistas de Lugo, para que eles
poidan  prestar  tamén  esa  axuda  nesas  viaxes  nocturnas,  pois  cando  vexan
que unha muller está nunha situación, pois, de perigo, ou mesmo violenta ou con
ese medo.
A educación,  insisto,  é a base se queremos avanzar  realmente na igualdade  e
atallar a perda duns dereitos fundamentais para as personas, a vida e a liberdade.
As  víctimas,  como  dixen  antes,  somos  máis  da  metade  da  poboación.  Señora
Louzao, non sei a que ven saber iso.
Alégrome moito que nunca tivese medo. Eu si,  e ás veces aínda o sigo tendo.
Alégrome moito.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben, moitas grazas. Quenda agora para a portavoz
do Partido Popular.

-  MARÍA  DEL  CARMEN  LÓPEZ  SILVA: Señora  Ferreiro,  parece  mentira  que
ponga en duda la profesionalidad de los profesionales de Atención Primaria.
Le puedo asegurar que todas las mujeres víctimas de violencia de género, tanto en
las  consultas  de  Atención  Primaria  como  en  Urgencias  Extrahospitalarias,  son
atendidas con todo el  respeto,  con todo el  tiempo y con todo el  cariño  que se
necesite. Vale?
Y ahora sigo. En este grupo municipal estamos, como no puede ser de otra forma,
convencidos de que es necesario erradicar  cualquier  tipo de violencia  contra la
mujer.
En este caso,  el  de la sumisión química,  haciendo a la víctima muy vulnerable.
Muchas  veces  sin  saber  que  ha  pasado  y  presentándose  en  los  servicios  de
urgencias, intentando explicar lo que pueda recordar, ya que en muchas ocasiones
hay una amnesia.
Se puede haber despertado en un lugar al que no sabe cómo ha llegado y muchas
veces  son  indicadores  de  que  ha  habido  contacto  sexual  sin  que  ella  tenga
consciencia.
No pensemos en sustancias extrañas. En nuestro medio no hay una droga de la
violación.  Se utiliza cualquiera que deprima el sistema nervioso central, altere el
nivel de conciencia y deje a la víctima sin voluntad.
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Por todo lo expuesto, y como siempre, este grupo municipal del Partido Popular, en
lucha contra la violencia de género, vamos a votar sí a esta propuesta, en la que
esperamos que los compromisos adquiridos por el Concello no queden en papel
mojado y matizando que la Xunta, como antes he explicado, ya tiene su protocolo,
como  he  explicado,  que  ya  está  en  todas  las  áreas  sanitarias,  y  que  el
funcionamiento es inminente en las mismas. Gracias.

-  LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois última  quenda  para  a
portavoz do Partido Socialista, trinte segundos.

- SILVIA ALONSO PÉREZ: Pois grazas tamén ao grupo Popular e á señora López.
Simplemente,  insisto  en  que  cómpre  tamén  unha  campaña,  coma  non,  de
sensibilización sobre a submisión química, destinada aos locais de ocio nocturno.
En Lugo parécenos importante, así como a achega de materiais de información e
pautas de actuación á nosa Policía Local, que faciliten a detección do delito, que
moitas veces se escapa inadvertido.
Coa axuda de todos e de apoio deste pleno, ,confiamos en poder frear esta nova
forma  de  agresión  e,  sobre  todo,  non  permitir  que  se  sexa  o  medo  e  non  a
prudencia o que determine o lecer das nosas mulleres.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi ben,  pois  con ese obxectivo último unánime por
parte do pleno, pois imos proceder á votación desta proposta.

B) PARTE DE INFORMACIÓN, IMPULSO E CONTROL

ACTAS E GOBERNO

15/125  DACIÓN DE CONTA DOS DECRETOS QUE OBRAN NO SERVIZO DE
ACTAS E GOBERNO DENDE O DÍA 13 DE XULLO DE 2022, RECOLLIDOS NO
LIBRO ÚNICO DE RESOLUCIÓNS (Exp. 2022/G004/000725).

En conformidade co informe do Secretario Xeral do Pleno, obrante no expediente, e
para dar cumprimento ao establecido no artigo 42 do Regulamento de organización,
funcionamento e réxime xurídico das entidades locais aprobado polo Real decreto
2568/1986, do 28 de novembro, así como no disposto no artigo 22 do Regulamento
orgánico  municipal  do  Pleno  do  Concello  de  Lugo,  ao  Excmo.  Concello  Pleno
DÁSELLE CONTA das resolucións ditadas pola Alcaldía e polos seus Delegados e
Delegadas, que obran no Servizo de Actas e Goberno dende o día 13 de xullo de
2022, coa numeración 7228/2022 a 8876/2022, na plataforma electrónica TECOL,
recollidas no Libro único de resolucións correspondente ao ano 2022.
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De  todo  o  cal,  o  Excmo.  Concello  Pleno  quedou  informado  para  os
oportunos efectos.

TESOURERÍA

16/126  DACIÓN  DE  CONTA  DO  INFORME  DE  MOROSIDADE
CORRESPONDENTE AO SEGUNDO TRIMESTRE DE 2022.

Ao abeiro do artigo 4.4 da  Lei 15/2010, de 05 de xullo,  de modificación da Lei
3/2004,  de 29 de decembro,  pola que se establecen medidas de loita  contra a
morosidade  nas  operacións  comerciais,  DÁSELLE  CONTA  ao  Pleno  da
Corporación do Informe de morosidade correspondente ao primeiro trimestre de
2022  emitido  pola   Tesoureira  Municipal  en  data  22  de  xullo  de  2022  e  que
literalmente di:

“ASUNTO: INFORME DE MOROSIDADE DO SEGUNDO TRIMESTRE DE 2022.
LEXISLACIÓN APLICABLE.
- Lei 15/2010, de 5 de xullo, de modificación da Lei 3/2004, de 29 de decembro,
pola  que  se  establecen  medidas  de  loita  contra  a  morosidade  nas  operacións
comerciais.

- Guía  do Ministerio de Economía e  Facenda  de 23/03/2011 para a elaboración
dos Informes trimestrais que as entidades locais deben remitir ó citado Ministerio,
en cumprimento do artigo cuarto da Lei 15/2010, de 5 de xullo, de modificación da
Lei 3/2004, de 29 de decembro, pola que se establecen medidas de loita contra a
morosidade nas operacións comerciais.

- Real Decreto-Lei 4/2013, de 22 de febreiro de medidas de apoio ó emprendedor e
de estímulo de crecemento e da creación de emprego

- Real-Decreto Lei 8/2013, de 28 de xuño de medidas urxentes contra a morosidade
das  administracións  públicas  e  de  apoio  a  entidades  locais  con  problemas
financeiros.

- Lei 9/2017, de 08 de novembro, Lei de Contratos do sector público (LCAP).

- Lei 11/2013, de 26 de julio, de medidas de apoio ó emprendedor e de estímulo do
crecemento e da creación de emprego.

- Lei Orgánica 9/2013,  de 20 de decembro,  de control  da debeda comercial  no
sector público.
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- Nota do Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas para a aplicación da
disposición  transitoria  décima  da  Lei  27/2013  de  27  de  decembro  de
Racionalización e Sostenibilidade da Administración Local (LRSAL).

-  Nota  do  Ministerio  de  Hacienda  y  Administraciones  Públicas  de  15/01/2014
relativa á aplicación da disposición transitoria décima da Lei 27/2013,  de 27 de
decembro, de Racionalización e Sustentabilidade da Administración Local (LRSAL).

- Real Decreto 635/2014, de 25 de xullo polo que se desenvolve a metodoloxía do
cálculo do período medio de de pago a proveedores das Administracións Públicas e
as  condicións  e  o  procedemento  de  retención  de  recursos  dos  rexímenes  de
financiación,  previstos  na  Lei  Orgánica  2/2012,  de  27  de  abril,  de  Estabilidade
Orzamentaria  e  Sostenibilidade  Financeira,  modificado  polo  Real  Decreto
1040/2017, de 22 de decembro.

-  Guía  do  Ministerio  de  Facenda  e  Administracións  Públicas  para  a
cumplimentación da aplicación e o cálculo do período medio de pago das EELL,
Real Decreto 635/2014, de 25 de xullo.

INFORME.
PRIMEIRO. A Lei Orgánica 2/2012, do 27 de abril, de Estabilidade Orzamentaria e
Sustentabilidade Financeira -LOEOESF-, na súa redacción dada pola Lei Orgánica
9/2013,  de 20 de decembro,  de control  da débeda comercial  no sector  público,
despois de dispor que as actuacións das Administracións Públicas están suxeitas
ao principio de sustentabilidade financeira (art. 4 LOEOESF na súa redacción dada
pola LO 6/2015), define ésta como a capacidade para financiar compromisos de
gasto  presentes  e  futuros  dentro  dos  límites  de  déficit,  débeda  pública  e
morosidade de débeda comercial  conforme ao establecido na Lei,  na normativa
sobre morosidade e na normativa europea. Enténdese que existe sustentabilidade
da débeda comercial cando o período medio de pago aos provedores non supere o
prazo máximo previsto na normativa sobre morosidade. Para ou cumprimento do
principio de sustentabilidade financeira as operacións financeiras someteranse ao
principio de prudencia financeira.

O período medio de pago definido no Real Decreto 635/2014, de 25 de xullo, mide
o retraso no pago da debeda comercial en términos económicos, como indicador
distinto respecto do periodo legal  de pago establecido na Lei  9/2017,  de 08 de
novembro, Lei de Contratos do Sector Público, e na Lei 3/2004, de 29 de decembro,
pola  que  se  establecen  medidas  de  loita  contra  a  morosidade  nas  operacións
comerciais. 

Durante o tempo de vixencia do Real Decreto 634/2014 xurdiron dúbidas sobre a
súa compatibilidade coa Directiva 2011/7/UE, de 16 de febrero de 2011, pola que
se establecen medidas de loita contra a morosidade nas operacións comerciais, así
como coa Lei 3/2004, de 29 de decembro.
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Neste  senso,  a  modificación  efectuada  polo  Real  Decreto  1040/2017  de  22  de
decembro,  aclara  a  diferenza  entre  o  concepto  do  período  medio  de  pago  a
provedores ao que se refire a LO 2/2012, e o prazo máximo de pago a provedores
ao que se refire a normativa en materia de morosidade. O primeiro é o intervalo
temporal no que cada administración debedora debe facer fronte ás débedas cos
seus provedores computado como prazo medio,  cuxo incumprimento da lugar  á
adopción das medidas previstas na LO 2/2012 para o aseguramente de parte do
pago. Polo contrario, o segundo constitúe un intervalo de tempo suxeito a precisas
regras de cálculo cuxo incumprimento provoca o deveño automático de xuros da
débeda impagada.

Coa entrada en vigor do Real Decreto 1040/2017 de 22 de decembro, prodúcese
unha modificación na metodoloxía do cálculo do Período Medio de Pago, xa que o
cómputo  realízase  desde  a  aprobación  dos  documentos  de  conformidade  das
facturas incluídas no mesmo. Elo implica que o PMP xa non pode ser negativo e
que non poida ser obxecto de comparación en termos homoxéneos cos calculados
ata  o  mes  de  abril  de  2018,  o  que  sí  pode  seguir  a  facerse  coas  cifras  de
morosidade, se ben, o límite máximo segue situado en 30 días. 

Para  o  cálculo  do  período medio  de pago  a  proveedores  téñense  en conta  as
facturas expedidas desde o 1 de xaneiro de 2014 que consten no rexistro contable
de facturas ou sistema equivalente, e as certificacions mensuais de obra aprobadas
a partir da mesma data.

Quedan  excluidas  as  obrigas  de  pago  contraídas  entre  entidades  que  teñan  a
consideración de Administracións Públicas no ámbito da contabilidade nacional e as
obrigas pagadas con cargo ó Fondo para a Financiación dos Pagos a Proveedores.
Asimesmo, quedan excluidas as propostas de pago que sexan obxecto de retención
como consecuencia  de  embargos,  mandamentos  de  execución,  procedementos
administrativos de compensación ou actos análogos ditados polos órganos xudiciais
ou administrativos.

SEGUNDO. O artigo 4 da Lei 15/2010, do 5 de xullo, de modificación da Lei 3/2004,
do 29 de decembro, pola que se establecen medidas de loita contra a morosidade
nas operacións comerciais, respecto da Administración Local, dispón que

«3.  Os  Tesoureiros  ou,  na  súa  falta,  Interventores  das  Corporacións  locais
elaborarán trimestralmente un informe sobre o cumprimento dos prazos previstos
nesta  Lei  para  o  pago  das  obrigacións  de  cada  Entidade  local,  que  incluirá
necesariamente o número e contía global das obrigacións pendentes nas que se
estea incumprindo o prazo.

    4. Sen prexuízo da súa posible presentación e debate no Pleno da Corporación
local, devandito informe deberá remitirse, en todo caso, aos órganos competentes
do Ministerio de Economía e Facenda e, no seu respectivo ámbito territorial, aos
das Comunidades Autónomas que, con arranxo aos seus respectivos Estatutos de
Autonomía, teñan atribuída a tutela financeira das Entidades locais. Tales órganos
poderán igualmente requirir a remisión dos citados informes».
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TERCEIRO. Os datos,  obtidos do aplicativo  da contabilidade municipal  a 31 de
marzo  de  2022,  e  rendidos  na  Oficina  Virtual  de  Coordinación  coas  Entidades
Locais do Ministerio de Hacienda y Función Pública son os seguintes:

1. Obrigas pagadas en prazo.
No segundo  trimestre  do  ano  2022  realizouse  o  pagamento  de  1.054  facturas,
ascendendo  o  importe  global  das  mesmas  a  14.797.610,49  euros.  De  ditas
facturas,  662  foron  pagadas  dentro  do  prazo  establecido.  O  importe  total  das
facturas pagadas en prazo ascendeu a 6.481.585,74 euros.

O número de facturas pagadas en prazo supón o 62,81% do total de facturas,
e o importe pagado en prazo supón o 43,80% do total pagado.
2. Obrigas pagadas fora prazo.
No segundo  trimestre  do  ano  2022  realizouse  o  pagamento  de  1.054  facturas,
ascendendo  o  importe  global  das  mesmas  a  14.797.610,49  euros.  De  ditas
facturas, 392 foron pagadas fora do prazo anteriormente reflectido. O importe total
das facturas pagadas fora de prazo ascendeu a 8.316.024,75 euros.

O número de facturas pagadas fóra de prazo supón o 37,19% do total  de
facturas, e o importe pagado fóra prazo supón o 56,20% do total pagado.
3. Período medio de pago.
O período medio de pago (PMPE) é  de 71,04 días.

4. Facturas pendentes de pagamento ao final do trimestre.

Do total  de facturas quedaron pendentes de pagamento a 30 de xuño de 2022
1080, que representan un importe global total de 14.650.906,81 euros.

Das anteditas facturas, 763, 9.201.704,91 euros estarían pendentes de pagamento
pero  aínda  dentro  do  prazo  legalmente  previsto  para  poder  efectualo.  As  317
restantes, 5.449.201,90 euros, incumprirían o prazo legal de pagamento.

5. Período medio de pago pendente.
O período medio de pago pendente (PMPP) é  de 58,24 días.

6. Xuros de demora.
Durante o segundo trimestre de 2022 aboáronse xuros de demora por importe total
de 0,00 euros.

7. Períodos medios de pago mensuais:
Os períodos de PMP incluídos son os seguintes:

Periodos de PMP
incluidos PMP (días)

Abril 2022 10,91

Maio 2022 12,31
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Xuño 2022 12,05

CUARTO. De conformidade co disposto no apartado 4 do artigo 4º da Lei 15/2010,
sen prexuízo da súa posible presentación e debate no Pleno da Corporación local,
o presente informe remitiuse aos órganos competentes do Ministerio de Hacienda.

QUINTO. Os  datos  do  segundo  trimestre  2022  reflicten  unha  ralentización  no
procedemento de tramitación das facturas que levou a un empeoramento dos datos
e a un incumprimento de novo dos prazos de morosidade trimestrais. Así, diminúe a
porcentaxe do número de facturas pagadas dentro do prazo legal e o do importe
total pagado en prazo.

Pola contra, diminúe o período medio de pago pendente ata os 58,24 días.

O importe de facturas  das compañías  eléctricas  historicamente  supón a maior
parte do importe de facturas pendentes de pago,  tendo cando se lles presta
conformidade  nalgúns  casos  máis  de  365  días  de  espera,  e  que  de  ser
conformadas,  deben aprobarse no Pleno Municipal  mediante  un recoñecemento
extraxudicial  de  crédito  o  que  alonga  todavía  máis  os  seus  prazos  de
pagamento. Este importe tan alto destas facturas e por ese longo prazo de espera,
está alterando a media do cálculo do período de pago da normativa de morosidade.
En calquera caso, incluso as que non teñen un período tan longo de espera, téñeno
da suficiente entidade como para alteralos datos de pago do resto das facturas
municipais  que  conforman  os  distintos  Servizos  e  que  se  están  a  tramitar  con
normalidade  e  dentro  dos  prazos  legais  salvo  excepcións.  A  sinatura  do  novo
contrato  de  subministración  de  enerxía  eléctrica  as  instalacións  municipais  do
Concello de Lugo permitiu acadar un lixeiro mellor control das facturas, así como
unha  melloría  na  xestión  do  procedemento  de  conformidade  e  tramitación  das
mesmas.

Tal e como se ven informando de forma reiterada desde o exercicio 2016, dos datos
que constan na Contabilidade Municipal pódese apreciar que desde que as facturas
son aprobadas polo órgano municipal competente e se realiza a toma de razón na
contabilidade  municipal  (fase «P» contable)  ata  que a Tesourería  realiza  o seu
pagamento transcorren escasos días, o que pon de manifesto que NON EXISTE
un problema de liquidez nin imposibilidade financeira ningunha para poder
afrontar os pagamentos municipais. De feito, desde o cambio no cálculo do
PMP pola entrada en vigor do Real Decreto 1040/2017, de 22 de decembro,
que pasa a medir os días que transcorren desde a aprobación das facturas ata
o seu pago efectivo, o PMP do Concello de Lugo atópase por debaixo dos 30
días legalmente establecidos. Igualmente, os reducidos períodos medios de
pago do Concello coadxuvaron á mellora dos datos de morosidade, xa que
apenas suman días aos de tramitación das facturas. 
Así pois, os incumprimentos que se teñen producido en materia da normativa
de morosidade están a  reflectir  unha deficiente  e  lenta  xestión  interna na
tramitación  administrativa  das  facturas  pero  en  ningún  caso  un problema
financeiro ou de liquidez para atender en prazo os pagamentos.
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SEXTO. Tal e como xa se dixo en informes anteriores, o calendario fiscal fixado por
esta  Tesourería  Municipal  desde  o  ano  2012  reparte  ao  longo  do  exercicio
económico tódolos padróns fiscais máis importantes en contía para garantir  que
durante todo o  ano se produzan ingresos e  evitar  desequilibrios  de liquidez  na
tesourería, ademais de repartir no tempo a carga tributaria para o contribuínte.

Finalmente,  o  Calendario  e  Orzamento  de  Tesourería  realizado  para  a
subministración de datos na Oficina Virtual para a Coordinación Financeira coas
Entidades Locais no cuarto trimestre de 2021 segue estimando que se garantiza a
cobertura financeira e de liquidez das obrigas que se puideran aprobar e que se
atopan pendentes.

Reitérase  por  tanto  a  necesidade  de  tramitar  nos  prazos  establecidos  na
normativa de morosidade as facturas que están pendentes así como as que
entren por rexistro de entrada para evitar incumprimentos e, sobre todo, o
abono  de  xuros  de  demora  aos  contratistas,  o  que  xera  un  prexuizo
económico a esta entidade”.

De todo  o  cal,  o  Excmo.  Concello  quedou  informado para  os  oportunos
efectos.

17/127  DACIÓN DE CONTA DAS RESOLUCIÓN DE TESOURERÍA DITADAS
DURANTE OS MESES DE XUÑO, XULLO E AGOSTO DE 2022.

En  conformidade  co  informe  da  Tesourería  desta  mesma  data  e  para  dar
cumprimento  ao  establecido  no  artigo  42  do  Regulamento  de  Organización,
Funcionamento  e  Réxime  Xurídico  das  Entidades  Locais,  aprobado  polo  Real
Decreto 2568/1986,  do 28 de novembro,  así  como ao disposto no artigo 22 do
Regulamento  Orgánico  Municipal  do  Pleno  do  Concello  de  Lugo,  ao  Excmo.
Concello  Pleno  DÁSELLE  CONTA  das  resolucións  ditadas  pola  Tesoureira
Municipal e Titular do Órgano de Xestión Económico-Financeira durante os meses
de xuño, xullo e agosto, coa numeración 36/2022 á 85/2022.

“ASUNTO: INFORME DE RESOLUCIÓNS DE TESOURERÍA.
PRIMEIRO. Do 01 de xuño ao 31 de agosto de 2022 ditáronse por esta Tesourería
as seguintes resolucións:

Nº de Expediente Asunto Número de
documento

Fecha
Firma

2022/T030/000044
Resolución Tesourería recurso reposición 
providencia constrinximento Vila Parga 
Sonia

2022/36 02/06/2022

2022/T030/000043 Resolución Tesourería recurso reposición 
dilixencia embargo Regueiro Reguero 

2022/37 02/06/2022
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Alberto

2022/T030/000040
Resolución Tesourería recurso reposición 
dilixencia de embargo Esteves dos Santos
M. José

2022/38 02/06/2022

2022/T030/000042
Resolución Tesourería recurso reposición 
dilixencia de embargo OLADEHINDE 
SUNDAY TAIWO

2022/39 02/06/2022

2022/T030/000041
Resolución Tesourería recurso reposición 
providencia de constrinximento González 
Fernández Julio José

2022/40 02/06/2022

2022/T030/000045

Resolución Tesourería recurso reposición 
Servicios Sanitarios de Monforte SL
Exptes. 2021-B-0000382 2019-B-0000646
e 2019-B-0000643

2022/41 02/06/2022

2022/T030/000046
Resolución Tesourería recurso reposición 
providencia constrinximento López 
Luaces Raquel

2022/42 02/06/2022

2022/T030/000049 Resolución Tesourería devolución 
embargo Rodríguez Díaz Lois 2022/43 03/06/2022

2022/T030/000048 Resolución Tesourería devolución 
embargo Álvarez Carballo Germán 2022/44 03/06/2022

2022/T030/000051 Resolución Tesourería devolución 
embargo Solana Ferreira Francisco José 2022/45 06/06/2022

2022/T030/000050 Resolución Tesourería devolución 
embargo Pallares López Víctor Manuel 2022/46 06/06/2022

2022/T030/000052
Resolución Tesourería recurso 
providencia constrinximento Llantén 
Ramírez Dignory

2022/47 07/06/2022

2022/T030/000053 Resolución Tesourería devolución 
embargo Borja Hernández Libertad 2022/48 07/06/2022

2022/T030/000054 Resolución Tesourería devolución 
embargo Ozores Folgueiras Ana Luz 2022/49 07/06/2022

2022/T030/000059
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia constrinximento 
Fernández Mouriño M. Carmen

2022/50 14/06/2022

2022/T030/000058
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia contrinximento 
Domínguez Campo Juan Carlos

2022/51 14/06/2022

2022/T030/000057
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia de constrinximento 
Castañal Fernández Jorge

2022/52 14/06/2022

2022/T030/000056
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia de constrinximento 
Calo Domínguez Martín

2022/53 14/06/2022

2022/T030/000055
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia de constrinximento 
Alderete Cynthia Paola

2022/54 14/06/2022

2022/T030/000060 Resolución Tesourería recurso reposición 2022/55 14/06/2022
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contra dilixencia de embargo Antonio 
Otero Montero

2022/T030/000061
Resolución Tesourería recurso reposición 
providencia constrinximento Blanco 
Teijeiro M. Isabel

2022/56 16/06/2022

2022/T030/000063
Resolución Tesourería recurso reposición 
providencia constrinximento Rivas 
Fernández Manuel

2022/57 17/06/2022

2022/T030/000064
Resolución Tesourería recurso 
providencia constrinximento López Díaz 
José Antonio

2022/58 17/06/2022

2022/T030/000065

Resolución Tesourería recurso 
providencia constrinximento Servicios 
Sanitarios de Monforte SL
Exptes. 2019B0000143 2019B0000275 e 
2019B0000418

2022/59 20/06/2022

2022/T030/000066 Resolución Tesourería devolución 
embargo García Fernández Ángel 2022/60 21/06/2022

2022/T030/000067
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra dilixencia de embargo Fraga 
Gayoso Jaime Jesús

2022/61 23/06/2022

2022/T030/000068
Resolución Tesourería resolución recurso 
reposición contra providencia 
constrinximento Varela Rodil Juan J.

2022/62 24/06/2022

2022/T030/000073 Resolución Tesourería devolución 
embargo indebido Mariño Allegu Bruno 2022/63 21/07/2022

2022/T030/000072

Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia de constrinximento 
derivación responsabilidade subsidiaria 
afección taxas Arias Castro Carlos 
(Iglesias Navia Manuel)

2022/64 21/07/2022

2022/T030/000071
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia de constrinximento 
Roca Lage Plácido HX

2022/65 21/07/2022

2022/T030/000070

Resolución Tesourería alegacións 
requirimento cotitularidade García 
Monasterio Juan Carlos HX (Fernández 
Illán M. Pilar)

2022/66 21/07/2022

2022/T030/000069

Resolución Tesourería recurso reposición 
contra dilixencia de embargo no expte. de 
derivación de responsabilidade subsidiaria
ao administrador de Construcciones Pena
SL (Pena Monasterio Julio Leonardo)

2022/67 21/07/2022

2022/T030/000074 Resolución Tesourería recurso reposición 
contra embargo Iglesias Varela Elizabeth 2022/68 22/07/2022

2022/T030/000075
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra diligencia de embargo Martín 
Medida Christopher David

2022/69 22/07/2022

2022/T030/000077 Resolución Tesourería comunicación 2022/70 22/07/2022
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nova débeda DRS afección taxas Fisterra 
de Inversiones SL

2022/T030/000076
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia de constrinximento Pin 
Díaz Remedios

2022/71 22/07/2022

2022/T030/000084
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra dilixencia de embargo Hnas. 
Pillado Carballedo

2022/72 08/08/2022

2022/T030/000083
Resolución Tesourería alegacións 
requirimento cotitularidade Piñeiro Ramos
Ana María (Piñeiro Lugilde Eduardo)

2022/73 08/08/2022

2022/T030/000078
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia constrinximento Cao 
Cancio Manuel

2022/74 08/08/2022

2022/T030/000082
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia constrinximento 
Rodríguez Domínguez Gabriel

2022/75 08/08/2022

2022/T030/000080
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia constrinximento Iglesia
Vila David

2022/76 08/08/2022

2022/T030/000079
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia constrinximento Fraga 
Pérez José Ramón

2022/77 08/08/2022

2022/T030/000081
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia constrinximento Baena
Ozores Carlos Luis

2022/78 09/08/2022

2022/T030/000086
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia de constrinximento 
xuño López Luaces Raquel

2022/79 10/08/2022

2022/T030/000085
Resolución Tesourería recurso 
providencia constrinximento Muñoz 
Guzon Fernando Mª.

2022/80 25/08/2022

2022/T030/000090
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra dilixencia de embargo Dávila del 
Cerro Rodrigo

2022/81 30/08/2022

2022/T030/000089
Resolución Tesourería recurso reposición 
providencia constrinximento Vinhais 
Nascimento Ivan Filipe

2022/82 30/08/2022

2022/T030/000088
Resolución Tesourería recurso reposición 
providencia constrinximento Lema Corral 
Manuel Roberto

2022/83 30/08/2022

2022/T030/000087
Resolución Tesourería recurso reposición 
providencia constrinximento Ugarte López
José Casto

2022/84 30/08/2022

2022/T030/000091
Resolución Tesourería recurso reposición 
contra providencia de constrinximento 
Maseda Docampo Cristina

2022/85 30/08/2022
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SEGUNDO.  Visto  o  establecido  no artigo  42 do Regulamento  de Organización,
Funcionamento  e  Réxime  Xurídico  das  Entidades  Locais,  aprobado  polo  Real
Decreto  2568/1986,  do 28  de  novembro,  así  como o disposto  no artigo  22  do
Regulamento  Orgánico  Municipal  do  Pleno  do  Concello  de  Lugo,  ao  Excmo.
Concello  Pleno  DÁSELLE  CONTA  das  resolucións  ditadas  pola  Tesoureira
Municipal e Titular do Órgano de Xestión Económico-Financeira.”

De  todo  o  cal,  o  Excmo.  Concello  Pleno  quedou  informado  para  os
oportunos efectos.

DESENVOLVEMENTO LOCAL

18/128 DACIÓN DE CONTA DA APROBACIÓN DO PLAN DE ACCIÓN LOCAL,
ENMARCADO NA AXENDA URBANA ESPAÑOLA 2030, DENOMINADO: LUGO
CIDADE VERDE.

Examinado  o  expediente  tramitado  para  os  efectos  e  vista  a  proposta  da
dependencia de Desenvolvemento Local, do 19 de setembro de 2022, conformada
pola Concelleira Delegada, do teor literal seguinte:

“Instruído  expediente  relativo  á  elaboración  do  Plan  de  Acción  Local  “LUGO,
CIDADE VERDE”.
Á vista da Orde TMA/957/2021, de 7 de setembro, pola que se aproban as bases
reguladoras  da concesión de axudas para a elaboración de proxectos piloto  de
plans  de  acción  local  da  Axenda  Urbana  Española,  e  a  convocatoria  para  a
presentación de solicitudes para a obtención das subvencións polo procedemento
de concorrencia competitiva.  O Concello  de Lugo,  presentou unha solicitude  de
subvención,  o  13  outubro  de  2021,  resolta  favorablemente  polo  Ministerio  de
Transportes, Mobilidade e Axenda Urbana (MITMA), en data 11 de novembro de
2021,  concedendo  unha  subvención  por  importe  de  200.000  euros,  para  a
elaboración do Plan de Acción denominado “LUGO CIDADE VERDE”. 
O Plan  de  Acción  “LUGO  CIDADE  VERDE”, concíbese  como  ferramenta  de
planificación estratéxica e de gobernanza do Concello de Lugo, que contribúe á
implementación da AUE, evidenciando o compromiso municipal  tanto coa propia
AUE como coa Axenda  Urbana Europea  e  os Obxectivos  de Desenvolvemento
Sustentable  (ODS)  da Axenda  2030,  e   o  e  que  se abordan  o  dez obxectivos
estratéxicos. Por cada un de devanditos obxectivos estratéxicos estableceuse un
ámbito de análise e diagnóstico previo: (1) Territorio, paisaxe e biodiversidade, (2)
Modelo de cidade; (3) Cambio climático e resiliencia; (4) Xestión sustentable dos
recursos e economía circular,  (5) Mobilidade e transporte, (6) Cohesión social  e
igualdade de oportunidades, (7) Economía urbana; (8) Vivenda; (9) Era dixital; (10)
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Gobernanza. O Plan de acción LUGO, CIDADE VERDE, está  integrado por liñas
de actuación que dan resposta ás necesidades expostas no Diagnóstico previo, e
que ofrecen solucións (proxectos, instrumentos, actuacións, etc.), para cumprir o
dez obxectivos estratéxicos sinalados pola AUE, e anteriormente citados.
O Plan de Acción “LUGO CIDADE VERDE” aprobouse mediante Acordo 2/521 da
XGL de 9 de setembro de 2022, que acordaba entre outros:

“PRIMEIRO.- Aprobar o  Plan de Acción “LUGO, CÍDADE VERDE” coas
súas liñas  de actuación,  para  dar  resposta  ás  necesidades  formuladas  e
expostas  no  Diagnóstico  previo,  que  ofrecen  solucións  (proxectos,
instrumentos,  actuacións,  etc.) para cumprir  o dez obxectivos estratéxicos
sinalados pola AUE: (1) Territorio, paisaxe e biodiversidade, (2) Modelo de
cidade;  (3)  Cambio  climático  e  resiliencia;  (4)  Xestión  sustentable  dos
recursos  e  economía  circular,  (5)  Mobilidade  e  transporte,  (6)  Cohesión
social e igualdade de oportunidades, (7) Economía urbana; (8) Vivenda; (9)
Era dixital; (10) Gobernanza”. 
SEGUNDO.- Remitir  ao  Ministerio  de  Transportes,  Mobilidade  e  Axenda
Urbana o Plan de Acción LUGO, CÍDADE VERDE, para que este permita o
seu coñecemento xeneralizado a través da páxina Web da Axenda Urbana
Española,  así  como  remitir  a  información  derivada  da  avaliación  e
seguimento  deste  Plan  de  Acción,  mediante  o  sistema  de  indicadores
proposto pola Axenda Urbana, polo menos cada tres anos durante o tempo
de vixencia previsto para o Plan de Acción.
TERCEIRO.- Dar conta ao Pleno Municipal da Aprobación do Plan de acción
LUGO, CÍDADE VERDE”.

Tendo en conta todo o anterior, se propón dar conta ao Pleno municipal:
- da Aprobación do Plan de Acción “LUGO, CIDADE VERDE”, obedecendo ao

disposto no punto 3 do Acordo 2/521 da XGL, de 9 de setembro de 2022.”

De  todo  o  cal,  o  Excmo.  Concello  Pleno  quedou  informado  para  os
oportunos efectos.

C) ROGOS E PREGUNTAS

ROGOS:

A)  ROGO  DO  GRUPO  MUNICIPAL  DO  PARTIDO  POPULAR,  NÚMERO
305/2022 DE REXISTRO DE PLENO, PARA PÓR EN MARCHA UN PLAN DE
DESBROCES E LIMPEZA DE PARCELAS QUE SON ORIXE DE PROBLEMAS
DE SALUBRIDADE E SEGURIDADE AO LONGO DA CIDADE.

Visto o citado rogo, expresivo do seguinte:
O estado de abandono que presentan diversas zonas da cidade fan preciso

que se poña en marcha un plan de desbroces para as zonas pendentes de limpeza
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que  permita  poñer  a  cidade  en  condicións  aptas  para  que  os  cidadáns  podan
disfrutar dos diferentes barrios e rúas. Son cada vez máis o número de parcelas
que son orixen de problemas de salubridade e seguridade  ao longo da cidade. A
legislación vixente da armas ás administracións para actuar con axilidade e poñer
os medios precisos para a prevención de incendios.

O Grupo Municipal do Partido Popular trae ante o  PLENO un  ROGO para
que se proceda ao desbroce de:

* San Eufrasio

* Rei Chiquito, Lugar de Xián nº5 (xa solicitado polo titular da finca)
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* Santo Domingo nº22
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* Pintor Pacíos nº8 (xa solicitado polo titular en agosto de 2021) 
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* Galegos

122

C
V
D
:
 
w
G
4
T
B
r
V
T
1
N
Y
b
T
t
5
y
6
N
1
Y

V
e
r
i
f
i
c
a
b
l
e
 
e
n
 
l
a
 
S
e
d
e
 
E
l
e
c
t
r
ó
n
i
c
a
 
d
e
l
 
O
r
g
a
n
i
s
m
o
.



ACTAS E GOBERNO
RBB/jch
Refª: ispac2180659362116710313.doc
Asunto: PLENO ORDINARIO DO 29-9-2022

-  ANTONIO  AMEIJIDE  OSORIO: Grazas,  alcaldesa. Como  todos...  Como  ben
saben, mellor ca nós probablemente incluso, no 2018 cambiou a Lei de Prevención
e Defensa contra incendios forestais, e deu unhas ferramentas ao Concello de Lugo
e  a  todos  os  concellos  para  poder  actuar  con  maior  dilixencia  e  con  maior
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contundencia contra as parcelas, contra os terreos públicos e privados que están
nun mellorable estado de mantemento e de conservación.
Nós traemos neste rogo catro exemplos, eu creo que moi gráficos, da situación.
Pero son só catro exemplos das ducias, dos centos exemplos que temos na cidade.
Pero hai algún no que hay que ter especial  precaución pola súa proximidade a
núcleos de población, pola súa cercanía a pisos, a inmobles, a casas... E algúns
destes, pois esta situación: vemos este exemplo en San Eufrasio, poden ver tamén
esta a vivenda que está absolutamente cuberta ou sendo absorbida practicamente,
en Rei Chiquito, practicamente absorvida pola parcela do lado, ou mesmo aquí, no
propio casco histórico, en Santo Domingo, pois unha parcela que está provocando
notables problemas de insalubridade e inseguridade incluso tamén, en pleno centro
da cidade. En Galegos tamén temos outro exemplo moi gráfico, pero, en definitiva,
por non estenderme máis, esta é a situación que hai por todos os barrios. Pedimos
actuar  puntualmente  nestas  catro  parcelas,  pero  tamén  ao  longo  de  todo  o
municipio,  tanto na zona rural  como na cidade,  e cando se acerca a zonas de
poboación ou, sobre todo, a vivendas.
Un  exemplo  que  denunciamos  hai  tempo,  e  que  por  desgracia  non  nos
equivocamos, foi esta foto, que eu creo que foi, se non recordo mal, no ano 2018.
Isto  é  por  por  debaixo  da  zona  de  Fontiñas,  onde  dende  o  Partido  Popular
alertábamos xa do posible risco de incendio pola maleza que había nesa parcela, e
por  desgraza  non  nos  equivocamos,  porque  hai  uns  meses,  recordarán
perfectamente, ardeu esa mesma parcela, provocando un importante susto.
Grazas... por sorte, non pasou nada máis, pero un importante susto aos veciños de
Fontiñas.
Por tanto, desde a absoluta a cordialidade, pedímoslles un pouco máis de énfase e
traballo neste asunto.

-  LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Moi  ben,  moitas  grazas.  Pois  por  parte  do goberno,
concelleiro de Medio Ambiente.

- MIGUEL FERNÁNDEZ MÉNDEZ: Si, grazas, alcaldesa.
Pois si, con esa mesma cordialidade, efectivamente piden que se poña en marcha
un plan de desbroces en determinadas zona.
E din que si, que hai unha lexislación que nos permite actuar. Evidentemente, hai
que seguir os procedementos e os prazos correspondientes, e respectar o dereito
da propiedade.
Agradecemos o rogo. Tomaríao en consideración, e tómoo en consideración, pero a
realidade é que as fincas ás que se refiren, agás unha que logo lle direi, están xa en
alguna fase de tramitación.
Concretamente, en San Eufrasio hai dúas parcelas que está aberto o expediente e
en fase de informe polo servizo correspondiente. En Rei Chiquito pois existe un
expediente de malezas. Foi notificada a orden de execución aos propietarios que
aparecen no Catastro. Posteriormente, entrou un escrito dos titulares indicando que
non  é  da  súa  propiedade  acompañando  copia  de solicitude  de  modificación  en
catastro. Máis tarde entrou unha nova denuncia, e revisando o Catastro conclúese
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que a parcela do denunciante e do denunciado aparecen como unha única, e os
titulares  son  herdeiros  da  persoa  que  vendeu  esa  parcela,  polo  tanto,  hai  que
dilucidar o tema de titularidade.
En Santo Domingo identificada a parcela,  pero non concorda co Castastro, polo
tanto  están  traballando  niso.  Pintor  Pacios,  tamén,  para  esta  parcela  existe
expediente de malezas. Intentouse notificar a orde de execución, que veu devolta
por ausente, publicouse no BOE, posteriormente o servizo de Arquitectura informou
de que se segue sen limpar e de novo, intentouse notificar noutro enderezo, en
marzo do 2022, e veu novamente  devolta por ausente. Están tratando de localizar
aos propietarios, en todo caso, valorarase pois se cabe a execución subsidiaria da
parcela.
A última que se pide,  en Galegos,  tamén dúas parcelas,  a nome dun falecido,
incluso algún dos herdeiros tamén está fallecido. A primeira xa foi multada e está
pendente de comunicárselle a segunda multa, e a outra parcela tocaríalle agora
tamén en fase de notificación, a primeira multa.

- LARA MÉNDEZ LÓPEZ: Case se pode dicir que rogo satisfeito.

D) DECLARACIÓNS INSTITUCIONAIS

A) CONDOLENCIAS CON MOTIVO DO FALECEMENTO DA DONA ANA GOY
DIZ. Exp. 2022/G004/000766.

O pasado 19 de setembro de 2022 faleceu a catedrática  de Historia  da Arte e
profesora da Facultade de Humanidades de Lugo, Dna. Ana Goy Diz.

Dona Ana Goy Diz ingresaba o pasado mes de maio como académica numeraria da
Sección  de  Expertos  nas  Artes,  na  Real  Academia  Galega  de  Belas  Artes,
converténdose nunha das poucas académicas mulleres  que forman parte  desta
institución. 
A historiadora ocupou diversos postos de responsabilidade dentro da Universidade,
exercendo como vicedecana da Facultade de Humanidades e como directora do
Centro de Estudos de Historia  da Cidade de Lugo.  É neste  último posto,  onde
mantivo unha estreita colaboración co Concello de Lugo, participando en diversos
proxectos  para  difundir  e  dinamizar  o  patrimonio  cultural  da  nosa  cidade,
estudiando a evolución da urbe ao longo da historia a través do Muralla Dixital, a
localización de fontes termais no municipio ou  na dinamización, difusión e posta en
valor do cementerio de San Froilán.

O Excmo. Concello Pleno, por unanimidade, acorda expresar a condolencia
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da Excma. Corporación Municipal polo falecemento de DONA ANA GOY DIZ e dar
traslado  a  súa  familia  e  persoas  achegadas,  así  como  as  institucións  ás  que
pertencía.

LARA  MÉNDEZ  LÓPEZ: Pois  queremos  trasladarlle  en  nome  de  toda  a
corporación, como xa fixemos moitos de nós persoalmente á familia, non só na súa
condición  de  catedrática  de  Historia  da  arte  e  profesora  da  Facultade  de
Humanidades do Campus de Lugo, senón como directora do Centro de estudos de
Historia, que foi o vínculo co que mantiña estreita relación co Concello de Lugo en
distintos  proxectos,  como  o  de  visitar  a  proliferación  das  termas  ou  máis
recentemente a posta en valor do cementerio do cemiterio de San Froilán
E, polo tanto, pois un sentir como corporación que lle queremos tamén trasladar
esas condolencias a familiares e amigos

Fóra da orde do día e trala declaración de urxencia previa, aprobada
pola unanimidade dos vinte e cinco membros que conforman a Corporación,
adoptouse a seguinte declaración institucional:

 -  DECLARACIÓN INSTITUCIONAL SOLICITANDO O INDULTO PARA ROCKY
MYERS (Exp. 2022/G004/000781).

O vindeiro  10 de outubro  conmemórase  o  "Día  Internacional  contra  a  pena de
morte".  Tendo en conta  que  hoxe en  día  son moitos  os  paises  onde aínda se
mantén esta práctica inhumana e que o pleno do Concello de Lugo, no pleno do 24
de novembro de 2016, adheriuse a rede "Cidades pola Vida / Cidades contra a
pena  de  morte",  é  compromiso  deste  Concello  traballar  nos  ámbitos  da  súa
competencia para conseguir a desaparición definitiva da pena capital.

Dende  Amnistía  Internacional  déronnos  traslado  da  situación  de  Rocky  Myers,
home de raza negra de 61 anos de idade, que se atopa no corredor da morte no
Estado norteamericano de Alabama, dende hai case trinta anos. Un caso no que
esta ONX leva traballando dende hai uns meses por considerar que Rocky Meyers
está encarcelado pese á falta de probas que o impliquen no asasinato polo que foi
condenado e o supoñer que os prexuízos raciais afectaron ao xuízo, cun xurado
composto  por  once,  de doce,  persoas de raza branca  e  coa  defensa  de oficio
encomendada a un avogado vinculado durante anos ao Ku Klux Klan.

Consideran tamén que o xuíz impúxolle a pena de morte pese a que o xurado que o
declarou culpable votou pola imposición da cadea perpetua,  práctica xudicial  de
agravamento  da  pena  actualmente  prohibida  en  Alabama,  pero  sen  efectos
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retroactivos.

En virtude de todo o cal, o Excmo. Concello Pleno, a proposta de Amnistía
Internacional,  por unanimidade, ACORDA:

- Solicitar á gobernadora de Alabama o indulto para Rocky Myers.

- Solicitar  á gobernadora de Alabama unha moratoria  na aplicación da pena de
morte como paso previo á súa total abolición no Estado de Alabama.

 - Dar traslado deste acordo á gobernadora de Alabama, á Embaixada de Estados
Unidos en España e a grupo de Lugo de Amnistía Internacional.

LARA MÉNDEZ LÓPEZ: A ver, este asunto tratámolo xa no seu día na xunta de
portavoces. Como se cerrou a orde do día o mesmo luns e o  okey por parte de
todos os portavoces para acadar a unanimidade pois foi posterior, é polo que ten
que vir  esa declaración institucional,  que temos xa asinada por parte dos catro
portavoces da corporación.
É  unha  declaración  institucional  que  recolle  o  texto  literal  que  nos  trasladaba
Amnistía Internacional, e que busca ese apoio para buscar o indulto para Rocky,
máis como xa tiñamos falado e comentado na propia xunta de portavoces.
E ao vir  o  acordo unánime,  o motivo de que veña hoxe a pleno a declaración
solicitando o indulto para esta persoa. Declaración que tamén corroboramos aquí e
aprobamos, pois, na sesión plenaria.

E non habendo máis asuntos de que tratar, a Excma. Sra. Alcaldesa dá
por  rematada  a  sesión,  sendo as  trece  horas  e  vinte  e  cinco  minutos  do
expresado  día  vinte  e  nove  de  setembro  de  dous  mil  vinte  e  dous,
estendéndose esta  acta  que,  de acordo co  establecido no artigo 110.2  do
Regulamento  de  organización,  funcionamento  e  réxime  xurídico  das
entidades locais, aprobado polo Real decreto 2568/1986, do 28 de novembro,
unha vez aprobada polo Excmo.  Concello  Pleno,  transcribirase ó Libro de
Actas,  autorizándoa  coas  sinaturas  da  Excma.  Sra.  Alcaldesa,  dona  Lara
Méndez López, e do Secretario. De todo o cal, eu, don Rafael José del Barrio
Berbel, Secretario Xeral do Pleno, dou fe.
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